
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

وند شناور مسافری آمادگی برای پرداخت وام نوسازی ۵۰ فر
خریدار  مدیرعامل ســازمان بنادر  و دریانوردی 
گفت: ســازمان آمادگی پراخت وام برای نوسازی 

۵۰ فروند شناور مسافری را دارد.
علی اکبر صفایی در نشســت خبری اظهار کرد: در 
طول تاریخ ایــران در این ایام بیشــترین توجه به 
اقتصاد دریا شده اســت؛ مصداق این است که پس 
از جلســات متعدد در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، سیاســت های کلی اقتصاد دریا توسط این 
مجمــع ابلاغ شــد. همزمان در دولت ســیزدهم 

کارگروه اقتصاد ملی دریا ایجاد شد.
وی افــزود: در برنامه هفتم توســعه اقتصاد دریا و 
ترانزیت یک ســرفصل دارد و دولت برنامه هایی را 
در این زمینه پیش بینی کرده اســت. کمیسیون 
عمران مجلس نیــز در این زمینــه فعالیت های 
بسیار خوبی داشــته و نظرات دولت و اعضای این 
کمیســیون به این ســرفصل اضافه شــده که در 
دست بررسی اســت.معاون وزیر راه و شهرسازی 
با اشــاره به اقدامات کارگروه ملــی اقتصاد دریا، 
گفت: مطالعات طرح جامع اقتصاد دریا و تکالیف 
پروژه های اجرایی انجام شــده و  طــرح جامع  که 
نقشــه راه حوزه دریایی است امســال  مصوبات و 
خواسته های دولت قبل ابلاغ شده و این موضوعات 
در دســتور کار قرار گرفتــه و تا پایان امســال در 
کارگروه ملی تصویب می شــود که راه ارزشمندی 
اســت.صفایی خاطرنشان کرد: ســازمان بنادر و 
دریانوردی آمادگــی پراخــت وام از محل وجوه 
اداره شده برای نوسازی ۵۰ فروند شناور مسافری 
را در بندر شــهید حقانی بندرعباس دارد، حدود 
۱۰۰ میلیارد برای هر شــناور کــه مبلغی بالغ بر 
۵۰۰۰ میلیــارد تومان می شــود. همچنین برای 
تعمیرات اساسی ۴۰ فروند شــناور، پنج میلیارد 

تومان اعطا کردیم.

در بحث کالای اساسی وضعیت خوبی داریم
وی با بیان اینکه امســال کشــور در بحث کالای 
اساســی وضعیت خوبی دارد، افزود: امسال تولید 
گندم در کشور ۸.۷ میلیون تن بوده که باعث شده 
بخشی از نیاز را از داخل تامین کنیم. کل عملکرد 
تخلیه و بارگیری ۸۲ میلیون تن بوده که نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل علی رغم کاهش واردات 
کالای اساســی ۲.۲ درصد رشد داشــته است. در 
بحث کانتینری فعالیت ها نسبت به سال قبل پنج 
درصد رشد داشته است. در مجموع سهم صادرات 

کالا ۷۰ درصد و واردات ۳۰ درصد بوده است.
معاون وزیــر راه و شهرســازی با بیــان این که در 
مســافرت ها و گردش های دریای رشــد هشــت 
درصدی نسبت به سال قبل رشد داشته ایم، اظهار 
کرد:  در ترانزیت نیز ۳۹ درصد رشــد داشته ایم که 
نشان می دهد ترانزیت در کشور به خصوص دریای 
خزر در وضعیت مناسبی به ســر می برد. همچنین 

چهار نقطه برای ایجاد پتروشــیمی در ســواحل 
در حــال پیگیری اســت، نقاطی نیز بــرای ایجاد 
شهرک های ســاحلی مسکونی شناســایی شده و 
امیدواریم با اجرایی شــدن این برنامه ها، مباحث 

اقتصادی، اشتغال، و جذب جمعیت عملیاتی شود.

ساخت یک میلیارد دلار شناور باری 
اقیانوس پیما

صفایی با بیان این که در بخش حمل ونقل دریایی 
۱۸۹ هزار میلیــارد ریال پروژه  اجــرا و در اختیار 
مردم قرار گرفته اســت، تصریح کرد: در تجهیزات 
بندری، شناورهای باری اقیانوس پیما حدود  یک 
میلیارد دلار پروژه در دســت ساخت است. برخی 
از شناورها خریداری و وارد کشــور شده و برخی 
شــناورها در حال ورود به کشور اســت. در حوزه 
نوسازی ناوگان نیز کارهای خوبی در دست اقدام 
است که وقتی به نتیجه برسد آن  را اعلام می کنیم.

وی در خصوص جزئیات ســفارش ســاخت یک 
میلیارد دلار شــناور باری اقیانوس پیما و ســهم 
کشتی ســازان داخلی، اظهار کرد: در زمان حاضر 
۴۹ فروند شــناور یدک کش و لایروب در صنایع 
داخلی در حال ساخت است.  ۳۳ فروند از شناورها 
برای دریای خزر اســت و بخش عمــده ای از این 
شناورها وارد ناوگان شده و مابقی نیز به مرور الحاق 
خواهد شــد.  ۱۰ فروند کشــتی نیز برای سواحل 
جنوبی است. برنامه دولت توسعه زیرساخت های 

حمل ونقل دریایی در شمال و جنوب کشور است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اجرای 
پروژه های عمرانی نیز گفــت: در این بخش ۵۳۰ 
هزار میلیارد ریال )۵۳ هزار میلیارد تومان( پروژه 
توســعه بنادر، و سواحل در دســت اقدام است که 
ایــن مبلــغ غیــر از ســرمایه گذاری های بخش 
خصوصی است. با احتساب سرمایه گذاری بخش 
خصوصی،   سرمایه گذاری مشترک با دولت حدود 
۱۰۰۰ میلیارد ریــال  در بنادر ســرمایه گذاری 

صورت گرفته اســت. در بخش ســرمایه گذاری 
خارجی نیز اقداماتی انجام شــده که آن را هم بعدا 

اطلاع رسانی می کنیم.
صفایی بیان کرد: بخشــی از این پروژه های امسال 
و سال آینده به بهره برداری می رسد. ۳۰ پروژه به 
ارزش ۲۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برای توسعه 
زیرســاخت بنــادر و ۳۱ پروژه بــه ارزش ۳۹۰۰ 
میلیارد تومان پروژه توسعه بنادر کوچک در حال 
اجراست. ۴۹ فروند ساخت شــناورهای خدماتی 
و موردنیاز برای تقویت صنایــع دریایی داخلی به 

ارزش ۱۳۴ میلیون یورو در حال اجراست.

حدود ۴۶۰۰ نفر دریانورد کمبود داریم
وی با بیان این کــه دریانوردی حقــوق و مزایای 
خوبی دارد،   اظهار کرد: شــرایط امروز به گونه ای 
اســت که هر دو ســه ماه یک بــار دریانــوردان 
می توانند اســتراحت کرده و با خانواده های خود 
زندگی کننــد. در زمان حاضر حــدود ۴۶۰۰ نفر 
دریانورد کمبود داریم به  خصوص در شناورهای با 
ظرفیت زیر ۳۰۰۰ تن.معاون وزیر راه و شهریازی 
درباره کاهش آب خزر توضیــح داد: موضوع خزر 
بسیار حائز اهمیت است چرا که بخشی از تجارت 
ایران از خزر انجام می شــود و در ۲۰ سال گذشته 
کاهش قابل توجهی در آب خزر بوده ایم. ولگا یکی 
از رودهای آبریزش به خزر اســت و مهم ترین رود 
خزر محسوب می شــود.صفایی همچنین درباره 
میــزان لایروبی دریــای خزر با توجــه به کاهش 
ورودی آب به این دریا  از سمت روسیه گفت: طی 
دو سال اخیر به دلیل کاهش آب ورودی به دریای 
خزر، حجم لایروبی در بنادر شــمالی کشور حدود 

۱۳ درصد افزایش یافته است.
 در این زمینه وزارت راه وشهرسازی با نخست وزیر 
روسیه در این باره وارد مذاکره شده و این نگرانی را 
منتقل کردیم و وزارت امور خارجه هم این موضوع 

را دنبال می کند.

 وزارت صمت کجاست؟

عرضه بی دردسر پوشاک داخلی با برند خارجی
رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد

پیشنهاد استفاده از ارز 
و برای  واردات خودر صادراتی 
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خانه  هنر   میرا

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه:
 زمینه برای سرمایه گذاری عربستان 

در ایران فراهم است

دبیرکل کانون کارگزاران بورس اعلام کرد
  ساز و کار بورس، نسخه رهایی بخش 

از قیمت گذاری دستوری

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت عنوان کرد
 شدت مصرف انرژی در ایران دو برابر 

متوسط جهان
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 ۴۰ راهکار برای مقابله با سیاه  چاله پیری جمعیت
 ابراهیم کارخانه ای  مهمترین عامل افزایش جمعیت در عرصه های دولتی، 
تغییر و تحول در ساختار حقوق و مزایای کارکنان دستگاه های اجرایی است. 
بدون شک مادامی که زیرســاخت پرداخت حقوق و مزایای فعلی کارکنان و 
کارگران بر پایه سیاســت غلط گذشــته فرزند کمتر زندگی بهتر برنامه ریزی 
و پرداخت می شــود و فرق حقوق یک فرد مجرد و متاهل مبلغی بسیار ناچیز 
و اندک اســت که تحت عناوین حــق عائله منــدی و اولاد پرداخت می گردد 
اتفاق خاصی در این رابطه رخ نخواهد داد.نخســتین گام اساسی در این زمینه 

برداشتن این مانع بزرگ از سر راه رشد جمعیت در کشور است. 

یادداشت

کاهش تجارت با افغانستان

»آگهی مناقصه عمومی يك مرحله اي «

امور پیمانهای شرکت شهرکهای صنعتی استان اصفهان

شناسه آگهی:1546388

شرکت شهرکهای صنعتی استان اصفهان درنظردارد اجراي پروژ ه زیر را به پيمانكاران 
واجد شرایط ازطریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت)ستاد( واگذار نماید.كليه مراحل 
برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد قيمت مناقصه گران و بازگشایي 
پاكت ها از طریق درگاه سامانه تداركات دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در 
سایت مذكور و دریافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق 

سازند.تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1402/05/22مي باشد.
آخرين مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت 19 روز شنبه 

تاریخ 1402/05/28
آخرين مهلت زماني ارائه پيشنهاد : ساعت 13:00 روز پنج شنبه تاریخ 1402/06/09

زمان بازگشايي پاكت هاي ارزيابي كيفي : ساعت 8:00 صبح روز شنبه تاریخ 
1402/06/11

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزارجهت دريافت اطلاعات بيشتر درخصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف : آدرس اصفهان، خيابان 22 بهمن،مجموعه اداري 

امير كبير،شركت شهركهاي صنعتي استان اصفهان و تلفن 03132647300
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: مركز 

تماس 021-1456
هزینه درج آگهی روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

)شماره  جمبزه   صنعتي  ناحيه  توسعه  فاز  سازي  محوطه   : مناقصه  موضوع 
2002001281000036در سامانه ستاد(

مبلغ برآورد اوليه : 62.911.592.379 ریال و براساس فهرست 1402  )اعتبار طرح 
جاري(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 3.145.580.000 ریال 
رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري

مدت اجرا: 5 ماه 
موضوع مناقصه : محوطه سازي سایت كارگاهي ناحيه صنعتي چادگان  )شماره 

2002001281000037در سامانه ستاد(
مبلغ برآورد اوليه : 21.702.786.244 ریال و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 

طرح جاري(
مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 1.085.140.000ریال 

رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري
مدت اجرا: 3 ماه 

)شماره  گلپایگان  صنعتي  شهرك  توسعه  فاز  سازي  محوطه   : مناقصه  موضوع 
2002001281000038در سامانه ستاد(

مبلغ برآورد اوليه : 75.607.106.115ریال  و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 
طرح جاري(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 3.780.356.000ریال  
رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري

مدت اجرا: 6 ماه 
موضوع مناقصه : تكميل شبكه 20كيلولت شهركهاي صنعتي مورچه خورت و پوده 

)شماره 2002001281000039در سامانه ستاد(
مبلغ برآورد اوليه : 22.697.362.861ریال  و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 

طرح جاري(
مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 1.134.870.000ریال

رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته نيرو
مدت اجرا: 3 ماه 

تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/22 
تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/05/23

)نوبت اول(شرکت شهرک های  صنعتی  استان اصفهان

آگهی مناقصه عمومی شماره 2002005265000205
شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر ، پروژه مندرج در جدول ذیل را از طرق مناقصه عمومی به پيمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید.
نحوه پرداخت قراردادرتبه لازممبلغ سپرده به ريال مبلغ پروژه به ريالشرح پروژهرديف

نقدی5 ابنيه15/000/000/000750/000/000بازسازی و بهسازی پارک های فرسوده سطح منطقه يک – تا سقف اعتبار1       

1-سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روش های ذیل ارائه گردد :ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید 
باشد و یا واریز فيش نقدی به مبلغ فوق به حساب 700786948623 بانک شهر

2-برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضربه انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد.
3-مبلغ1/000/000 ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب 700785313795 به نام شهرداری کرج از ظریق سامانه الکترونيک ) ستاد( 

به آدرس www.setadiran.ir  می بایست واریز گردد
4-متقاضيان ميتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 تاریخ 1402/5/29 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونيک دولت ) ستاد ( 

مراجعه نمایند. 
5- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد . نسبت به تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت 

13:00 تاریخ 1402/6/5 به آدرس کرج – ميدان توحيد – بلوار بلال – شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امورپيمانها و قرارداد ها اقدام نمایند. 
6-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد . ملاک عمل سامانه خواهد بود 

7-پيشنهادات رسيده در مورخ 1402/6/5 در کميسيون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد 
شد . لازم بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود.

8- هزینه چاپ آگهی به عنوان برنده مناقصه می باشد 
*جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 3589423-026 تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمایند.

اداره امورپیمانها و قرارداد ها – شهرداری کرج



حاشیه های مهمتر از متن در آزادسازی اموال بلوکه شده ایران

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه:

زمینه برای سرمایه گذاری عربستان در ایران فراهم است
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آمریکا:
  آزادسازی دارایی ایران تاثیری بر ارزش پول

کره جنوبی نخواهد داشت
 یک مقام کاخ ســفید در میانه گــزارش های مربوط به آزادســازی ۷ 
میلیارد دلار پول ایران و احتمال تضعیــف ارز داخلی کره جنوبی اعلام 
کرد انتقال دارایی ایران از ســوی کره جنوبی هیچ تاثیر مهمی در این 
کشور نخواهد داشــت.جان کربی هماهنگ کننده شورای امنیت ملی 
آمریکا در ارتباطات اســتراتژیک گفت آمریکا به شکل گسترده با کره 
جنوبی بر سر آزادسازی دارایی ۷ میلیارد دلاری ایران کار کرده است تا 

این مسئله پایان یابد.
سخنگوی شــورای امنیت ملی آمریکا در مصاحبه مطبوعاتی مجازی 
هنگامی که پرسشی درباره احتمال و پتانسیل تاثیر این کار بر ارزش و 
یا نرخ تبادلات واحد پول کره جنوبی یعنی وون مطرح شد گفت: »تمام 
چیزی که می توانم بدون دادن جزئیات بیشتر بگویم این است که ما به 
شکل گســترده با کره جنوبی درباره این موضوع کار کردیم و این اقدام 

هیچ تاثیری بر کره جنوبی نخواهد گذاشت. «
در گزارش های اولیه آمده اســت آمریکا برای آزادســازی دارایی های 
ایران که از ســال ۲۰۱۹ در دو بانک کره جنوبی مسدود شدند، در ازای 

تبادل ۵ شهروند زندانی آمریکایی با ایران به توافق رسیده است.
کره جنوبی روز گذشــته از تائید این توافق ســرباز زد، اما درباره حل و 
فصل دارایی های مسدود شده ایران در این کشور ابراز امیدواری کرد و 
افزود دولت این کشور در ارتباط مشــاوره ای نزدیک با دو کشور ایران و 

آمریکا پیرامون این مسئله است.

امیرعبداللهیان:
  هیچ گاه مسیر مذاکره و دیپلماسی ترک

 نشده است
وزیر خارجه کشــورمان گفت: علاوه بر اســتمرار فرآیند خنثی سازی 
تحریم های غیرقانونی، هیچ گاه مسیر مذاکره و دیپلماسی ترک نشده 
است.حســین امیرعبداللهیان در توییتی نوشــت: از ابتدای کار دولت 
آقای دکتر رییسی بر دیپلماسی پویا برای کسب حداکثری منافع ملی 

و احقاق حقوق ملت بزرگ ایران تاکید شد.
علاوه بر استمرار فرآیند خنثی ســازی تحریم های غیرقانونی، هیچ گاه 

مسیر مذاکره و دیپلماسی ترک نشد.
 تلاش ها تا کسب نتایج نهایی و احقاق کامل حقوق ایران ادامه دارد.

مرادی:
و عملکرد خوبی در تامین برق فصل   وزارت نیر

تابستان داشته است
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی گفت: وزیر نیرو 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تا بتواند مشکل ناترازی ها در حوزه برق 
را مرتفع کرده و گام های خوبی برای افزایــش تولید ۴۰ هزار مگاواتی 

برق در طول عمر دولت سیزدهم برداشته شده است.

احمد مرادی  درباره عملکرد وزارت نیرو در تامین برق کشــور به ویژه 
در ایام گرما، بیان کرد: کمیســیون انرژی جلساتی با وزیر نیرو تشکیل 
داده و مسائل و مشــکلات منطقه ای و ملی را با ایشــان مطرح کردیم. 
خوشبختانه وزیر نیرو نیز عملکرد خوبی داشته و تلاش کرده تا مسائل 
را پیگیری کند.نماینــده بندرعباس در مجلس گفــت:  یکی از موارد 
منطقه ای که بنده در جلسه اخیر به وزیر نیرو منتقل کردم بحث تامین 
آب در جزیره قشــم اســت، دولت قبلی در این زمینه قول داد اما کاری 
انجام نداد ولی وزارت نیرو در این دولــت از همان روزهای ابتدایی قول 

دادند که مشکل آب قشم را به یک سامانی برسانند.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: یکی دیگر از مشکلاتی 
که در سراسر کشــور با آن مواجه هستیم تبدیل سیم به کابل است. این 
کار در برخی از نقاط کشــور به خوبی در حال انجام اســت اما در استان 

هرمزگان به دلیل عدم تامین اعتبار لازم کار پیشرفت کندی دارد.
مرادی خاطرنشــان کرد: اورهــال نیروگاه هــای برق کشــور نیز از 
موضوعات مهم دیگر است. وزیر نیرو تمام تلاش خود را به کار گرفته تا 
بتواند ناترازی ها در حوزه برق را حل کند و کمترین فشار به مردم وارد 
شود. تا به امرزو تلاش وزیر نیرو در حوزه تامین برق قابل تحسین است 

و مجموعه وزارت نیرو در حوزه برق عملکرد خوبی داشتند.
وی در ادامه تاکید کرد: هر سال باید ۱۰ هزار مگاوات تولید برق افزایش 
یابد و در مجموع باید در طول چهار سال عمر این دولت حدود ۴۰ هزار 
مگاوات برق به شــبکه اضافه شود. خوشــبختانه وزارت نیرو این عزم و 
اراده را دارد تا این هدف محقق شــود و حدود ۷۰ درصد کار پیشرفت 
خوبی داشته است.مرادی در پایان گفت: وزارت نیرو گام خوب دیگری 
در تابستان امسال برداشته و شاهد کاهش خاموشی ها به ویژه در بخش 
خانگی هســتیم. اولویت مجلس و دولت این است تا این خاموشی ها به 

حداقل ممکن برسد. ان شاءالله  این روند نیز ادامه دار باشد.

بروجردی:
انتخابات یعنی مردم سالاری و تصمیم گیری 

برای آینده
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس گفت: 
ما در کشوری زندگی می کنیم که بیشترین تعداد انتخابات را در طول 

عمر نظام خود برگزار کرده است.
علاءالدین بروجردی رئیس ســابق کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، در خصوص مشــارکت مــردم در انتخابات پیش رو و 
اســتقبال متقاضیان از مرحله پیش ثبت نام داوطلبــی مجلس اظهار 
داشت: ما در کشــوری زندگی می کنیم که بیشترین تعداد انتخابات را 

در طول عمر نظام خود برگزار کرده است.
وی افزود: انتخابات یعنی مردم ســالاری و تصمیم گیــری مردم برای 
آینده خودشــان در ابعاد مختلف لذا از انتخاب مقام رهبری گرفته که 
در چارچوب خبرگان رهبری صورت می پذیــرد، تا تعیین نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی به عنوان یکی از ارکان مهم نظــام و حتی 

شورای های مختلف، هم انتخابات برگزار می کنیم.
نماینده ادوار مجلس در خصوص توطئه های دشمنان بر علیه انتخابات 
و نظام جمهوری اســلامی گفت: مردم مــا معتقدند خودشــان باید 
سرنوشت خود را رقم بزنند. علیرغم تبلیغاتی که از سوی دشمنان انجام 
می شود و علیرغم کاستی های مهم موجود در داخل کشور مخصوصاً در 
بعد اقتصادی که واقعاً ناراحت کننده است ولی مردم ما با عقل و درایت 
خود حضور در انتخابات را بر تمام این مشکلات ترجیح می دهند و نشان 
می دهند که ملتی هستند که ضرورت تصمیم گیری برای آینده خود و 

کشور را درک کرده اند.

تریبون

خریدار   آمریکایی ها در ماه های اخیر و به 
خصوص پس از اغتشاشــات ادعا می کردند 
در حمایت از آشــوب ها هیــچ مذاکره ای با 
ایران ندارند. توافق بدســت آمده که نتیجه 
ماه ها مذاکرات غیرمســتقیم در کشورهای 
منطقه است ادعای رســانه ای و خلاف واقع 

آنها را به خوبی نشان می دهد.
 شــامگاه پنج شــنبه )۱۹ مــرداد( وزارت 
امور خارجه اعلام کرد فرآیند آزادســازی 
چند میلیــارد دلار از دارایی های جمهوری 
اســلامی ایران که برای چند ســال به  طور 
غیرقانونی توســط آمریکا توقیف شده بود 

آغاز شده است.
اما این رخداد مهم ابعــاد گوناگونی دارد که 
نمی توان بــه راحتی از کنار آن گذاشــت؛ 
ابعادی کــه گویای ضعف و عقب نشــینی 
آمریکا و دست بالای تیم مذاکره کشورمان 

است.

1. شکست سناریوی وابستگی برجام 
و اموال بلوکه شده

آمریکا ســال ها تلاش داشت تا مساله اموال 
بلوکه شــده ایران در ازای محدودســازی 
برنامه هسته ای کشورمان حل و فصل شود. 
پیشــنهاد آزادی یک تا دو میلیــارد دلار از 
پول های ایران در قبال دســت کشــیدن 
تهران از غنی ســازی ۲۰ درصدی در دولت 

قبل در همین راستا بود.
دولت سیزدهم ضمن مخالفت با این مساله 
موضوع پول های بلوکه شــده را بی ارتباط 
با برجام تعریــف کرده و تلاش داشــت تا 
این مســاله در کنار زندانیان آمریکایی در 
ایران و زندانیان ایرانــی محبوس در آمریکا 
رسیدگی شود. بنابراین توافق بدست آمده 
عقب نشــینی آمریکا از یکی از سناریوهای 

کاخ سفید علیه ایران قلمداد می شود.

2. شکست پلن B و رسوایی یک دروغ
آمریکایی ها در ماه هــای اخیر و به خصوص 
پــس از اغتشاشــات ادعــا می کردند در 
حمایت از آشوب ها هیچ مذاکره ای با ایران 

نخواهند داشت.
توافــق بدســت آمده کــه نتیجــه ماه ها 
مذاکرات غیرمستقیم در کشورهای منطقه 
است ادعای رسانه ای و خلاف واقع آنها را به 

خوبی نشان می دهد.
ایــن اتفــاق همزمــان بــا ســالگرد آغاز 
اغتشاشات گویای آن اســت که واشنگتن 
امیدی به همراهی مردم بــا پروژه براندازی 
نــدارد و پلن B این کشــور علیــه ایران به 
سرنوشــت پلن A )کارزار فشار حداکثری( 

دچار شده است.

3. توافق، بدون رابرت مالی
رسوایی رابرت مالی مســئول تیم مذاکره 
کننده آمریکا و برکناری وی از مســئولیت، 
توسط برخی جریان های سیاسی داخلی به 
عنوان بن بست در مذاکرات معرفی می شد. 
ایرنا؛ همان زمان این اتفاق را به عنوان بهبود 
دهنده در مســیر مذاکــرات ارزیابی کرد؛ 
اکنون توافق بدســت آمده پس از مقاومت 
تیم مذاکره کننــده ایران در کنار اختلافات 
در تیم مذاکره کننده آمریکا و اســتعفا و یا 
اخراج برخی از اعضا گویای همین مســاله 

است.

۴. توافق با تضمین معتبر
از ویژگی های منحصر به فــرد توافق انجام 

شده اخذ تضمین لازم از آمریکا است.
شواهد و بیانیه وزارت خارجه نشان می دهد 
یکی از مهمترین تضمین ها آزادی زندانیان 
مدنظر آمریکا پس از انتقال کامل پول های 

بلوکه شده ایران است.

ایران تنهــا در صورتی انتقــال زندانیان 
را انجــام خواهد داد کــه از انتقال کامل 
پول هــای بلوکــه شــده و دسترســی 
مســتقیم به آنها اطمینان خاطر حاصل 

کرده باشد.

 5. دسترسی مستقیم و کامل ایران
 به منابع ارزی

بر اســاس توافق صــورت گرفتــه بیش از 
ده میلیارد دلار از اموال بلوکه شــده ایران 
شامل ۶ میلیارد دلار از پول های بلوکه شده 
در کره جنوبی، به همراه مقدار قابل توجهی 
از وجــوه ایران در بانک TBI عــراق و مبلغ 
دیگری در یکی از بانک هــای اروپایی آزاد 

خواهد شد.
این پول ها بــه قطر انتقال خواهــد یافت و 
ایران به تمام دارایی هایی آزادشده خودش 

دسترسی کامل و مستقیم دارد.
این منابع بــرای نیازهای مختلف کشــور 
حســب تشــخیص مراجع ذیصلاح هزینه 

خواهد شد.

۶. حاشیه سازی علیه دستاورد 
مشترک میدان و دیپلماسی

حامیان دولت ســابق تلاش دارند تا با قلب 
واقعیــت، توافق بدســت آمــده را ناچیز 
نشــان دهند؛ به همین دلیل ادعا می کنند 
پول های آزاد شــده در اختیار ایران نخواهد 
بود. ایــن درحالی اســت که بنا بــه اذعان 
بلینکن، پول های آزاد شــده برای مصارف 
غیرتحریمی به طور کامل اســتفاده خواهد 

شد.
ایران با منابع آزاد شــده می تواند کالاهای 
اساســی خود را که قبــلا از محــل منابع 
داخلی خریداری می شــد تامیــن کرده و 
منابع داخلی را هم برای امور دیگر همچون 

مسائل زیرساختی و... استفاده نماید.
فارغ از ایــن توافق، قبلا نیــز منابع حاصل 
از فروش نفت ایــران در کره بــرای خرید 
کالاهای اساسی مورد استفاده واقع می شد.

ادعای کاهــش پول های ایــران در کره نیز 
نادرست است. بخشی از این پول  قبلا برای 
پرداخت هزینه های ایران به ســازمان های 
بین المللی استفاده شده و مقدار کمی از آن 
تحت تاثیر کاهش ارزش وون کاهش یافته 
است. بنابراین پول های ایران در کشورهای 
نامبرده به طور کامل آزاد و مورد اســتفاده 

قرار خواهد گرفت.
مقایسه مع الفارق بین توافق صورت گرفته 
با پروژه »نفت در برابر غذا« که چند ده ه قبل 
توسط ســازمان ملل بر کشور عراق تحمیل 
شــد نیز بیش از همه به یک فکاهی سیاسی 

شباهت دارد.
آزاد شدن منابع ایران ارتباطی با فروش 
نفت کشورمان در شرایط تحریمی ندارد 
و ایران همچنان در حال افزایش فروش 

نفت خود از طریق شــیوه های نوین در 
دور زدن تحریم هــای یکجانبــه آمریکا 
اســت و ارز حاصل از آن را نیــز از طریق 
کانال هــای غیرقابل تحریم به کشــور 
تزریق می کند؛ اما عراق بدون داشــتن 
زیرســاخت دور زدن تحریــم، اختیــار 
فروش نفت خود را به کشــورهای دیگر 

واگذار کرده بود.
توافق کنونی را می توان حاصل تلاش های 
مشــترک میدان و دیپلماســی دانســت. 
ایران از یک ســو با بیشــینه کردن قدرت 
هســته ای بر حقوق قانونی خود اصرار دارد 
و از سوی دیگر با استفاده بهینه از ابزارهای 
دیپلماتیک اعم از مذاکره، شــکایت از کره 
جنوبی و رفت و آمدهای سیاسی و استفاده 
از ظرفیت کشــورهای منطقه بــه احقاق 
حقوق مــردم ایران تاکید داشــته اســت؛ 
نادیده گرفتــن نتایج این اقدامــات تنها از 
جریان های سیاسی شکست خورده انتظار 

می رود.

خریدار  معــاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امــور خارجه با بیان ایــن که نهایی 
کردن قرارداد تعرفه ترجیحی با کشورهایی 
همچــون اندونــزی، ســوریه، ونزوئــلا و 
نیکاراگوئــه و چندین کشــور آفریقایی در 
حال انجام اســت، گفت: می توانیم صادرات 
خوبی در بخش فولاد، صیفی جات، کاشــی 
و سرامیک و مصالح ساختمانی به عربستان 

داشته باشیم.
مهــدی صفری با اعتقــاد بر این کــه ما در 
ایران، ســالانه ظرفیت پذیــرش ۶ میلیون 
گردشــگر ســلامت را داریم، گفت: باید در 
روند پذیرش گردشگر ســلامت تغییراتی 
ایجاد کنیم به نحوی که  دست دلال ها قطع 
و جلوی برخــی از سوء اســتفاده ها در این 
حوزه گرفته شود تا بتوانیم خدمات بهتری 

به گردشگران سلامت ارائه دهیم.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه کــه برخلاف برخی نظرهــا اعتقاد 
ندارد محدودیت های اعمال شده در حوزه 
اینترنت در کشــور یکی از مشکلات اصلی 
گردشگران خارجی است، یکی از مشکلات 
مهم کشــور در حوزه گردشــگری را نبود 
هتل های مناســب برای ارائــه خدمات به 

گردشگران می داند.
گفت وگوبا معــاون دیپلماســی اقتصادی 

وزارت امور خارجه به شرح زیر است:

 ظرفیت های خوبی در کشــورهایی 
همچون اوگاندا، کنیا و زیمبابوه برای 
کشــت فراســرزمینی وجود دارند. 
آیا برنامه ریزی جدی در کشــور برای 
استفاده از این ظرفیت وجود دارد؟ با 
توجه به این که رئیس جمهور اخیرا به 
این کشورها سفر کرده و رایزنی هایی 
بین مقامات ایران و این کشــورها در 

این ارتباط انجام شده است.
در چند نمونه در کشــورهایی مثل اوگاندا، 
زیمبابوه اقداماتی انجــام داده ایم. بر روی 
کشت فراســرزمینی به خصوص در آفریقا 
تمرکــز داریم. یکــی از تجار مــا در آن جا 
پرورش کرم ابریشم انجام داده است و باعث 
اشتغال زایی در ایران شده و حدود ۱۲۰۰-
۱۳۰۰ شغل در منطقه بیرجند ایجاد کرده 
که در حال توسعه اســت. باید هرچه بیشتر 
بخش خصوصی را تشــویق کنیم که در این 

حوزه سرمایه گذاری کند.
 از طرف دیگــر باید به ایــن موضوع توجه 
داشــت که به نتیجــه رســیدن این گونه 
همکاری ها و اقدامات زمان بر اســت و مثلا 
نباید انتظار داشــت که ظــرف ۶ ماه دیگر 

نتیجه دهد.

در ارتباط با موضوع تعرفه ترجیحی، 
چند ســال پیــش قــرارداد تعرفه 
ترجیحی بین ایران و ترکیه امضا شد، 
اما براساس اعلام برخی از بازرگانان و 
تجار این تعرفه به ضرر ما بود و پس از 

مدتی دیگر این قرارداد اجرایی نشد. 
وزیر خارجه عمان که سه هفته پیش 
به تهران آمده بود، اعــلام کرد قرار 
است بین دو کشور توافقنامه قرارداد 
ترجیحی به امضا برســد. به نظر شما 
باید چه اقدامی انجام دهیم تا مشکلی 
که در ارتباط با ترکیه ایجاد شــد در 

مورد عمان نیز تکرار نشود؟
اکنون نهایی کردن قرارداد تعرفه ترجیحی 
با کشــورهایی همچون اندونزی، ســوریه 
و ونزوئــلا و نیکاراگوئــه و چندین کشــور 
آفریقایی در حال انجام اســت که البته این 
موضوع و قراردادها باید به تصویب مجلس 

نیز برسد.
قرارداد تعرفه ترجیحــی و تعرفه آزاد خوب 
اســت، اما باید صنایع داخلی را نیز در کنار 

آن تقویت کرد. 
ممکن اســت بر روی یک الی ۲ مورد کالای 
بحرانی، تمرکز کنیم و در لیســت کالاهای 
تعرفــه ترجیحی نگذاریــم  ولــی بقیه را 
می توانیم جزو لیست قراداد تعرفه ترجیحی 
بیاوریم و باید بــه تعهدات مان در این زمینه 

عمل کنیم. 
مثلا در مورد صیفی جات و همچنین سیب، 
سیب زمینی و پیاز زمانی که تعهد می دهیم، 
باید صادر کنیم، نباید وســط کار به خاطر 
موضوع تنظیم بــازار در داخــل، صادرات 

آن ها متوقف شود.

 عموما به علــت اینکه قیمت کالایی 
یــک بــاره در داخل بالا مــی رود، 
ممنوعیت در زمینه صادرات آن ایجاد 

می کنند از جمله در حوزه سبزیجات؟
بله؛ اما با توقف صادرات پیازی که در لب مرز 
با عراق است و یا ســیب زمینی که لب مرز 
ازبکستان است، تنظیم بازار در داخل ایجاد 
نمی شود. باید در صادرات پیوستگی داشته 
باشیم. باید ظرفیت ســازی کنیم و ظرفیت 

صادراتی را به هیچ عنوان در مصرف داخلی 
دخالت ندهیم. 

مثلا زمانی که آپارتمان ســازی در کشــور 
افزایش پیــدا می کند، باید یــک کارخانه 
ســیمان بزنیــم و بگوییم این فقــط برای 
صادرات است و مربوط به نیاز داخل نیست. 
یا مثــلا در مناطق آزاد، گلخانــه فقط برای 
صادرات درســت کنیم و ظرفیت تولید در 
داخل را آن قدر افزایش دهیم که دیگر برای 
تنظیم بازار در داخل نیازی به اســتفاده از 
ظرفیت در نظر گرفته شــده برای صادرات 

نداشته باشیم.

 موضوعی که در بحــث اقتصادی و 
گردشــگری مهم است و چندی پیش 
شــما مطرح کردید، بحث گردشگری 
ســلامت است. شــما  در یک جلسه 
اعلام کردید کــه هدف گذاری ما این 
اســت که ۶ میلیون گردشگر سلامت 
در سال جذب کنیم. چه اقداماتی برای 

تحقق این هدف انجام شده است؟
معتقدم کــه باید در اغلب کشــورهایی که 
بیماران شــان برای گردشــگری سلامت و 
درمان به ایران  می آینــد، پلی کلینیک ها را 
ایجاد کنیم، پزشک عمومی در آنجا داشته 
باشــیم تا بیماران را معاینه کننــد و برای 
درمان تخصصی به صورت کانالیزه به ایران 

اعزام کنند.
 مثلا اگــر بیماری چشــم درد داشــت در 
همــان پلی کلینیک برای بیمار مشــخص 
شود که در کدام بیمارســتان در ایران و در 
چه شــهری و چه زمانی باید جراحی کند. 
الان هر هفتــه هواپیما از عمان به شــیراز 
برای معالجه چشــم و گوارش می آید. باید 
این اعزام ها هدایت شــده باشــد تا دلال ها 
این وســط اثرگذاری های منفی نداشــته 
باشــند، آژانس های مســافرتی نیز در این 
زمینه می توانند همکاری های خوبی با این 

پلی کلینک ها داشته باشند.
در خصوص خود توریست نیز متاسفانه ما از 
زیرساخت های لازم از جمله در زمینه هتل 

برخوردار نیستیم. 
آیا مثلا مــا از  ظرفیت پذیــرش ۳۰۰ الی 
۴۰۰ هزار توریســت چینی در ســال را بر 
اساس قرارداد ۲۵ ســاله بین ایران و چین 
برخورداریم؟ اگر یک اروپایــی که به ایران 
می آید مثلا دوســت دارد در کویر بخوابد و 
یا در یک فضای باز ولی گردشــگری چینی 
که به ایران می آیــد هتل پنج یا ۶ ســتاره 

می خواهد.

به نظر می رســد در  ایــران یکی از 
مشکلاتی که توریست ها با  آن در حال 
حاضر رو برو هســتند بحث اینترنت 
و فیلتر بــودن کانال هــای ارتباطی 
اســت چنان که در این ارتباط اقای 
چندی  گردشــگری  وزیر  ضرغامی 
پیش پیشنهاد داد که به گردشگران، 

سیم کارت بدون فیلتر داده شود؟
نباید این موضوع را خیلــی دراماتایز کنیم. 
در کشــورهای مختلف مباحث مشــابهی 

مطرح است. 
این فاکتور موثر اســت ولــی تعیین کننده 
نیســت. به نظرم برای گردشگران سلامتی 
که به ایران ســفر می کننــد، ارائه خدمات 
خوب درمانی و این که ســفر و برنامه ریزی 
مرتبط با درمانش به صورت مناســب انجام 
شود، مهم است و اینترنت، ظرفیت و سرعت 
آن خیلی مهم نیست. قرار نیست که در سفر 
به ایران کتــاب دانلود کنند. بــه نظرم این 

قضیه زیاد روی کار تأثیر ندارد.

  روند وضعیت عضویت ایران در گروه 
بریکس به کجا رسیده است؟

 اعضای بریکس هنوز معیارهای خود برای 
پذیرش اعضای جدید را مشخص نکرده اند 

اما جلســات این گروه به طور مرتب برگزار 
می شــود و از ایران نیز برای شرکت در این 
جلسات  دعوت می شود. به تازگی وزیر امور 
خارجه و دبیر شــورای عالی امنیت ملی در 
نشســت های بریکس شــرکت کرده اند و 
ان شــاءالله در آینده نیز در جلسات دیگری 

که دعوت شده ایم، شرکت می کنیم.
 همان طور که می دانیــد بریکس یک گروه 
اقتصادی اســت و عضویت ایــران در این 
گروه می تواند برای کشور بسیار مهم  و موثر 
باشد. اکنون ما در ســازمان هایی همچون 
شانگهای، اکو و اوراسیا حضور داریم و تلاش 
می کنیم که هر چه زودتر نیز عضو بریکس 
شویم. این گروه ها بیش از نصف دنیا را از نظر 
جمعیتی تحت پوشش خود قرار می دهند و 
ان شــاءالله بتوانیم از این فرصت ها استفاده 

کنیم.

در مورد بحث روابط ایران و عربستان 
و بازگشایی ســفارت از طرف ایران، 
از مقامات وزارت خارجه  بســیاری 
ایران می گویند که گسترش تعاملات 
تجاری با عربستان برای ما مهم است. 
چه ظرفیت ها و حوزه هایی وجود دارد 
که بخواهیم روابط تجاری با عربستان 

داشته باشیم؟
صادرات خوبی می توانیــم در بخش فولاد، 
صیفی جات، کاشــی و ســرامیک و مصالح 
ســاختمانی به عربســتان داشــته باشیم. 
توانایی هــای مــا در حوزه هــای فــولاد، 
داروهــای نانویــی و بایویــی و تجهیزات 

پزشکی و ... بالا است.
 بحث سرمایه گذاری های متقابل و مشترک 
نیز مطرح اســت. ما کارخانجــات زیادی 
داریم که علاقه مند هستند در آنجا در حوزه 
فولاد به صورت مشترک ســرمایه گذاری 
کننــد و در اینجا نیز زمینه هــای مختلف 
سرمایه گذاری از جمله در بحث هتل سازی 
و ...فراهم اســت؛ به طور کلــی فضا برای 
تجارت و  صــدور خدمات مهندســی و ... 

بسیار خوب است.
ان شــاءالله بتوانیم از ظرفیت بانک توسعه 
اسلامی نیز در مورد دریافت وام های جدید 
استفاده کنیم. قســط وام هایی که پرداخت 
نشــده بود را به تازگی پرداخــت کرده ایم، 
چند روز پیش آخرین قســط پرداخت شد 

و الان می توانیم وام جدید بگیریم.

 در مورد آن چه که اشــاره کردید 
بحث و گفت وگویی هم شــده یا فقط 

این مسائل در حد طرح و پلن است؟
آقای خانــدوزی، وزیر اقتصــاد و داریی در 
جریان ســفری که به عربســتان داشتند 
ملاقــات و رایزنی هایــی در ایــن زمینــه 
داشــتند. از نظر ما فضا بسیار مناسب است 
و ان شاءالله با اســتقرار هر چه زودتر سفیر 
ایران در عربســتان، کار در ایــن حوزه نیز 

تسریع  می شود.



رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد

و پیشنهاد استفاده از ارز صادراتی برای واردات خودر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سازمان نظام مهندسی:
 پیش نویس آیین نامه تخریب تدوین شده است

دبیر ســازمان نظام مهندســی اســتان تهران از تدویــن پیش نویس 
آیین نامه تخریب بــا همکاری وزارت نفت با ســازمان ملی موسســه 
اســتاندارد خبر داد. امیدرضا ریاحی در نشســتی با خبرنگاران با بیان 
اینکه تخریب های غیراصولی همانند آنچه در خلازیر شــاهد آن بودیم 
در کشور انجام می شــود، افزود: تخریب در کشــور ما با وجود اهمیت 
داشــتن آن، اما آنچنان که باید جدی گرفته نمی شــود و در بسیاری از 
موارد شاهد هستیم که توسط گروه مجهز و گروه های غیرحرفه ای این 
کار انجام می شــود.وی با اشاره به اینکه تخریب ســاختمان ها نیازمند 
تجهیزات خاص و حرفه ای اســت، بیان داشــت: اخیــراً وزارت نفت با 
موسســه اســتاندارد آیین نامه تخریب را در دســت تهیه داشــته که 

پیش نویس آن نیز تدوین شده است
ریاحی با اشاره به اینکه تخریب شامل فازهای شناسایی، برنامه ریزی، 
تخریب و اقدامات پس از آن است، گفت: این در حالی است که هیچ یک 

از این مراحل در روند تخریب در کشور ما پیاده سازی نمی شود.
وی با بیان اینکه تخریب غیراصولی و سپردن آن به افراد غیرمتخصص 
سبب وقوع حادثه خلازیر شد، خاطر نشــان کرد: امروز با توجه به این 
روند نیاز اســت که صلاحیت تخریب از سوی دســتگاه های مربوطه از 

جمله وزارت راه و شهرسازی تایید و تعریف شود.
دبیر ســازمان نظام مهندسی ساختمان اســتان تهران با اشاره به لزوم 
بهره گیری از ماشــین آلات تخصصی تخریب در کشور، تاکید کرد: در 

این حوزه با ضعف های زیادی مواجه هستیم.

وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد
تأمین غذا با حمایت از تولید داخل اصل 

راهبردی وزارت جهاد کشاورزی
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه حمایت از تولید داخل کشــور را از 
واردات بی نیاز می کنــد، گفت: وزارت جهاد کشــاورزی تأمین غذای 

مردم با حمایت از تولید داخل را اصل راهبردی خود قرار داده است.
بیش از یک ماه از انتصاب وزیر جدید وزارت جهاد کشاورزی می گذرد. 
محمد علی نیکبخت که بیش از این مدیرعامــل و رئیس هیأت مدیره 
ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران بود مدیریت این وزارتخانه را 
برعهده گرفته است. عنوان می شود وی مدیری اجرایی است. نیکبخت 
در نخستین نشست خبری خود با اصحاب رسانه به موضوع گسترش و 
توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی کرد و گفت: یکی از برنامه های وزارت 
جهاد کشــاورزی، تمرکز بر روی صنایع تبدیلی و تکمیلی است که در 
حال حاضر ۷ هزار طرح با پیشــرفت بالای ۲۰ درصد وجود دارد که به 

دلیل مشکلات سرمایه گذاری امکان تکمیل آن ها وجود نداشته است.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه صنایعی تبدیلی و تکمیلی یکی از 
حلقه های مهم در بخش تولید اســت، گفت: اگر این حلقه به درســتی 

وظیفه خودش را انجام دهد، کمک بزرگی به بخش تولید شده است.
وی اظهار کرد: با حمایــت از تولید داخل می توانیــم بی نیاز از واردات 

شویم.
در حال حاضر به دلیل عدم وجود آمار دقیق هر سال بخش کشاورزی با 
بیش بود و کم   بود برخی محصولات رو به رو بوده و این امر منجر به هدر 

رفت بیش از ۳۰ درصد محصولات شده است.
امنیت غذایی و تأمین بازار خوراک اهمیت بسیاری دارد.

به گفته نیکبخت، سرمایه گذاری، توســعه صنایع تبدیلی و تکمیلی و 
افزایش تولید رابطه مســتقیم دارند که در نهایت به مثبت شــدن نرخ 
رشد کشاورزی منجر می شــود و این افزایش در محصولی مانند گندم 
با افزایش تولید در واحد ســطح و در باغبانی به جز پایاب سدها و برخی 
شــرایط ویژه، از طریق ارتقای درجه باغات و کیفی سازی و استحصال 

محصول بیشتر با استفاده از همان منابع قبلی به دست می آید.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، در نشست سراسری مدیران ستادی 
و استانی وزارت جهاد کشــاورزی، نیکبخت با برشمردن اصول اجرایی 
گفت: دســتیابی به وحدت رویه در پیشــبرد اهداف و سیاســت های 
اجرایی از الزامــات مدیریت و تصدی گری امنیــت غذایی ۸۵ میلیون 
ایرانی اســت که باید از ســوی لایه های مختلف اداری و اجرایی وزارت 

مورد توجه قرار گیرد.
وی امنیت غذایی را اولین وظیفه مدیریت کلان کشــاورزی دانست و 
گفت: مسئولیت تأمین غذای کافی، سالم و در دسترس با رعایت اصول 
حفاظت از منابع پایه بــا توجه به تولید داخــل و تولیدکننده ایرانی بر 
عهده وزارت جهاد کشاورزی اســت و این وزارت تأمین غذای مردم با 

حمایت از تولید داخل را اصل راهبردی خود قرار داده است.

اهمیت بهره  وری در کشت
وزیر جهاد کشاورزی در ادامه ســخنان خود خاطرنشان کرد: بهره وری 
دیگر شاخصه سیاست بخش کشاورزی است که با توسعه دانش بنیان 
و ترویج در مزارع، واحدهای تولیدی و صنایع کشــاورزی با مسئولیت 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( در حال اجرا است.

وی ادامــه داد: مراکز خدمات کشــاورزی نیز به عنــوان نقطه تماس 
کشــاورز و سیاســت گذار، از اهداف اصلی ســازمان تات در تجهیز و 
ترویج دانش اســت، اهمیت این موضوع تا حدی است که وزارت جهاد 
کشاورزی در راســتای تغییر مسیر و بهره ور ســاختن مراکز خدمات 

کشاورزی آماده تغییر ساختار است.
در ادامه نیکبخت توانمندســازی تشکل ها را خواســتار شد و تصریح 
کرد: امور اجرایی باید به دست تشکل ها اداره شــود بنابراین تشکل ها 
از نظر ساختار، محتوا و شــکل، اصلاح و متناسب با وظایف مورد نظر از 
لحاظ کمی و کیفی توسعه یابند از این رو سازمان تعاون روستایی نقش 

راهبری تشکل ها در رسیدن به این نقطه را بر عهده دارد.

تاکید بر الگوی و کشت قراردادی
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اصل کشت قراردادی گفت: اصل کشت 
قراردادی و تولید قراردادی برای حمایت از تولید داخل پی ریزی شده 
اســت و وزارت جهاد کشــا ورزی در اجرای تکامل یافته این اصل نه به 
عنوان خریدار، بلکه در نقش سیاســت گذار، الگوسازی می کند و مدل 
ارائه شــده از طریق صنایــع و واحدهای تولیدی و بر اســاس تقاضای 
طرفین به اجــرا در می آید، این الگــو در تولید قــراردادی می تواند در 

بازسازی صنایع دام و طیور نقش ایفا کند.
وزیر جهاد کشــاورزی حفظ ارتباط تولید و مصــرف را تعیین کننده 
خواند و بر ایجاد تعادل عرضه و تقاضا در کالاهای حســاس موجود در 
سبد کالاهای اساســی تاکید کرد.نیکبخت در ســرمایه گذاری بخش 
کشــاورزی به اصل اولویت ســرمایه گذاری تاکید کرد و افزود: اولویت 
با بازگشــت به خط صنایع راکد و تکمیل ظرفیت خطوط نیمه تعطیل 

است و پس از آن نوبت به واحدهای جدیدالاحداث می رسد.

بازار

 دبیــرکل کانــون کارگــزاران بــورس و اوراق بهادار 
گفت: تجربیات و آمارها از روند رشــد تولید و توســعه 
شــرکت های تولیدی کشــور نشــان می دهد که به 
هر اندازه بازار سرمایه در ســال های گذشته تقویت و 
بازارهای غیرسمی و زیرزمینی را برای مبادلات کالاها 
کنار گذاشته شد، به همان میزان در جهت تحقق رشد 

تولید قدم برداشته ایم. 
»عظیم ثابت« به تجربه موفق اســتفاده از بورس کالا 
در اقتصاد کشور اشــاره کرد و افزود: در سال »افزایش 
تولید و مهار تورم« نباید تولیدکنندگان را از رسیدن به 
حق واقعی خود که قیمت گــذاری منصفانه منطبق بر 

مکانیزم بازار است، محروم کنیم.

وی اظهــار داشــت: در ایــن میــان اگــر 
تنظیم گری بازار برای تامین مناسب کالاها 
توسط سیاســت گذاران به نحو احسن انجام 
شــود، یک بازی برد- برد برای تولیدکننده 
و مصرف کنندگان آن هم در زمین شــفاف 

بورس کالا رقم می خورد.
ثابــت ادامــه داد: آنچــه کــه در رویکرد 

قیمت گذاری دستوری مسلم اســت، ضربه به تولید، 
به هم ریختگی بازار و باز شــدن دســت دلالان خواهد 
بود که در این میان نــه فقط مصرف کننــده نهایی از 
قیمت های دســتوری نفعی نمی بــرد، بلکه یک کالا 
بین چندین واســطه می چرخــد و در نهایت با قیمت 

بالا بــه مصرف کننــده می رســد.دبیرکل 
کانون کارگزاران اضافه کرد: موضوع و مزیت 
دیگری که به واسطه عرضه منظم کالاها در 
بورس کالا شکل گرفته اســت، استاندارد و 
کیفیت مشخص کالاهاســت؛ به طوری که 
دیگــر امــکان خریــد و فــروش کالاهای 
نامرغوب وجود نــدارد و همه چیز شــفاف 
است.این فعال با ســابقه بازار ســرمایه اظهار داشت: 
نقش بــورس کالا در ۲ دهه اخیر برای اقتصاد کشــور 
در روان ســازی و کاهش هزینه معاملاتی، شفافیت و 
مکانیزم دقیق و کشف منصفانه قیمت ها برای فعالان 
صنایع، عیان اســت و امروز برای سیاست گذاران نیز 

اثبات شده است که در شرایط غیرشفاف که داده های 
دقیقی از یک بازار در دسترس نیســت، امکان تنظیم 
بهینه بازار و عرضه و تقاضا نیز بســیار دشوار و سخت 
می شــود؛ از این رو شفافیت، گام نخســت برای رصد 
بازار و بعد تصمیم گیری اســت.ثابت عنوان کرد: ساز و 
کار بورس کالا مسیر رهایی از قیمت گذاری دستوری 
در صنایع مختلف اســت؛ همان طور که در بسیاری از 
صنایع در گذشــته این مسیر طی شــده و توسعه نیز 
رقم خورده اســت؛ از این رو تنها ســاز و کار قابل رصد 
و نظارت بــرای مبادلات کالاها در کشــور، بورس کالا 
اســت و برای رشــد تولید و مهار تورم نیز تنها راهکار، 

تقویت بازارهای رسمی به کمک این ساز و کار است.

بورس

خریدار  رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایــران پیشــنهاد در اختیــار گرفتــن ارز 
صادراتی برای واردات خودرو را مطرح کرد 
و از کاهش تجــارت با افغانســتان به دلیل 

شرایط سیاسی جدید این کشور خبر داد.
 محمد لاهوتی در نشســت خبــری اظهار 
کرد: به دولت پیشــنهاد می دهیــم که ارز 
حاصل از صادرات کالاهایی که از مواد اولیه 
ارزان استفاده نمی کنند، به واردات خودرو 

اختصاص یابد.
وی با بیان اینکــه باید از نظر تشــکل ها و 
اتاق بازرگانی در حوزه روش های بازگشت 
ارز صادراتی نظرخواهی شــود، گفت: تراز 
تجاری منفی چیز بدی در شــرایط کنونی 
نیســت چرا که رونــق واردات بــه معنای 
افزایــش واردات مــواد اولیــه مــورد نیاز 

کارخانجات و گردش چرخ تولید است.
بــه گفته رئیــس کنفدراســیون صادرات 
ایــران، طی چهــار ماهه امســال مجموع 
تجارت خارجی کشــور بــه ۳۵.۵ میلیارد 
دلار رسیده که سهم صادرات ۱۵.۹ میلیارد 
دلار و ســهم واردات ۱۹.۵ میلیــارد دلار 
ثبت شــده، بنابراین تراز تجاری منفی ۳.۶ 

میلیارد دلار است.
وی با بیان اینکه کالاهای بــا ارزش افزوده 
کمتری در حال صادرات از کشــور هستند، 
اظهار کرد: ســهم صادرات قطعی کالاهای 
غیرنفتی کشور به استثنای نفت خام، نفت 
کــوره، نفت ســفید و تجــارت چمدانی از 
نظر ارزش کاهش ۷.۹۷ درصدی را نشــان 
می دهد. همچنین میــزان وزنی کالاهای 
صادر شــده در این مدت ۴۵ میلیون و ۷۵۸ 
هزار تن بــوده که ۲۸.۵۶ درصــد افزایش 
داشــته که نشــان می دهد کــه کالاهای 
صادراتی ارزانتر فروخته شــده اند. متوسط 
ارزش گمرکی هر تــن کالای صادراتی در 
چهار ماه نخســت ســال جاری ۳۴۸ دلار 
و متوســط ارزش گمرکی هر تــن کالای 

وارداتی ۱۶۵۰ دلار بوده است.

چین اولین مقصد صادراتی ایران
 در سال جاری

لاهوتی با بیان اینکه گاز طبیعی مایع شده 
با یک میلیــارد و ۶۳۳ میلیون دلار، پروپان 
مایع شــده با یک میلیــارد و ۱۴۰ میلیون 
دلار، بوتان مایع شــده با ۸۲۳ میلیون دلار، 
قیر نفت با ۶۸۹ میلیون دلار و متانول با ۶۶۵ 
میلیون دلار ۵ قلم عمده کالای صادراتی در 
این مدت بوده، گفت: چیــن، عراق، ترکیه، 
امارات متحده عربی و هند ۵ کشــور عمده 

مقصــد کالاهــای صادراتی ایــران بودند 
که ۷۵ درصــد از ارزش و ۷۶ درصد از وزن 
مجموع صادرات کشور به این ۵ کشور عمده 
صادر شده اســت.همچنین به گفته وی در 
این مــدت ۴ میلیــارد و ۶۴۴ میلیون دلار 
به چین، ۲ میلیــارد و ۹۲۷ میلیون دلار به 
عراق، ۲ میلیارد دلار به ترکیه، یک میلیارد 
و ۷۷۸ میلیون دلار به امارات متحده عربی 
و ۶۲۴ میلیون دلار به هند صادر شده است. 
در ۴ ماهه امســال نیز عمده ترین کالاهای 
وارداتی به ذرت دامی با یک میلیارد و ۲۹۰ 
میلیون دلار، گوشــی تلفن همراه هوشمند 
با ۷۰۰ میلیون دلار، دانه سویا ۶۴۷ میلیون 
دلار، روغن دانه آفتابگردان با ۵۹۳ میلیون 
دلار و برنج کامل سفید با ۵۸۴ میلیون دلار 
اختصاص داشــت.وی افزود: در این مدت 
۱۱ میلیون و ۸۴۲ هزار تــن کالا به ارزش 
۱۹ میلیارد و ۵۳۹ میلیون دلار وارد کشور 
شده اســت که به لحاظ وزنی ۶.۱۸ درصد و 
از حیث ارزش ۱۰.۸۲ درصد افزایش نشان 
می دهد. امارات متحده عربــی با ۵ میلیارد 
و ۸۱۸ میلیــون دلار، چین بــا ۵ میلیارد 
و ۵۵۸ میلیون دلار، ترکیه بــا ۲ میلیارد و 
۹۰ میلیون دلار، هند بــا ۷۱۸ میلیون دلار 
و آلمان با ۷۰۴ میلیون دلار ۵ کشــور عمده 

مبدا واردات بوده اند.
لاهوتی با بیان اینکه ۶۲ درصد از وزن و ۷۶ 
درصد ارزش کل واردات بــه ایران در چهار 
ماهه نخست ســال جاری از ۵ کشور عمده 
فوق بودند، گفت: همچنین در این مدت ۴ 

میلیون و ۷۸۳ هزار تن کالا از مســیر ایران 
ترانزیت شده که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۱.۷۴ درصد کاهش داشته است.

کاهش ۷۰ درصدی صادرات پسته
به گفته وی صادرات خشکبار در شش ماهه 
دوم صادرات رونق مــی گیرد که امیدواریم 
وضعیت بهبــود یابد و صــادرات حداقل به 
میزان ســال گذشته برســد، تصریح کرد: 
در سال گذشــته صادرات خشــکبار بیش 
از ۵۰  درصــد کاهش یافته و ایــن در حالی 
اســت که ۸۰  درصد محصولات خشــکبار 
ایران صادر می شــود. البته امسال محصول 
خشــکبار خوبی داریم و بازار هند هم برای 
مورد توجه است. اما صادرات پسته امسال با 
کاهش بیش از ۷۰  درصد مواجه شده است. 
در ۱۰ ماه نخســت ســال ۱۳۹۹، معادل 
۱۶۴ هزار تن به ارزش یــک میلیارد و ۱۰۴ 
میلیون دلار پسته از کشــور صادر شده بود 
که این عدد در سال گذشــته به ۱۱۹ هزار 
تن به ارزش ۷۹۷ میلیون دلار رســید. اما 
امســال این عدد فقط ۴۶  هزار تن به ارزش 
۳۲۸ میلیون دلار بود؛ بنابراین قیمت بالای 
برخی اقلام خشکبار و آجیل در بازار داخل 

مربوط به صادرات نبوده است.
رئیــس کنفدراســیون صادرات ایــران  با 
اشــاره به افزایــش صــادرات غیرنفتی در 
ســال ۱۴۰۱، اظهار کرد: در مکانیزم جدید 
برگزاری جلســات کمیتــه ارزی در بانک 
مرکزی الزام بــه حضور ۹ معــاون وزیر در 

جلســات وجود دارد، اما در مواردی حضور 
همزمان تمامی آنها در جلسات میسر نبوده 
و همین امر باعث کندی برگزاری جلســات 

شده است.

مشکلات استرداد مالیات بر ارزش 
افزوده به صادرکنندگان

لاهوتــی در ادامــه با اشــاره بــه مکاتبه 
کنفدراسیون صادرات ایران با سازمان امور 
مالیاتی که منجر به صدور بخشنامه ای برای 
اســترداد یک ماهه مالیات بر ارزش افزوده 
به صادرکنندگان شود، گفت: امروز علیرغم 
وجود این بخشــنامه ها و تاکیدات چندباره 
دولــت، صادرکنندگان در حــال دریافت 
مالیات بر ارزش افزوده مســترد شده برای 
صادرات ســال ۱۴۰۰ خود هستند، اظهار 
کرد: به هر حال علیرغم بخشنامه های مکرر 
و تاکید دولت و سازمان امور مالیاتی مبنی 
بر ضرورت بازگشت مالیات بر ارزش افزوده 
صادرات حداکثر ظــرف مدت یک ماه هنوز 
هم بســیاری از صادرکنندگان به این منابع 
پرداختی خود دسترســی ندارند و همین 
امر مشــکل کمبود نقدینگی بخش تولید 

صادراتی را دوچندان می کند.
وی نــرخ ارز را یکی از موضوعــات چالش 
برانگیز در حوزه صادرات دانســت و اظهار 
کرد: ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی ســقف دارد 
و به کالاهایی کــه دولت تعییــن می کند 
اختصاص می یابد؛ اما مشــکل نــرخ ارز در 
سامانه نیما اســت که اختلاف ۲۵ درصدی 

با بازار ارز آزاد دارد و این باعث می شــود به 
دلیل جذابیت نرخ، تقاضای کاذب در حوزه 
واردات ایجاد شــود و در عین حال، درست 
بر عکس انتظار برای توســعه صــادرات و 
مدیریت واردات، واردات تشویق و صادرات 
سرکوب می شــود. اگر این یارانه صادرات 
بــه واردات منجر به افزایــش رفاه عمومی 
می شد، قابل توجیه بود اما اکنون خسارت 
به منابع ارزی وارد می شــود. به طوری که 
ارز ارزان بــه واردات اختصــاص می یابد و 
کالا گران به مصرف کننده می رسد و با این 
اقدام صادرات برای ارزآوری کشور سرکوب 

می شود.

 ظرفیت های همکاری مشترک
 با سوریه

رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران در 
ادامه از ســرگیری ارتباط با عربســتان را 
اتفاق خوبی توصیف کرد و گفت: عربستان 
نفوذ بالایی در میان کشــورهای عربی دارد 
و این نفوذ می تواند در توســعه روابط ایران 
با سایر کشــورهای عربی موثر باشد. نتیجه 
دیپلماس دولت در کشورهای آفریقایی هم 
حداقل یک سال آینده مشخص می شود. در 
رابطه با ســوریه نیز با توجه به سیاست های 
حمایت از تولید داخل در این کشور، باید به 
فکر سرمایه گذاری مشترک باشیم. در این 
صورت می توانیم با کشورهای حوزه خلیج 
فارس نیز تجــارت ترجیحی را گســترش 
دهیم. هــر چند اکنــون ســبد صادراتی 
و وارداتــی ایران با ۵ کشــور مشــخص در 

طرفین پیش می رود.
وی افزود: بــا توجه به بعد مســافت موضوع 
حمل و نقل بــرای صادرات بــه آفریقا مهم 
اســت و راه اندازی خطوط کشتی رانی حتی 
با پرداخــت یارانه یک راهکار برای توســعه 
صادرات بــه کشــورهای آفریقایی اســت. 
همچنین شناخت بهتر بازار هدف برای ورود 
به هر بازار جدیدی یک مسئله مهم است که 
در این راستا اتاق بازرگانی می تواند اطلاعات 
مهم را در اختیار فعالان اقتصادی قرار دهد و 
رایزن ها نیز باید فعالیت خود را بیشتر کنند.

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران در ادامه 
درباره اثرات آزادسازی ۶ میلیارد پول بلوکه 
شــده، گفت: این پول رقم زیادی نیست و با 
توجه به مصارف مشــخص آن نمی تواند در 
صادرات اثــری بگذارد. اما بــا توجه به اینکه 
قرار اســت برای مصارف کالاهای اساسی و 
دارو استفاده شــود، باعث گشایش در تامین 

ارز سایر کالاها خواهد شد.

دبیرکل کانون کارگزاران بورس اعلام کرد؛ ساز و کار بورس، نسخه رهایی بخش از قیمت گذاری دستوری

 وزارت صمت کجاست؟

عرضه بی دردسر پوشاک داخلی با برند خارجی
سمیه رسولی  چند ســالی است که تولید 
و عرضه پوشاک داخلی منقش به برندهای 
خارجی در صنعت پوشــاک ایــران رونق 
گرفتــه و وزارت صمت نیز طی ســالهای 
گذشته صرفا وعده برخورد و نظارت در این 

حوزه را داده است.
 »برندمداری خارجی« چالشی است که در 
ایران بنا به دلایلی همچون نامرغوب بودن 
کیفیت بعضی از کالاهای ســاخت داخل، 
پایین بودن تکنولوژی ســاخت نســبت به 
موارد مشــابه خارجی، عدم فرهنگ سازی، 
عدم تبلیغات مناســب، ناهماهنگی قیمت 
و قدرت خرید مــردم و … اپیدمی شــده 
است؛ به شکلی که در سطح جامعه اینگونه 
القا شــده که جنــس ایرانی بــی کیفیت و 
جنس خارجی بــا کیفیت اســت. مردم از 
بازار کالاهای برقی و لــوازم خانگی تا بازار 
محصولات خوراکی و پوشــاک بــه دنبال 

تولیدات خارجی می گردند.
این فرهنگ خارجی پســندی بــه قدری 
در فرهنگ جامعه ایرانی رســوخ کرده که 
تولیدکننــدگان ایرانــی طبق یک رســم 
قدیمی کالاهــای تولیدی خــود را با برند 
خارجی می فروشند. طبق اظهارات متولیان 
حوزه پوشــاک عمده کالاهای خارجی در 

بازار، در واقع کالای ایرانی هســتند که برند 
خارجی دارند و تولیدکننده ســعی دارد از 
این طریــق محصولات خــود را در تعداد و 

قیمت مناسب به فروش برساند.
آنطور که وزارت صمت نیز می گوید ســال 
۹۶ مجوزی به بعضــی از مجموعه ها برای 
واردات پوشاک اعطا شد و در سال های بعد 
که به دلیل محدودیت های ارزی به طور کل 
جلــوی واردات گرفته شــد و هیچ مجوزی 
اعطا نشد.نکته جالب آنکه بر اساس ادعای 
شرکت ها برندهایی که از قبل مجوز گرفته 
بودند در حــال حاضر تولیــد داخل انجام 
می دهند و کالاهای آنها وارداتی نیست. در 
واقع این واحدها به اســم برند خارجی کالا 

می فروشند.

مارک های برچسبی
همانطور که اشــاره شــد در کنار پوشاک 
قاچاق، اغلب پوشــاک خارجــی در بازار یا 
محصول ایرانی منقش بــه برند خارجی و یا 

محصول تقلبی خارجی هستند.
گشت و گذاری در بازار نیز صحت و سقم این 
ماجرا را نشــان می دهد؛ بررسی ها حکایت 
از آن دارد که سالهاســت مارک و برچسب 
برندهــای خارجی بــه وفــور در بازارهای 

مختلف وجود دارد و در دســترس اســت. 
تولیدکنندگان به راحتی این برچسب ها را 
می خرند و روی کالای تولید شده در کارگاه 
خود می چســبانند و به نام برند خارجی با 

قیمت های غیرواقعی عرضه می کنند.

قبضه بازار با پوشاک داخلی منقش
 به برند خارجی

در این بخش از بازار، لیبل و مارک برندهای 
گوناگون در قالب های مختلف مانند چرمی، 
فلزی، پارچه ای و… وجــود دارد و با توجه 
به اینکه در کشــور مــا ۷۰ درصد کالاهای 
پوشــاک در کارگاه هــای زیرپلــه ای و به 
صورت بی هویت تولید می شــوند، بنابراین 

اغلب مارک فروشان از قبل سفارش گرفته و 
مارک مد نظر تولیدکننده را تهیه می کنند.

چرا در برندسازی موفق نیستیم؟
بر اســاس آمار وزارت صمت، در حال حاضر 
در حوزه صنعت پوشاک حداقل ۱۰۰ هزار 
واحد صنفی تولیــدی ثبت شــده که این 
آمار به غیر از مجموعه واحدهای مشــاغل 
خانگــی و مزون هایی اســت که توســط 
وزارت ارشــاد دارای مجوز هستند. حداقل 
۲۸۰ هزار واحد صنفی توزیعی نیز در حوزه 
پوشاک فعال است که این آمار نیز به غیر از 
فروشگاه های فعال در حوزه فضای مجازی 

و بعضاً بدون مجوز است.
همچنین یک هزار واحــد صنعتی تولیدی 
در حوزه پوشاک در کشــور فعال است. در 
این تعداد واحد صنعتــی- تولیدی به علاوه 
۱۰۰ هزار واحد صنفی-تولیدی مابین ۷۰۰ 
هزار تا یک میلیون نفر اشــتغال دارند که با 
احتساب اشتغال در حوزه توزیع، حدود دو 
تا ۲.۵ میلیون نفر )آمار ثبت شــده رسمی 
واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک کشور 

مشغول به کار هستند.
طبق این آمــار، ظرفیت به نســبت خوبی 
برای برندســازی پوشــاک در کشور وجود 

دارد و البتــه چند برند داخلــی هم تاکنون 
توانسته اند موفقیت نسبی را در بازار کسب 
کنند اما وضعیت به صــورت کلان مطلوب 

نیست.
از سویی فعالان صنعت پوشاک با چسباندن 
برند خارجی روی پوشاک داخلی می توانند 
با قیمت بالاتر از قیمــت نهایی کالای خود 
را بفروشــند چراکه قیمت پوشاک به طور 
معمول در بازار بالا است و اگر قرار باشد که 
مارک های معروف دنیا را هم یدک بکشــد، 
حتمــاً باید قیمتی ســه تا چهــار برابر حد 
معمول برای آن از سوی متقاضی پرداخت 
شود.از سویی دیگر نیز شرکت بدون اینکه 
زحمات مربوط به فرایند برندســازی و… 
را طی کند به راحتــی کالاهای خود را حال 
با هر کیفیت و ظاهری بــه نام برند خارجی 
می فروشــد. در هر حال این وضعیت تولید 
با هر نیتی که باشــد به ضرر مصرف کننده 

تمام می شود.
وزارت صمت ســال گذشــته وعده داد که 
نحوه نظــارت و تعامل بــا تولیدکنندگان 
ایرانی که کالا را با برند خارجی می فروشند، 
تغییر داده و وضعیت آنهــا را تعیین تکلیف 
می کند امــا تاکنون خبــری در این بخش 

منعکس نشده است.



رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا اعلام کرد

دستگیری 2٩٩٠ نفر از مخلان امنیت اقتصادی

 حقابه آن فراموش نشود

نقش کشورهای اطراف خزر در مراقبت از این حوضه آبی

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      22 مرداد 1402    شماره 1385

 ۴۰ راهکار برای مقابله با سیاه  چاله پیری جمعیت
 ابراهیم کارخانه ای  مهمتریــن عامل افزایش جمعیت در عرصه های 
دولتی، تغییر و تحول در ساختار حقوق و مزایای کارکنان دستگاه های 
اجرایی اســت. بدون شــک مادامی که زیرســاخت پرداخت حقوق و 
مزایای فعلی کارکنان و کارگران بر پایه سیاســت غلط گذشته فرزند 
کمتر زندگی بهتــر برنامه ریزی و پرداخت می شــود و فرق حقوق یک 
فرد مجرد و متاهل مبلغی بســیار ناچیز و اندک است که تحت عناوین 
حق عائله مندی و اولاد پرداخت می گردد اتفــاق خاصی در این رابطه 

رخ نخواهد داد.
نخستین گام اساسی در این زمینه برداشــتن این مانع بزرگ از سر راه 
رشد جمعیت در کشــور است. اگر بخش اعظم ســهم حقوق و مزایای 
یک کارمند و یا یک کارگر به عائله منــدی و فرزندآوری اختصاص داده 
شــود، یقینا شــاهد تحولی بزرگ در این عرصه خواهیم بود. بر همین 
اســاس با توجه به  موارد فوق و لزوم جهت دهی و پیوند برنامه ریزی ها 
و تلاش های دولت در ســه عرصه مهم معیشت، مســکن و اشتغال در 
راســتای رشــد جوانی جمعیت به عنوان پیشــران اصلــی حرکت، 
راهکارهــای ذیل جهت فراگیری بیشــتر قانون حمایــت از خانواده و 

جوانی جمعییت و بهره برداری ستاد ملی جمعیت پیشنهاد می شود.
قابل ذکر اســت خانواده هایی مشــمول این موارد می شوند که از سال 

۱۴۰۲ به بعد صاحب فرزند شوند:
۱ - تحول اساســی در نظام پرداخت حقوق کارکنان از طریق افزایش 

جهشی سهم عائله مندی نسبت به افراد مجرد.
۲ - افزایش تصاعدی حق اولاد و تفاوت فاحــش آن با حقوق کارکنان 

مجرد ومتأهل فاقد فرزند.
۳ - پرداخت پلکانی پاداش و هدیه فرزندآوری  

۴ - اعطای ســهل، فوری و پلکانی وام قرض الحسنه فرزندآوری به ازای 
فرزند تازه متولد شده.

۵ - کاهش پلکانی پرداخت مالیات بر مشاغل بر اساس فرزندآوری.
۶ - تغییر الگوی پلکانی مصرف)آب، برق و گاز( بر پایه فرزندآوری.

۷ - اختصاص مرحله ای کالا برگ های ویژه فرزندآوری به خانواده هایی 
با درآمد کم و متوسط.

۸ - اعطــای معافیت هــای پلکانی )ماهانــه( خدمت نظــام وظیفه 
مشمولان به خانواده هایی که صاحب فرزند می شوند.

۹ - ارتقــای پلکانــی معافیت ســهم بیمه خدمــات درمانــی بر پایه 
فرزندآوری )فرزند بیشــتر، معافیت بیشتر( و صدور کارت بیمه طلایی 

رایگان برای فرزند سوم به بعد.
۱۰ - تجدیدنظر در ضوابط اجباری، پرهزینه و غیر ضرور فرزندآوری و 
گسترش و رایگان نمودن مراکز مراقبت های پایه و ضروری فرزندآوری

۱۱ - تأمین و گســترش مراکز حمایتی و رفاهی رایگان و با کیفیت بالا 
برای مراقبت از کودکان.

۱۲- تخفیف پلکانی بلیط هواپیما و قطار برای خانواده هایی که صاحب 
فرزند سوم به بعد می شوند.

۱۳ - صــدور کارت هــای رایــگان رفت و آمــد درون شــهری برای 
خانواده های ۴ فرزند به بالا.

۱۴ - برقراری حقوق و تأمین اجتماعی پایه برای زنان خانه دار دارای۴ 
فرزند به بالا.

۱۵ - حذف یارانه های اشــخاص پردرآمد و افزایش پلکانی سقف یارانه 
خانواده های نیازمند بر پایه فرزندآوری.

۱۶ - واگــذاری واحدهای نهضــت ملی مســکن با اولویــت پلکانی 
فرزندآوری و واگذاری قطعی با شرط تولد فرزند جدید.

۱۷ - اعطای وام کم بهره پلکانی خرید و یا ساخت خانه به خانواده های ۳ 
فرزند به بالا مشروط به تولد فرزند جدید.

۱۸ - حمایت ویژه از انبوه سازانی که در چارچوب سیاست های جوانی 
جمعیت اقدام به ساخت مسکن می نمایند.

۱۹ - واگــذاری مســکن با شــرایط ویژه از ســوی وزارت مســکن و 
شهرسازی به خانواده های پرجمعیت) ۵ نفر به بالا(

۲۰ - الزام وزارت مسکن و شهرسازی به طراحی و ساخت شهرک های 
ویلایی با مشــارکت و اولویت واگذاری به خانواده هــای ۴ نفر به بالا با 
اولویت شــهرهایی با جمعیت بــالای ۲۰۰ هزار نفر و بــا هماهنگی و 
همکاری میدانی کلیه دســتگاه های اجرایی ذیربط در سطوح کشوری 

و استانی.
۲۱ - تبدیل وضعیت استخدامی کارکنان دولت) ... قراردادی، پیمانی، 

رسمی( برپایه اولویت فرزندآوری.
۲۲ - اولویت هر نوع استخدام و بکارگیری بر پایه تأهل و فرزندآوری در 

کلیه دستگاه های اجرایی اعم دولتی و عمومی غیردولتی.
۲۳ - ارائه تسهیلات اشتغال با محوریت ازدواج و اولویت فرزندآوری.

۲۴ - لحاظ نمودن عامل تأهل و فرزندآوری )علاوه بر شــرایط لازم از 
قبیل تعهد، تخصص و کارآمدی( در تصــدی مناصب دولتی و عمومی 

غیردولتی.
۲۵ - کاهش پلکانی سن بازنشستگی اختیاری بر پایه فرزندآوری.

۲۶ -کاهــش پلکانی و منعطف ســازی ســاعات کار موظــف و اتخاذ 
شیوه های مناسب سازی اشتغال بانوان بر پایه فرزندآوری.

۲۷ - متناسب سازی پلکانی پاداش بازنشستگی بر پایه عائله مندی.
۲۸ - افزایش سقف مرخصی زایمان و استفاده از مرخصی بدون حقوقِ 

با احتساب سنوات بازنشستگی.
۲۹ - اســتفاده بانوان از مرخصی بدون حقوق ) تا ســقف ســه سال( و 
اشــتغال نیمه حضوری با دریافت ۶۰ درصد حقوق و افزایش پلکانی بر 

پایه فرزندآوری.
۳۰ - ایجاد هسته های تکریم خانواده در مساجد و پایگاه های مقاومت با 
هدف رشد، تحکیم و تعالی خانواده بر پایه آموزه ها و تعالیم ناب اسلامی 
در جهت استحکام بخشــی به نهاد خانواده به عنوان واحد ساختمانی 

جامعه اسلامی.
۳۱ - افزایش سنوات تحصیلی بانوان دانشجو به ازای هر فرزند دو سال.

۳۲ - کاهش واحدهای درسی بانوان باردار دانشجو تا سقف ۵۰ درصد 
در هر نیمسال تحصیلی به ازای فرزندآوری.

۳۳ - موظــف نمــودن مراکز دانشــگاهی بــه تأمین مســکن  برای 
دانشجویان متأهل بر پایه اولویت فرزندآوری.

۳۴ - افزایش تصاعدی کمک هزینه معیشتی به دانشجویان متأهل بر 
پایه فرزندآوری.

۳۵- ارائــه تســهیلات و امکانــات ویژه کشــاورزی بر پایــه اولویت 
فرزندآوری.

۳۶ - ارائه تسهیلات زیارتی بر پایه فرزندآوری.
۳۷ - خرید خودرو با تســهیلات ویژه و قیمت مصــوب کارخانه بر پایه 

اولویت فرزندآوری.
۳۸ - گسترش مراکز دولتی مشاوره رایگان ازدواج و فرزندآوری

۳۹ - ســاماندهی قانونی مشکل مهریه و گســترش ازدواج آسان و کم 
هزینه و در نظر گرفتن شرایط سخت و دشوار برای طلاق.

۴۰ - ترویج زایمان طبیعی و رایگان و مجازات ســخت و شــدید برای 
مراکز غیرقانونی سقط جنین.

یادداشت

خریدار   ایــن روزها پســروی آب خزر 
نگرانی های زیادی به وجود آورده به طوری 
که خطر زیست محیطی شدیدی این حوضه 
آبی را تهدید می کند، قطعا شرط لازم برای 
بهره برداری و حفاظت از خزر رســیدن به 
توافق کامــل میان کشــورهای اطراف آن 
اســت تا علاوه بر بهره برداری مشــترک، 
زمینه مقابله با تهدیدات محیط زیستی آن 

فراهم شود.
 دریای خزر شمال کشور را به بهشتی برای 
ایرانیان تبدیل کرده اســت، خط ســاحلی 
۷ هــزار کیلومتــری آن در بخــش ایرانی 
ســالانه گردشــگران زیادی را خود جای 
می دهد، علاوه بر این وســعت ۶۰۰ هزار و 
۳۸۴ کیلومتر مربعی خزر آنرا به بزرگترین 
دریاچه جهــان تبدیــل کــرده و موجب 
شده کشــورهای ایران، روسیه، جمهوری 
آذربایجــان، ترکمنســتان و قزاقســتان 
اطراف این دریاچه از مواهــب آن بهره مند 
شــوند، خزر علاوه بر دارا بودن ذخایر غنی 
نفت و گاز ، زیســتگاه ۵۷۵ نوع گیاه، هزار 
و ۳۳۲ گونه جانوری اســت کــه مهمترین 
آنها ماهیان خاویاری است به طوری که ۹۰ 
درصد صید ماهیان خاویاری جهان مختص 
به این دریاســت، همچنین در خزر یکی از 
پســتانداران آبزی کمیاب دنیا زیست می 

کند که فک خزری نامیده می شود.
با وجود تمام این مزایــا اما خطری به عنوان 
پســروی آب این پهنه آبــی را تهدید می 
کند، البته تاریخ نشــان می دهــد که این 
روند مســاله جدیدی برای خزر نیســت و 
از دوران کهن همواره با آن دســت و پنجه 
نرم کرده و می کند، روند پســروی حتی به 
دوران ساســانیان برمی گردد، تاریخ نشان 
می دهد در آن دوره تراز آب خزر به منهای 
۳۳ متر رســیده بود بعــد از آن آب خزر در 
دوران مختلــف فراز و نشــیب های زیادی 
داشت و حالا نیز بر اســاس آخرین بررسی 
دانشمندان آمریکایی و روسی که با آخرین 
مدل های محاســباتی بــر روی گرمایش 
زمین انجام شد، پیش بینی می شود سطح 
آب دریای خزر تا پایان قرن حاضر بین ۹ تا 

۱۸ متر کاهش یابد.
نتیجه گزارش پژوهشــی این گــروه بین 
المللــی دانشــمندان در ســال ۲۰۱۷ در 
Geophysical Re�  نشــریه آمریکایــی

search Letters منتشر شده است.
کاهش ریزش هــای جــوی، کاهش دبی 
رودخانه ولگا و یخ بســتن سطح آب خزر در 
بخش های شــمالی برخــی دلایل کاهش 
ســطح تراز آب دریای خزر اســت، در واقع 
زمانی که آب بخش شمالی به علت برودت 
هوا یخ می بندد، بخبندان دیگر اجازه نمی 
دهد آبی به بخش جنوبی برسد برای همین 
ســطح تراز کاهش می یابد اما زمانی که یخ 
ها آب می شوند دوباره ســطح تراز افزایش 

می یابد که این همان نوســانات فصلی خزر 
اســت.رودخانه ولگا ســهمی بیش از ۸۰ 
درصــدی در ورودی آب به دریای خزر دارد 
یعنی بیشــترین نقش را در حیات خزر ایفا 
می کند بنابرایــن کوچکترین تغییر در رود 
ولگا بر روی خزر تاثیر مــی گذارد، چندی 
پیش علی سلاجقه رییس سازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشــاره به کاهش تراز آب 
دریای خزر، اعلام کرده بود که ورودی های 
دریاچه خزر از سوی کشورهای همسایه، به 

ویژه از رودخانه ولگا بسته شده است.
به اعتقاد کارشناســان اگر این اتفاق بیفتد 
باید کشــورهای اطراف خزر بــرای گرفتن 
حقابه آن تــلاش کنند، البتــه باید ببینیم 
ادامــه روند افــت آب دریای خــزر به ضرر 
کدام کشــورهای اطراف ایــن حوضه آبی 
خواهد بود، بررســی ها نشان می دهد قطعا 
کشــورهایی که بســتر ناحیه کــم ژرفای 
دریایی و منطقه خشــک ســاحلی آنها از 
شیب بســیار ملایمی برخوردار است مانند 
ترکمنستان و روسیه و حتی برخی مناطق 
قزاقســتان بیشــترین آســیب را خواهند 
دید و کشــورهایی مانند ایران و جمهوری 
آذربایجان که شــیب نسبتا تندی در بخش 
خشک و کم ژرفای خود دارند میزان آسیب 
پذیریشــان کمتر خواهد بود، البته باید به 
این نکته توجه کرد که در ســواحل شمالی 
کشــور ما هم مناطق بسیار کم شیبی مانند 
منطقه ساحلی مشــرف در استان گلستان 
و بخش شرقی اســتان مازندران که شامل 
شــبه جزیره میانکاله و خلیــج گرگان می 
شود، وجود دارد اینها مناطق بسیار آسیب 
پذیری هســتند به طوری که با شــتاب به 

سمت خشکزایی پیش می روند.
با توجه بــه اهمیــت حفظ دریــای خزر ، 
۲۱ مــرداد ) ۱۲ اوت( روز ملی دریای خزر 

نامگذاری شــده که نقطه عطفی در تاریخ 
همکاری های زیســت محیطی دریای خزر 
به شمار می آید و تاریخچه این نامگذاری به 

سال ۲۰۰۳ بر می گردد
در سال ۲۰۰۳ ) ۱۳۸۲( پنج کشور حاشیه 
دریای خزر کنوانسیون منطقه ای حفاظت 
از محیط زیســت دریای خزر موســوم به 
کنوانســیون تهران را امضــاء کردند. این 
کنوانســیون در تاریخ ۱۲ اوت ۲۰۰۶ )۲۱ 
مردادمــاه ۱۳۸۵( لازم الاجرا شــد و همه 
کشــورها این معاهده را به عنوان یک واقعه 
مهم زیســت محیطی جشــن گرفتند و از 
آن پس ایــن روز را به نــام روز دریای خزر 

نامیدند.
سازمان حفاظت محیط زیست به مناسبت 
این روز پیامی منتشــر کرد که در آن آمده 
اســت: خزر نام دریاچه ای با وســعت ۶۰۰ 
هزار و ۳۸۴ کیلومتر مربع اســت که طول 
ســواحل آن به ۷۰۰۰ کیلومتر می رســد. 
کشــورهای ایــران، روســیه، جمهوری 
آذربایجان، جمهوری های ترکمنســتان و 
قزاقســتان این دریاچه را در برگرفته اند و 

همگی از مواهب آن استفاده می کنند.
خزر پــس از خلیج فــارس و ســیبری، به 
لحاظ ذخایر نفت و گاز موجود در ســاحل 
و زیربستر در مقام ســوم قرار دارد و همین 

مسئله ارزش آن را چندین برابر می کند.
در گذر زمــان و در دوران های مختلف، این 
دریاچه منحصر به فرد هــم از فعالیت های 
انســانی و بهره برداری های بیــش از حد 
اقتصادی جان ســالم به در نبــرده و آنچه 
باعث تاثیرات ســوء بر این اکوسیستم آبی 
شــد تخریب اکوسیســتم هــای طبیعی، 
آلودگی محیط زیست و کاهش کیفیت آب 
بود. هر یک از دخالت های انسانی ضربه ای 
را بر بدن این دریاچه وارد کرد و ســاخت و 

ســازهای بی رویه و غیراصولی ساحلی اعم 
از اســکله و بندر، مجتمع های گردشگری، 
مســکونی و تجاری، توســعه فعالیت های 
اکتشاف و استخراج منابع فسیلی زیربستر 
و آلودگی هــای آنها، صیــد بی رویه آبزیان 
خصوصا ماهیــان خاویــاری و ... هر یک به 
نوبه خود تاثیر ســویی را بر این اکوسیستم 

شکننده وارد کرد.
علاوه بر این، کشتی های تجاری نیز مشکل 
بزرگ انتقــال آلودگی روز افــزون در این 
پهنه آبی به شــمار می روند، ورود سالیانه 
۱۲۲ هزار و ۳۵۰ تن آلودگی از کشــورهای 
حاشیه دریای خزر به ویژه آلودگی ناشی از 
عملیات اکتشاف و اســتخراج نفت، محیط 
این دریا را آلوده کرده و گونه های زیســتی 
این دریا را در معــرض خطر جدی قرار داده  
اســت   که خود تهدید جدی بــرای محیط 
زیست سواحل خزر اســت.آنچه که ارزش 
بســیاری به این دریاچه می بخشد، حضور 
گونه های آبزی در آن است که در میان آنها 
ماهیان خاویاری، مهم ترین ســاکنان این 
دریاچه به شــمار می روند. ایــن دریا محل 
زیســت ۵۷۵ نوع گیاه، ۱۳۳۲ گونه جانور 
اســت. این پهنه آبی محل زیست و زندگی 
و رشــد مرغوب ترین ماهی هــای جهان به 
ویژه ماهیان خاویاری است. ۹۰ درصد صید 
ماهیان خاویاری جهان مختص به این دریا 
اســت . در دریای خزر یکی از پســتانداران 
آبزی کمیــاب دنیا نیز زیســت می کند که 

فک خزری نامیده می شود.
به هر حال خطر زیســت محیطی شدیدی 
که این حــوزه آبی را تهدیــد می کند خود 
دلیلی اســت برای آنکه در هر مذاکره ای که 
میان کشورهای حاشــیه خزر صورت می 
گیرد، نگرانی های زیست محیطی این دریا 
نیز در نظر گرفته شــود، به طور یقین شرط 

لازم و ضروری بهره برداری مناسب از منابع 
دریای خزر ، رســیدن به توافق کامل میان 
کشورهای ساحلی در بهره برداری از منافع 
مشــترک و مقابله با تهدیدهای مشــترک 

ناشی از خطرهای زیست  محیطی است.
پژوهشگر دریایی درباره نوسانات و کاهش 
تراز آب دریای خــزر به خبرنــگار محیط 
زیســت ایرنا گفت: ســرعت کاهــش تراز 
آب دریــای خزر در حال افزایش اســت، به 
طوری که سطح تراز آب خزر از سال ۱۳۷۴ 
شمســی تاکنون نزدیک بــه ۲ متر کاهش 
یافته است. ورود ســالیانه ۱۲۲ هزار و ۳۵۰ 
تن آلودگی از کشورهای حاشیه دریای خزر 
به ویژه آلودگی ناشی از عملیات اکتشاف و 
استخراج نفت، محیط این دریا را آلوده کرده 
و گونه های زیســتی این دریا را در معرض 
خطر جدی قرار داده  اســت   که خود تهدید 
جدی برای محیط زیســت ســواحل خزر 

است.
همایون خوشــروان افزود: ســطح تراز آب 
دریای خزر با ســرعت بســیار زیاد در حال 
کاهش است به طوری که بررسی های اولیه 
نشان داده که سال ۲۰۲۲ نسبت به ۲۰۲۱ 
نزدیک به ۲۵ سانتیمتر سطح تراز آب خزر 
کاهش داشته که رقم بســیار بالایی است و 
برای خزر بی سابقه اســت، نکته دیگر این 
است که در دسامبر سال گذشته سطح تراز 
آب دریای خزر به منهای ۲۹ رســید که این 
تقریبا معادل ترازی اســت که خزر در سال 
۱۳۵۷ به ثبت رسانده و این نشان می دهد 
که دوباره کاهش ســطح تراز آب خزر با آن 

سرعت فزاینده در حال تکرار شدن است.
مدیر سابق مرکز ملی مطالعات و تحقیقات 
دریای خــزر اظهار داشــت: در واقع حدود 
۴۴ ســال پیش تراز آب خزر به منهای ۲۹ 
رسید و اکنون هم در حال رسیدن به همان 
تراز است و روند گرمایش زمین نیز در حال 

سرعت دادن به این روند است.
وی گفت: اما مســاله خطرنــاک تر و نگران 
کننــده تر پیش بینــی ها دربــاره کاهش 
تراز آب دریــای خزر در پایــان قرن حاضر 
است، در واقع بر اســاس آخرین پیش بینی 
دانشمندان امریکایی و روســی که با مدل 
های محاسباتی بر روی تاثیر گرمایش زمین 
انجام دادند برآورد کردند که سطح تراز آب 
دریای خزر در پایان قرن حاضر بین ۹ تا ۱۸ 

متر کاهش خواهد یافت.
خوشــروان اظهارداشــت: با مــدل های 
محاســباتی کــه روی تغییر اقلیــم انجام 
دادند به این پیش بینی رسیدند که اگر این 
اتفاق بیفتد خزر به شــرایطی بر می گردد 
که ۱۵۰۰ سال قبل در پسروی دربند اتفاق 
افتاد و آن زمان ســطح تراز آب دریای خزر 
به منهای ۳۷ متر پایین تر از ســطح تراز آب 
اقیانوس ها رســید بنابراین به نظر می رسد 

تاریخ خزر دوباره در حال تکرار شدن است.

خریدار  رئیس پلیــس امنیت اقتصادی 
فراجا از بررسی ۱۷۵۵ پرونده کلان جرائم 
اقتصادی و دستگیری ۲۹۹۰ نفر از مخلان 
امنیت اقتصــادی طی چهار ماه در ســال 

جاری خبر داد.
سردار حسین رحیمی در نشست خبری که 
امروز در مقر پلیــس امنیت اقتصادی فراجا 
برگزار شــد، گفت: در شــرایط یک جنگ 
ترکیبی هستیم و در این میان اقتصاد نقش 
ویــژه ای را دارد، پلیس امنیت اقتصادی نیز 
در این شرایط با کمک خبرنگاران و اصحاب 

رسانه در حال مبارزه در این جنگ است.
رئیس پلیس امنیــت اقتصــادی فراجا از 
خبرنگاران خواســت که در صورت اطلاع از 
موارد فسادهای مالی و تخلفات اقتصادی ، 
این موارد را برای پیگیری به شکل خصوصی 
به پلیس امنیت اقتصــادی اطلاع دهند تا با 

آن برخورد شود.
وی پلیس امنیت اقتصادی را پلیســی نوپا 
برشمرد و گفت: این پلیس حدود چهار سال 
پیش ایجاد شــد و اصلی ترین ماموریت آن 
برقراری امنیت برای کســانی است که در 
عرصه تجــارت و اقتصاد مشــغول فعالیت 

هستند.
رحیمیبــا بیان اینکــه پلیــس در مرحله 
ترانزیت هم ورود و نقــش دارد گفت: ما بر 

چرخه انبار کــردن و چرخه توزیع و مصرف 
نیز نظــارت داریــم و با تخلفــات برخورد 

می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه با هــر فرد و افرادی که 
بخواهند هرگونه اخلال در فرآیند اقتصادی 
کشور اخلال ایجاد کنند، برخورد خواهیم 
کرد اضافه کرد: برای مبــارزه با قاچاق کالا 
یک پلیــس تخصصی داریم و بــا موارد آن 

برخورد قاطع خواهیم داشت.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با بیان 
اینکه امسال سال سختی برای قاچاقچیان 
کالا است، گفت: به شــدت تلاش می کنیم 
که بــا مافیای ســازمان یافتــه قاچاق کالا 
برخوردی قاطع داشــته باشــیم. در مدت 
چهار ماهه امسال ۱۵۸ فقره پرونده با ارزش 
بیش از ۱۰ میلیارد تومان کشــف شده که 

ارزش آنها ۹۰۰۰ میلیارد تومان است.
وی ارزش کلی پرونده های قاچاق کشــف 
شــده در چهار مــاه اول ســال را ۱۱ هزار 
میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: این ارزش 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۸ درصد 

افزایش داشته است.

کشف  1۰3 میلیون لیتر سوخت قاچاق
رحیمی با بیان اینکه در چهارماهه امســال 
بالغ بر ۱۵۸ مرحله عملیــات برای برخورد 

با خودروهای شــوتی داشــتیم، گفت: بالغ 
بر هفــت هزار خــودروی تیــزرو را در این 
خصوص شناســایی و توقیف کردیم که در 
مقایسه با پارسال ۲۴ درصد افزایش داشت .

وی برخورد با قاچاق سوخت را یکی دیگر از 
اولویت های پلیس امنیت اقتصادی برشمرد 
و گفــت: روزانــه میلیون ها لیتر ســوخت 
از کشور ما خارج می شــود که ما در همین 
راســتا عملیات  هایی را در سراسر کشور و 
به خصوص در شــرق و جنوب کشــور اجرا 
کردیم که در نتیجه آن بالغ بر ۱۰۳ میلیون 
لیتر ســوخت کشف شــد که در مقایسه با 

سال قبل ۱۳۰ درصد رشد داشته است.
رحیمی بــه حوزه کشــف طــلای قاچاق 
اشــاره کرد و گفت: در بحث قاچاق طلا نیز 
۱۷۰ درصد افزایش کشــفیات داشــتیم. 
در حــوزه قاچــاق دارو بالغ بــر ۳۵ درصد 
افزایش کشفیات را داشتیم و در مورد لوازم 
آرایشی و بهداشتی هم ۵۹۷ درصد افزایش 
داشتیم.وی از کشف ۲۲۸ خودروی لوکس 
شــامل بنز و پورشــه و بی ام و و ... خبر داد و 
گفت: در همین چهارماه ۵۴ درصد افزایش 
برخورد با قاچــاق خودروهــای لوکس را 
داشــتیم.به گفته رحیمی در حوزه برخورد 
با قاچاق لوازم یدکی نیز ۹۲ درصد افزایش 

بوده است.

 دستگیری 2٩٩۰ نفر از مخلان
 امنیت اقتصادی

وی به وظایــف پلیــس مبارزه بــا جرائم 
اقتصادی نیز اشــاره کرد و گفت: این بخش 
از پلیــس امنیت اقتصــادی دامنه وظایف 
گســترده ای دارد که در مجمــوع ۲۱ هزار 
میلیارد تومــان از انواع جرائــم اقتصادی 
را مورد رســیدگی قرار داده اســت. در این 
بخش بــه ۱۷۵۵ پرونده کلان رســیدگی 
شده و ۲۹۹۰ نفر از مخلان امنیت اقتصادی 
دستگیر شدند. در مجموع این موارد شاهد 
افزایــش ۳۲ درصدی در مقایســه با چهار 

ماهه پارسال بودیم.

راه اندازی پلیس امنیت
 اقتصادی سایبری

رحیمی از راه اندازی پلیس امنیت اقتصادی 

در حوزه ســایبری و دیجیتــال خبر داد و 
گفت: این پلیس با فعالیت های های مخرب 
امنیت اقتصادی کشور در فضای دیجیتال و 
مجازی و همچنین مواردی نظیر پولشویی 

و ... برخورد می کند.
وی دربــاره عملکــرد پلیس گمــرک نیز 
گفت: تمرکز ما در این حــوزه پرونده های 
مهم اســت. در چهارماهه امسال ۳۸۷ فقره 
پرونده مورد رســیدگی قرار گرفته که ۷۲ 
مورد آن بــالای ۱۰ میلیــارد تومان ارزش 

دارد.
رحیمــی از راه اندازی ســتاد خبری پلیس 
امنیت اقتصادی در آینــده نزدیک خبر داد 
و گفت: در تلاشــیم تا این ســتاد در هفته 
فراجا به بهره برداری برســد و مردم بتوانند 
موارد قاچاق، پولشــویی، اختلاس، احتکار 

و هرگونه جرائم اقتصادی را گزارش کنند.

رئیس جهاد دانشگاهی از پیشنهاد این نهاد به معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان بــرای جذب و 

نگهداشت نخبگان خبر داد.
حسن مســلمی نائینی درباره برنامه جهاد دانشگاهی 
برای جذب و نگهداشــت و بکارگیری از توان نخبگان 
ایرانی در داخل و خارج از کشــور گفت: جذب نخبگان 

توســط بنیاد ملی نخبــگان انجام می شــود، ما برای 
توانمند کردن نخبــگان می توانیم اقدام کنیم، با توجه 
به مراکز خوب آموزشــی، درمانی و تخصصی که جهاد 
دارد، می تواند از نخبگان برای فعالیــت در این مراکز 

استفاده کند.
وی ادامــه داد: مــا همچنیــن بــه معاونــت علمی 

ریاست جمهوری پیشنهاد داده ایم اگر آنها از نخبگان 
به صورت یک ســاله حمایت کنند، مــا می توانیم آنها 
را دعوت کنیــم در مراکز تخصصی مــا فعالیت کنند، 
نخبگان ایده هایی دارند که لازم اســت روی آن بیشتر 

کار شود تا به محصول تبدیل شود.
رئیس جهــاد دانشــگاهی گفت: جهاددانشــگاهی 

امکاناتش را دارد تــا در اختیار نخبــگان قرار دهد تا 
در مراکز مختلف بــه مدت یک ســال کار کنند، بعد 
از یک ســال یا خودمــان آنهــا را با دریافــت مجوز 
استخدامی از ســازمان اداری اســتخدامی، را جذب 
می کنیم یــا می تواننــد در جامعه مشــغول فعالیت 

شوند.

جهاد

برنامه جهاد دانشگاهی برای جذب و نگهداشت نخبگان اعلام شد
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دبیر هفتمین جشن نوشتار سینمای ایران 
انتخاب شد

 محمدرضــا لطفی بــه انتخاب هیــات مدیــره انجمــن منتقدان و 
نویسندگان آثار سینمایی ایران، دبیر هفتمین جشن نوشتار سینمای 

ایران شد.
به گزارش روابط عمومی انجمن منتقدان و نویسندگان آثار سینمایی 
ایران، محمدرضا لطفی به عنوان دبیر هفتمین دوره جشــن نوشــتار 

سینمای ایران منصوب شد.
در آخرین جلســه هیات مدیره انجمن با اکثریت آرا، محمدرضا لطفی 
عضو هیات مدیــره انجمن منتقدان و نویســندگان آثار ســینمایی، 
فیلمساز، نویسنده و منتقد به عنوان دبیر هفتمین دوره جشن نوشتار 

سینمای ایران انتخاب شد.
این دوره از جشن قرارست با ســاختار کاملا متفاوت نسبت به دوره ها 
وجشن های گذشته برگزار شــود. رویکرد و هدف اصلی این دوره، کنار 
هم قرار گرفتن و دور هم جمع شــدن جامعه منتقد ســینمایی پس از 
چند سال اســت و به همین دلیل تعداد بزرگداشــت های بیشتری با 

شکل و اجرایی خاص و متفاوت برای آن در نظر گرفته شده است.
فراخوان و جزئیات بیشتر این جشن متعاقبا اعلام می شود.

ششمین دوره جشــن نوشتار ســینمای ایران ۱۹ آذر ۱۳۹۸ در محل 
خانه سینما برگزار شده بود.

خاطرات همبازی خانم بازیگر در چهلمین روز درگذشت او
رنج و لذت فریماه فرجامی در »زندگی دوگانه«

محمد حاتمی کــه آخرین همبــازی فریماه فرجامــی در تئاتر بوده، 
خاطراتی از لذت و رنج بــازی در این نمایش روایت کــرد. او همچنین 
از بعضی ســینماگران انتقاد کرد که فروپاشی ســتارگان را به تصویر 

می کشند.
۲۳ سال پیش در چنین روزهایی فریماه فرجامی آخرین حضور خود را 

در تئاتر تجربه کرد.
او تیر و مرداد سال ۷۸ با بازی در نمایش »زندگی دوگانه« به کارگردانی 
شهره )مازیار( لرستانی در تالار سایه تئاتر شهر روی صحنه رفت و تنها 

همبازی او در آن نمایش محمد حاتمی بود.
حالا که چهل روز از درگذشــت ایــن بازیگر می گــذرد، در گفتگوی 
کوتاهی با محمد حاتمی، بخشی از خاطرات آن دوران را مرور می کنیم.

حاتمی گفت: نمایش »زندگی دوگانه« یک کار تلفیقی بود و متن آن بر 
اساس اشعاری از شیبمورسکا و لئونارد کوهن همراه با شعرها و مطالبی 
از ژان کوکتو تنظیم شــده بود. این نمایش در آغاز، تک پرسوناژ بود اما 
بعد آقای لرستانی متن را عوض کرد و شخصیت مرد آرتیستی هم به آن 
اضافه شد. به این ترتیب که زندگی یک زوج را می دیدیم که شخصیت 
مرد در فضای کار بسیار موفق است ولی در زندگی شخصی با همسرش 
اختلاف های بســیار دارد و این اختلاف ها، به تدریــج به دملی چرکین 
تبدیل می شــود و در نهایت به عقده گشایی و آشکارسازی می رسید اما 
با پیش رفتن ماجراها مشخص می شد هیچ یک از این دو مقصر نیستند 

بلکه شرایط اجتماعی آنان را به این سمت و سو رسانده است.

او با بیان اینکه این نمایش با یک گروه کاملا حرفه ای روی صحنه رفته 
از طراحی صحنه مجید میرفخرایی نیز یاد کرد که با وجود ایرادات تالار 

سایه، طراحی درخشانی انجام داده است.
حاتمی در ارزیابی حضور فریماه فرجامی در ایــن نمایش و با توجه به 
اینکه که در تئاتر و سینما بازیگر پرکاری به شــمار نمی آمده، توضیح 
داد: ایشان کارهای مختلفی در تئاتر داشت. این عبارت کهنه »بازیگران 
تئاتر، بازیگران ســینما« که هنوز هم به کار می رود، آن زمان هم وجود 
داشــت و در دوره ای که ما این نمایش را تمرین می کردیم، به اوج خود 
رســیده بود. به همین دلیل اوایل حضورم در این گروه، خانم فرجامی 
خیلی گارد داشت و تصور می کرد قرار اســت بازی من خیلی غلوآمیز 
باشد ولی بعد از یک هفته این گارد شکســته شد و به تعاملی رسیدیم و 
از هفته دوم تمرین، این همکاری که اولین همکاری ما بود، اتفاقا خیلی 
لذت بخش شد. به طوری که در پروســه تمرین، با هم ورزش و تمرین 

بدنی هم داشتیم تا آماده بازی شویم.
حاتمی به دشــواری های بازی در این نمایش اشــاره کــرد و افزود: به 
لحاظ حســی بســیار کار دشــوار و چالش برانگیزی بود. قصه، ما را به 
ورطه ای می انداخت که ســهم بازیگر از رنج این دنیا زیاد می شد و این 
رنج در نقش آفرینی ما تجلی پیدا می کرد. طبیعتا با غلیان احساســات، 
بازیگر، رنج بسیار می برد و تماشــاگر از این رنج، هم متاثر می شد و هم 

آزرده خاطر. 
به طوری که آقای حمید جبلی یکی دو بار این نمایش را دید، ســال ها 
بعد در گپ و گفت هایی که داشــتیم، هنوز درباره آن صحبت می کرد و 
این نمایش در ذهنش مانده بود. به هر حــال، هم کاری لذت بخش بود 
و هم رنج هایی داشــت که از جان بازیگر بیرون می ریزد و در شخصیت 

تجلی پیدا می کند.
حاتمی در پاســخ به اینکه ســینما و تئاتر ما به انــدازه کافی از حضور 
فریماه فرجامی بهره نبرد، توضیح داد: جملــه معروفی در میان بعضی 
از دوستان سینمایی مرسوم است؛ »ســینما خیلی بی رحم است« که 

جمله ای است بسیار واقعی.
 البته در همین سینما علی حاتمی در »مادر« یا واروژ کریم مسیحی در 
»پرده آخر« از تمام بازیگران بازی درخشانی گرفتند ولی در هر دو کار، 
حضور فریماه فرجامی به عنوان زنی متفکر، زیبا و شــکننده و در عین 
حال قوی که نهایت زنانگی را به اوج می رســاند، کاملا به چشم می آید. 
این دو کارگردان به زیبایی هر چه تمام تر از او بازی گرفتند که همچنان 
در ذهن ها مانده اســت. آنان کاری کردند که او نهایت درخشش خود را 
داشته باشــد اما تعجب می کنم که چرا برخی کارگردان ها کارت خود 
را می ســوزانند و برگ برنده خود را به برگ بازنــده تبدیل می کنند که 

خیلی ناراحت کننده است.
او در این باره توضیح داد: کار آنان قدرشناســی یا بازگشت یک ستاره 
نیست بلکه نشــان دادن فروپاشی اوســت که هیچ هم قشنگ نیست. 
هرچنــد نمی خواهیم بیهوده اسطوره ســازی کنیم ولی نشــان دادن 

فروپاشی یک ستاره اصلا زیبا نیست. 
همچنانکه بعضی از دوستان بعد از درگذشــت خانم فرجامی، تصاویر 
بدی از ایشان منتشــر کردند در حالی که اگر قرار است پز او را بدهیم، 

انتشار این تصاویر، نقض غرض است.
 بسیاری از آنان باید بدانند وقتی او مقابل دوربین قرار می گرفت، کسی 
جای دیگری را نگاه نمی کرد. با آن قدرت نهفته و پتانســیلی که داشت 
و آن بازی درخشان و قوی و زیبایی چهره اش، همه نگاه ها را جلب خود 
می کرد ولی چرا تصویر مضمحل شده او را منتشر کردند و اینجاست که 
متوجه می شویم ســینما فقط برای رفع نیازهای خویش کار می کند و 
همین که به هدف خود رسید، دیگر به ستاره های درخشان خود کاری 
ندارد و این همان بی رحمی سینماســت که درباره فریماه فرجامی هم 

دیده شد.

قاب

زهرا منصــوری  مختار ســائقی بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیــون ضمــن 
اشــاره به تازه ترین فعالیت هــای خود، از 
کلیشه ای شــدن تصویر خود در نقش های 
منفی، به واســطه پیشــنهادهای تکراری 

کارگردان ها، ابراز نارضایتی کرد.
مختار ســائقی بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون  دربــاره تازه تریــن فعالیت های 
خود توضیــح داد: در حال حاضر مشــغول 
ایفای نقش در ســریال »رســتگاری« به 
کارگردانی مســعود ده نمکی هســتم که 
احتمالاً فیلمبــرداری آن تا دو ماه دیگر هم 
ادامه داشــته باشــد اما درباره جزییات آن 

نمی توانم توضیح بدهم.
وی ادامه داد: در زمینه ســینما هم آخرین 
تجربه ام مربوط به اســفندماه سال گذشته 
بود کــه در فیلمی بــا عنــوان »قلهک« به 
کارگردانی مصطفی شایســته ایفای نقش 
داشــتم. »جایی برای دو نفــر« هم یکی از 
آخرین کارهــای تلویزیونی ام بود. چند روز 
قبل هم یک نمایشنامه خوانی در مجموعه 
ارغوان داشــتیم که مربوط به فعالیت های 

تئاتری ام می شود.
ســائقی درباره حضور پررنگ ترش در آثار 
تلویزیونی توضیح داد: الان شــرایطی است 
که من وقتی با پیشــنهادی مواجه می شوم 
خیلی به حق انتخاب خودم توجه نمی کنم! 
شــاید باورتــان نشــود، من امســال وارد 
هجدهمین سالی شده ام که سیگار را ترک 
کرده ام، اما همچنــان در برخی از آثار نقش 
معتاد به من پیشــنهاد می شــود و من هم 
می پذیرم و کار می کنم. مسئله اصلی، امروز 
امرار معاش است. متأســفانه هیچ وقت به 
این مرحله نرســیدم که بتوانم حق انتخابی 

داشته باشم و نقشی را رد کنم!
وی ادامه داد: بــرای حضــور در یک فیلم 
سینمایی هم ابتدا باید با پیشنهادی مواجه 
شوم. امروز سینما به گونه ای است که بیشتر 
آثار به بازیگران پول ســاز پیشنهاد می شود 
تا نقش های اصلــی را ایفا کننــد. در بدنه 
فیلم ها هم نقش هایی وجود دارد که گویی 
بود و نبودشــان چندان فرقــی نمی کند و 
اگر در آن ها حضور نداشــته باشــیم بهتر 
اســت! در فیلم »قلهک« امــا نقش خوبی 
به من پیشــنهاد شــده بــود. در آن فیلم با 
هادی کاظمــی، علیرضا اســتادی، گوهر 
خیراندیش و نیما شعبان نژاد هم بازی بودم 

و لحظه های کمدی ای هم داشت.
این بازیگر باســابقه ادامه داد: در سینمای 
ما شــرایط به گونه ای اســت که یا باید آن 
بالابالاها باشــی، یا اصلًا نباشی! حد وسط و 
زیردست اگر باشی، در واقع نابود می شوی. 
یــک سوپراســتار بــرای یک فیلــم پول 
میلیاردی می گیرد که ان شالله خدا برای او 
زیاد کند و حتماً روزی شان اینگونه است، اما 
برای من نوعی که برای یک یا دو ســکانس 
به یک کار دعوت می شویم، شرایط اینگونه 
اســت که حتی مبلغ را هم برای مان تعیین 
می کنند و مــا هر مبلغــی بگوییــم با آن 
مخالفت می شود! خیلی راحت هم اگر مبلغ 
اعلامی را نپذیری، با فرد دیگری جایگزین 

می شوی!

روی پیشانی ام نوشته اند؛ بازیگر 
نقش های کوتاه!

ســائقی گفت: کتابــی با عنــوان فرهنگ 
بازیگران منتشــر شده اســت که وقتی به 
حرف »سین« می رســد، اولین نام، نام من 
است و نوشته اســت »مختار سائقی؛ ایفاگر 
نقش های کوتاه«! گویی روی پیشــانی ما 
اینگونه نوشته شده است! واقعاً چرا باید بعد 
این همه ســال چنین تصوری از ما داشــته 
باشــند؟ جالب اینکه با هــر کارگردانی هم 
کــه کار می کنیم، می گوینــد چقدر خوب 

هستی! من سال ها روی صحنه کار کرده ام 
و خــودم را بچه تئاتــر می دانــم. بعدها با 
حسین فرحبخش و از سال ۶۱ بود که وارد 

سینما شدم.
وی ادامه داد: همزمان عضو انجمن طراحان 
صحنه و لباس هم هستم و تا زمانی که کمی 
جوان تر بــودم در این حوزه هــم کارهای 
بیشــتری می کردم، اما دیگر ایــن کارها را 
نمی پذیرم. خوشــحالم که بعد از ســال ها 
دســتیاری در عرصه صحنه، اولین کارم به 
عنوان طراح صحنه متعلق به استاد مرحوم، 
ساموئل خاچیکیان بود. در حدود ۲۰ فیلم 

مسئولیت طراحی و لباس را داشته ام.
ایــن بازیگــر دربــاره تثبیــت شــمایل 
نقش آفرینی خــود در برخــی نقش های 
منفی و دلیــل آن گفت: به خــدا خودم هم 
نمی دانم چرا اینگونه شــده است؟ شرایط 
به گونه ای شــده که وقتی بــه دفتر کاری 
دعوت می شــوم، بعد از تعارفات اولیه وقتی 
نوبت به صحبت درباره نقش می شود، خودم 
جلوتر می پرسم، نقش یک معتاد است!؟ در 
بهتریــن حالت اگر بخواهنــد جواب منفی 
بدهند می گویند قبلًا معتاد بوده! نمی دانم 
چرا؟ خــدا نکنــد بازیگــری در یک نقش 

کلیشه شود!
 فکــر می کنم بعــد از ســریال »پنجمین 
خورشــید« که در آن نقش یــک معتاد را 

ایفا کــرده بود، آن نقش خیلی دیده شــد و 
باورتان نمی شــود از آن به بعد هفته ای دو 
الی ســه تماس بــرای ایفای نقــش معتاد 

داشتم! هنوز هم این پیشنهادها ادامه دارد.

بیشترین همکاری را با مهران مدیری 
داشته ام

وی ادامه داد: من در میــان بازیگرانی که با 
مهران مدیــری کار کرده انــد فکر می کنم 
بیشــترین همکاری را بــا او داشــته ام. از 
»ساعت خوش« تا »شب های برره« و خیلی 
کارهای دیگر. در هیچ کدام هم نقش منفی 
و معتاد نداشــتم. نقش های متنوعی در این 
کارها به من ســپرده شــد. من نقش های 
بســیاری بازی کرده ام و حرفم این اســت 
که اگر هم می خواهید نقــش منفی به من 
پیشــنهاد دهید، چرا همیشه خرده فروش 
را به من می ســپارید، لااقل یــک بار نقش 

»گادفادر« را به من پیشنهاد دهید!
این بازیگر باسابقه با اشــاره به اینکه گاهی 
از ورود به حرفه بازیگری پشیمان هم شده 
است، گفت: این حس ممکن است برای هر 
کسی پیش بیاید. شاید اگر به عقب برگردم، 
بازهم به این عرصه وارد شــوم، اما مسیرم را 
متفاوت طی می کنم. من به صورت تجربی 
وارد این میدان شدم. آنچه باعث شده است 
بعد از این همه ســال همچنان اجاره نشین 

باشم، بابت شغلی است که دارم. باید منتظر 
بنشینم تا کسی پیشنهاد کار بدهد و گاهی 

تا ۶ ماه شده که بی کار مانده ام!
سائقی درباره ماندگارترین نقش هایش در 
حافظه مردم هم توضیح داد: خیلی ها هنوز 
من را سرجوخه صدا می کنند که مربوط به 
نقشم در »شب های برره« است. گاهی پیش 
می آید اســم من را نمی دانند، اما نقشم در 
»شب های برره« را به یاد دارند. من نزدیک 
به ۲۶۰ فیلم و سریال و تئاتر بازی کرده ام اما 
در میان آن ها »شــب های برره« برای مردم 
محبوب تر بوده اســت چرا که به نظرم مردم 
ایران با این سریال هم ذات پنداری می کنند. 
من خــودم اما »پنجمین خورشــید« را در 

میان آثارم بیشتر دوست دارم.
وی دربــاره جذاب تریــن خاطــره خود از 
واکنش های مــردم هم گفــت: زمانی که 
سریال »ســتایش« در حال پخش بود، در 
حال شستشوی ماشــینم در خیابان بودم 
که پیرمردی نزدیک شــد و با لهجه ترکی 
گفت: »شــما خجالت نمی کشی!؟« گفتم 
چرا؟ گفــت: »آدم جنس جاســاز می کنه 
و پسر مردم را به کشــتن می ده؟« گفتم نه 
پدرجان مــن آن آدم نیســتم. گفت: »برو. 
دیگه به من نگو که غلومی!« متوجه شــدم 
به دلیل شــباهت ظاهری مــن را با مهدی 
میامی در سریال اشــتباه گرفته است. کلی 
بــا او صحبت کردم که بگویــم نقش من در 
ســریال »شــعبانی« بود که در صحنه ای 
با ســتایش دعوا می کند. عصبانی شــد و 
گفت: »چه بدتر، مگــه آدم با یه خانوم دعوا 
می کنه!؟« آخر سر همسرم برای پادرمیانی 
آمد و گفت: »پدرجــان، این مرد، آن بازیگر 
نیســت« پیرمرد با عصبانیت جــواب داد: 
»من پدر شما نیســتم، برو شوهرت رو آدم 

کن!« )می خندد(
ایــن بازیگر باســابقه در پایــان گفت: من 
حتی در ایفای نقش های منفی هم ســعی 
می کنم شیرین بازی کنم و به همین دلیل 
شــکر خدا اکثراً برخوردهای مــردم با من 
در کوچه و خیابان خیلی خوب اســت. واقعاً 
مردم به ما لطف دارند و برای شخص خودم 
هم رضایتمندی مردم بســیار مهم است. به 
قول آن جمله معروف »با اینکه هیچ چیز در 
زندگی طبق میل من نیست، اما حالم خوب 
است« شــاید علتش این است که من حتی 

در خلوت هم از خودم رضایت دارم.

گفت وگو با کارگردان »عشق کوفی«

سریال های تاریخی ایرانی می توانند درآمد ارزی داشته باشند
خریدار  کارگردان »عشق کوفی« با بیان 
اینکه یکــی از نیازهای امــروز تلویزیون ما 
ساختن ســریال های تاریخی با داستان ها 
و افســانه های ایرانی اســت، مطــرح کرد: 
ســازندگان به دلایــل مختلف ســاخت 
ســریال های روز با مضامیــن مذهبی را به 
ســریال های تاریخی ترجیح می دهند؛ در 
حالی که اگــر تولیدات زیاد شــود فرصت 
پرداختــن بــه داســتان های دراماتیک و 
بی نقص اســطوره ای و تاریخــی ایرانی هم 

فراهم خواهد شد.
حســن آخوندپــور ـ کارگردان ســریال 
»عشــق کوفی« ـ درباره ی حساسیت های 
تولید آثار تاریخی گفت: تجربه در ژانرهای 
مختلف، همیشــه مورد توجه فیلمسازان 
و کارگردانان بوده اســت. مــن هم علاقه 
شــدیدی به ژانر تاریخــی داشــته ام و از 
طرفی همیشه منتظر ســاخت اثری درباره 
سیدالشــهدا )ع( بــودم. چــه اتفاقی بهتر 
از آنکه امکان ســاخت ســریال تاریخی با 
موضوع قیام سید الشهدا)ع( برای من فراهم 
شــود. قطعا با جان و دل پذیرفتم. سینما و 
تلویزیــون ما تجربه ســاخت ســریال ها و 
فیلم هایی با موضوع قیام سیدالشــهدا )ع( 
را داشته اســت که ســخت تولید و سخت 
پخش شــده اند. حتــی در مــواردی بنا به 
دلایلی شاید نامعلوم و غیرقابل پیش بینی، 
تولید تمام نشــده یا پخش نشده اند. با تمام 
ســختی ها و پیچیدگی هــای ایــن کارها، 
سریال »عشق کوفی« یکی از راحت ترین و 
بی دردسرترین کارهای من بود که در تمام 
مدت، انرژی مثبت دریافت می کردم و آن را 
به راحتی ساختم؛ صد البته که صاحبان اثر 
و تهیه کننده نیز در این مهم نقش اساســی 

داشته اند.
او دربــاره ی اینکــه چــرا ســاخت فیلم و 
ســریال های تاریخی ـ مذهبی به نســبت 
سال های گذشــته کاهش داشــته است؟ 
اظهار کرد: شــاید یکی از مهمترین دلایلی 
که می شــود در این مورد بیــان کرد میزان 
هزینه تولید آثار مشــابه ســریال »عشق 
کوفی« یا همان سریال های تاریخی مذهبی 
است. غالبا سریال های تاریخی، سریال های 
پرهزینــه، ســنگین، زمان بــر و دارای 
فرسودگی هایی از جنس تولید هستند که 

گونه های دیگر سریال ســازی این خاصیت 
را ندارند. صاحبان اثر و حتی تهیه کنندگان 
و کارگردانان بــا این پیش فــرض ذهنی، 
یعنی پرهزینه و زمان بر بــودن در این چند 
ســال اخیر به دلیل تورم پی در پی، کم تر به 
سراغ سریال های تاریخی مذهبی رفته اند و 
ترجیح داده اند سریال های تاریخی مذهبی 
را تبدیل به ســریال های روز بــا مضامین 
مذهبی و در اتمسفر زمان حال تولید کنند. 
در بین مدیران هم شــاید انگیزه یا اراده ای 
برای شروع کارهای تاریخی سنگین وجود 
ندارد؛ دلیلش هم طولانی بودن زمان تولید 
این گونه کارها و به نتیجه نرسیدن پروژه در 
دوران مدیریتی مدیران بوده اســت. حالا 
اگر سیستم هوشــمندی بتواند به پشتوانه 
تحقیق چند ســاله و پشــتیبانی به موقع 
از یک تیــم توانمند و باانگیــزه و باکم ترین 
هزینه البته در قیاس با آثار مشــابه، ریسک 
کند و پروژه ای استارت بزند و به سطحی از 
استاندارد سریال سازی برای سرگرم کردن، 
تاثیر گذاشــتن و مــدل ارائه دادن برســد 
قطعا از این دســت پروژه ها شــروع خواهد 
شد و تلویزیون با مشــارکت دیگر متولیان 
و همراهی هنرمندان می تواند ســالی چند 

سریال تاریخی داشته باشد.

نیاز امروز مخاطب سریال های تاریخی 
با داستان ها و افسانه های ایرانی است

این کارگردان با بیان اینکه یکی از نیازهای 
امروز تلویزیون ما ســاختن ســریال های 
تاریخی با داستان ها و افســانه های ایرانی 
اســت، یادآور شد: خوشــبختانه تولیدات 
موفقی ساخته شده اســت و سریال موفق 
»مســتوران« هم در همین مدل می گنجد. 
وقتی تولیدات زیاد شود، فرصت پرداختن 
بــه داســتان های دراماتیــک و بی نقص 
اســطوره ای و تاریخــی ایرانی هــم فراهم 
خواهد شــد. بر این باور هستم سریال های 
تاریخی ایرانی مخاطــب  بین المللی دارد و 
قطعــا می توانند درآمدهای ارزی داشــته 

باشند.
 

قرار بود »عشق کوفی« نسخه ی 
سینمایی داشته باشد

وی درباره ســختی ها و چالش های ساخت 

ســریال »عشــق کوفــی« گفت: شــاید 
محدودیت های مالی نســبت به جنس کار 
و موارد مشــابه و همچنین محدویت های 
زمانی چالش اصلی بود. ولــی در طول کار 
به لطف صاحب کار هیچ چالش و مشــکلی 
نداشتیم جز آنکه قرار بود نسخه سینمایی 
برای جشــنواره آماده کنیم کــه به دلیل 
شــرایط جوی و آب و هــوای آبــادان که 
منجر به ســیل در دشــت های آن منطقه 
شــد برنامه های ضبط تغییر کرد و نســخه 

سینمایی نرسید. 
اگر نه همانطور که گفتم سرتاسر کار و تمام 
فرایند تولید، روان و بدون دردســر و بدون 

مشکل جلو رفت.

8۰ درصد »عشق کوفی« در شهرک 
سینمایی غزالی ساخته شد

ایــن کارگــردان در ادامه دربــاره تجربه 
ساخت سریال »عشــق کوفی« بیان کرد: 
اساســا اگر بخواهیــم درباره بهــره وری از 
جنس ســرعت تولید و هزینه سریال های 
تلویزیونــی صحبــت کنیم، بیشــتر باید 
دربــاره برنامه ریــزی حرف بزنیــم. اینکه 
برنامه ریزی ســریال به شــکلی جلو رفت 
که ما بتوانیم حــدود ۷۰ ـ ۸۰ درصد کار را 
در شهرک ســینمایی غزالی ضبط کنیم و 
جابه جایی دکور و لوازم نداشته باشیم یکی 
از مهمترین مســایل بالا بودن سرعت کار و 
همچنین کنترل هزینه هــای مالی بود که 
در حوزه گروه تهیه و تولیــد و برنامه ریزی 
رقم خــورد. ولی اگــر بخواهیــم در مورد 
کارگردانی و دکوپاژ صحبــت کنیم باید در 
نظر داشته باشیم که طراحی دکوپاژ حدود 
۸۰ درصد ســریال ۱۵ قســمتی تاریخی 

در یــک لوکیشــن محدود مثل شــهرک 
ســینمایی غزالی با امکانات محدود دکور، 
صحنــه، هنــرور و لبــاس، کار پیچیده ای 
است که من به پشتوانه ســال ها تجربه در 
حوزه تهیه کنندگی و کارگردانی فیلم های 
مستقل با بودجه ها و لوکیشن های محدود، 
نسبتا از پس کار برآمدیم و به لطف دوستان 
و همراهی تهیه کننده بــه خوبی انجام کار 

شد.
وی با اعتقاد بر اینکــه پرداختن به جزییات 
یکــی از مهمتریــن دلایــل موفقیت یک 
کارگــردان می تواند باشــد، در عین حال 
گفت: بر این باورم مهمتــر از آن نپرداختن 
کارگردان به موضوعات غیرضروری اســت 
که می تواند نجات دهنده یــک گروه تولید 
با محدودیت های بالا باشــد. اگر تمام تیم 
سریال »عشق کوفی« با ذهنیت ها، توقعات 
و ایده آل گرایی تجربه هــای قبلی در حوزه 
تولیدِ ســریال تاریخــی مذهبــی، رفتار 
می کردند هیچگاه شــاید ســریال »عشق 

کوفی« کلید نمی خورد.
این کارگردان درباره بهره بردن از استوری 
برُد در سریال »عشــق کوفی« توضیح داد: 
باید بگویم که ابتدا قصد آن بود که استوری 
برد همه ســکانس ها زده شــود اما به دلیل 
پیش تولید بســیار کم فرصت استوری برد 
همه ســکانس ها فراهم نشــد و همچنین 
محدودیت هــای تولیــدی، صحنــه ای، 
هنروری و ... سر صحنه باعث شد ما با حفظ 
ارزش ها و پایبندی به دکوپاژ کلاســیک به 
یک مدل از دکوپاژ در سر صحنه برسیم که با 
موجزترین پلان ها )تعداد کم( مناسب ترین 
جای دوربین را پیدا کنیم که محدودیت ها 
نه تنها مانع فیلمبرداری نشود بلکه به چشم 
مخاطب نیز نیاید و قصه را روان و ســلیس 
بیان کنیم. یکی دیگر از مــوارد روان بودن 
کار همکاری تیم نویســنده با گروه تهیه و 
تولید بود که همه محدودیت های ذکر شده 

را کاور می کردند.
 

تاثیر انتخاب بازیگران محبوب در 
»عشق کوفی«

آخوندپور درباره انتخاب بازیگران ســریال 
»عشــق کوفی« نیز توضیــح داد: از همان 
ابتدا ســعی بر این بود که ایــن کار متفاوت 

با آثار مشابه خود باشــد. قطعا در جزییاتی 
مثل بازیگر که تاثیر زیــادی در کلیات دارد 
نیز همین رفتار را داشــتیم. سعی کردیم از 
چهره های شناخته شده و محبوب استفاده 
کنیــم که اتفاقــا در آثــار تاریخــی بازی 

نکرده اند. 
پس به جمعی از بازیگران توانمند و باانگیزه 
مانند لعیا زنگنه، نادر ســلیمانی، سیدجواد 
هاشــمی، ثریا قاســمی، نادر فلاح و دیگر 
عزیزان رســیدیم. به شــدت از این انتخاب 
راضی هســتیم. وقتی از لحاظ فنی ســوار 
فیلمنامه و جزییات آن می شــوم بازیگران 
را حســی انتخاب می کنم. قطعا کاری که از 
احساس آدم شــکل گرفته باشد، به دل نیز 
می نشیند. امیدوارم که به دل مخاطب هم 

نشسته باشد.
وی دربــاره ی دو بازیگر اصلی این ســریال 
شــبنم قربانی و سعید شــریف که با وجود 
ســابقه بازیگری نخســتین بار است نقش 
اصلی به آن ها می رسد، در پاسخ به اینکه آیا 
می خواسته مخاطب بدون پیشینیه ذهنی 
با آنها مواجه شــود؟ توضیح داد: بر اســاس 
قضاوت هــای آتی مخاطب ایــن انتخاب را 
نکردم چــون نظرات مخاطبــان در ابتدای 
کار یعنی پیش تولید خیلی قابل پیش بینی 
نیست و اساســا یک کارگردان نباید به این 
موضوعات توجه کند. احساسم این بود که 
به جز این عزیزان افــراد دیگری به درد این 
نقش نمی خوردند و هــر دوی این عزیزان 
نیــز اینطــور نشــان دادند که نقــش اول 

شایسته شان است.
به گزارش ایسنا، »عشــق کوفی« ماجرای 
قیام عاشــورا را از طریق اتفاقات کوفه سال 
۶۱ هجــری روایــت می کند و نخســتین 
سریال حسن آخوندپور اســت که آن را بر 
اســاس فیلمنامه فائزه یارمحمدی و یزدان 
محمدکاظمــی کارگردانی کرده اســت. 
لعیا زنگنه، نادر ســلیمانی، سعید شریف، 
شبنم قربانی، حسین سلیمانی، نادر فلاح، 
ســوگل طهماســبی، مریم کاویانی، مهسا 
مهجور، محمد اشــکان فر، مژگان اخلاقی، 
جمال الدین بیات، معصومه زینتی صافی، 
احسان محسنی کیاسری، عمار تفتی، سید 
جواد هاشــمی، ثریا قاسمی بازیگران اصلی 

سریال »عشق کوفی« هستند.
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میدان

ایمان گودرزی  بازیکنــان ایرانی زیادی 
وجود دارند کــه تا این لحظــه هنوز تیمی 

برای فصل آینده خود ندارند.
 نقل و انتقالات تابســتانی لیگ برتر فوتبال 
ایران روزهای پایانی خود را در حالی سپری 
می کند که تغییر آئیــن نامه های مربوطه و 
تعیین سقف بودجه برای باشــگاه ها تأثیر 
مســتقیم در لیســت خرید و مازاد ۱۶ تیم 
داشــته اســت. طبق قوانین جدید نقل و 
انتقالات که توســط کار گروه متشــکل از 
مدیران فدراسیون و ســازمان لیگ فوتبال 
تدوین شده بود تعداد ســهمیه بازیکنان با 
توجه به سن آنها تغییر کرد تا تأثیر مستقیم 
در جابجایی بازیکنان داشــته باشد. طبق 
مصوبــات کارگــروه فدراســیون فوتبال 
در نقل و انتقالات هر کدام از باشــگاه های 
لیگ برتر، لیگ دســته اول و لیگ دســته 
دوم می توانند نهایتاً ۳۷ بازیکن را در لیست 
خود قرار دهند. باشــگاه ها طبق این تعداد 
محدودیت هایی بــرای جذب بازیکن دارند 
که طی آن مجازند ۱۹ بازیکن بزرگســال، 
۶ بازیکــن زیر ۲۳ ســال ، ۶ بازیکن زیر ۲۱ 
ســال و ۶ بازیکن با شــرایط خاص )بدون 
محدودیت ســنی( جذب کنند. ســهمیه 
خاص از سوی ســازمان لیگ تحت عنوان 
ســایر بازیکنان؛ بــرای بازیکنان ســرباز، 
قرضی، تیم ب و آکادمی )بازیکنان زیر ۲۱ 
سال و زیر ۱۹ سال باشــگاه( است که فاقد 
محدودیت سنی اســت. همین قانون باعث 
شــده که بســیاری از بازیکنان پا به ســن 
گذاشته دیگر به راحتی فصل های گذشته 
تیمی بــرای خود پیــدا نکنند. بــا هم در 
ادامه بازیکنان مطرح بدون تیم را بررســی 

می کنیم؛

اشکان دژاگه
درست اســت که می گویند ســن یک عدد 
است اما این ضرب المثل هم تا یک جاهایی 
می توانــد کار را پیش ببرد. اشــکان دژاگه 
حالا ۳۷ ساله است و طبیعی است که تعداد 
مشتریانش سال به ســال کمتر شود. در دو 
سالی که برای فولاد خوزســتان بازی کرد 
نتوانست همه را راضی کند. حالا قراردادش 
با فولاد تمام شــده و علیرضــا منصوریان 
تمایلی برای ادامه همکاری با نشــان نداده 
است. حدس زدن آینده اشکان سخت است. 

اما می  شــود با اطمینان گفت تیم های اول 
تا ششم و شاید هشــتم جدول درخواستی 
برای جذب او نشــان ندهند. حتی شــاید 
داســتان طوری پیش برود که اشکان دیگر 
در ایران بازی نکند. به احتمال خداحافظی 

هم باید فکر کرد.

مسعود شجاعی
کاپیتان اســبق تیم ملی که ســال ها پیش 
بدون بــازی کــردن در تیم هــای بزرگ 
پایتخت و فقط با بــازی در تیم های صنعت 
نفت آبادان و ســایپا لژیونر شــد حالا چند 
سالی است به ایران برگشته است. شجاعی 
پس از ۳ ســال بازی در تراکتور، به نساجی 
رفت و دو فصل هم برای این تیم بازی کرد. 
پس از آن هم یک فصــل بازیکن هوادار بود 
و حالا بازیکــن آزاد اســت. وضعیت او هم 
شــباهت زیادی به وضعیت اشــکان دژاگه 
دارد و او هــم پیشــنهادی از تیم های نیمه 
بالای جدول نخواهد داشــت. امــا به نظر 
می رسد او سمج تر از اشکان است و یکی دو 

فصل دیگر بازی خواهد کرد.

محمدرضا خلعتبری
قوانین جدید باعث بیــرون ماندن بازیکن 
با تجربــه ای مانند محمدرضــا خلعتبری 

نیز شده اســت. او که متولد شــهریور ماه 
ســال ۱۳۶۲ بود قدیمی ترین بازیکن لیگ 
محســوب می شد و در آســتانه ۴۰ سالگی 
دیگر جایی در بین تیم هــای مختلف لیگ 

برتری ندارد.

عارف غلامی
مدافع باسابقه اســتقلال پس از چند سال 
بازی در این تیم به شکل غیر منتظره ای در 
لیست مازاد ســرمربی جدید استقلال قرار 

گرفت. 
در چند روز اخیر خبرها و شــایعاتی درباره 
احتمال بازگشتش به استقلال مطرح شده 
اما گفته می شود جواد نکونام خیلی زود این 
شایعات را رد کرده و گفته که هیچ اعتقادی 

به غلامی ندارد. 
حالا غلامی یکی از شــاخص ترین بازیکنانِ 
بدون تیم در بازار نقل و انتقالات است. البته 
سطح او طوری هســت که بدون تیم نماند 
اما برای بازیکنانی که ســال  ها در تیم هایی 
مثل استقلال و پرســپولیس بازی کرده اند 
سخت به تیم های دیگری بروند. شاید فقط 
سپاهان و تراکتور برای این بازیکنان راضی 
کننده باشد اما تیم های دیگر نه. آخرین به 
روز رسانی درباره غلامی نشان می دهد که 

او ممکن است با استقلال تمدید کند.

لوسیانو پریرا
این اتفاقات فقط مختــص بازیکنان داخلی 
نبود بلکــه خارجی هــا نیز دیگــر در همه 
شرایط تیم پیدا نخواهند کرد. مارکوپولوی 
وارداتــی بدون شــک لقبی برازنــده برای 
اوســت. او در فصــل ۱۳۹۱-۱۳۹۲وارد 
فوتبال ایران شــد و در اولین تجربه اش در 
فوتبال ایران به فولاد پیوست. از آن موقع تا 
حالا برای ۵ تیم دیگــر هم بازی کرده و حالا 
بازیکن آزاد اســت. عملکرد او در سال های 
گذشته به قدری خوب بود که تا همین یکی 
دو سال پیش پرســپولیس و استقلال هم او 
را می خواســتند. اما او نتوانســت حضور در 
سرخابی های پایتخت را تجربه کند. اتفاقی 
که قطعا دیگر رخ نمی دهــد. پریرا الان ۳۹ 
ساله اســت و دیگر مثل ســابق روی بورس 
نیست. اما احتمال این که باز هم در تیم های 

نیمه بالای جدول بازی کند وجود دارد.

یاسین سلمانی
ماجــرای ایــن بازیکن خیلــی وقت پیش 
شروع شده بود. او حاضر نشد قراردادش را با 
سپاهان تمدید کند به همین دلیل رابطه  اش 
با باشــگاه و هواداران این تیم ســرد شد. از 
همان روزهــا خیلی ها احتمــال می دانند 
پرسپولیس مقصد بعدی یاســین باشد. اما 

با شــروع فصل نقل و انتقالات مشخص شد 
که او در لیســت یحیی برای پرســپولیس 
نیست. به همین دلیل مســیر مذاکرات به 
سمت باشگاه اســتقلال کج شد. البته مدیر 
برنامه های یاســین، ایرانی نیســت و یک 
مدیربرنامه هلندی است که در حال مذاکره 
با چند تیم اروپایی اســت. هدف اول یاسین 
هم لژیونر شدن است اما اگر این اتفاق نیفتد 
و مشکلات مالی باشــگاه استقلال حل شود 

یاسین آبی پوش خواهد شد.

امیرعابدزاده
دو سال پیش وقتی از ماریتیموی پرتغال به 
پونفرادینای اسپانیا در لالیگای دو پیوست 
آینده برای امیر روشــن تر به نظر می رسید. 
ســال اول هم در پونفرادینا خــوب بود اما 
اوضاع در ســال دوم اصلا خوب پیش نرفت 
و تیمش به دســته پایین تر ســقوط کرد. 
قرارداد امیر با تیم اســپانیایی تمام شده و او 
بازیکن آزاد است. در روزهای بلوای علیرضا 
بیرانوند، بازگشت امیر به پرسپولیس جدی 
شــده بود. حتی عابدزاده  پدر هم مشــتاق 
بود این اتفاق بیفتد اما بیرو به پرســپولیس 
برگشت تا آمدن امیر به پرسپولیس باز هم 
به تعویــق بیفتد. با رزومه ای کــه امیر دارد 
بسیار بعید اســت فعلا به ایران برگردد. اما 
کدام تیم ایرانی از حضــور او در دروازه اش 
اســتقبال نمی  کند؟ برخــی خبرها حاکی 
از آن اســت که امیر عابدزاده به اســتقلال 
نزدیک شــده اما تــا زمانی که عکــس او با 
پیراهن اســتقلال، روی خروجی رســانه 
رسمی باشگاه اســتقلال نیاید، نمی شود به 

راحتی این خبر را باور کرد.

سامان قدوس
بازیکن ســابق برنتفورد نیز یکی از افرادی 
است که پس از جدایی از تیم انگلیسی تا این 
لحظه مقصدش را مشخص نکرده است. در 
یک مقطع گفته می شد که قدوس در حال 
مذاکره با استقلال برای پیوستن به این تیم 
است اما درخواست مالی بالای این بازیکن 
مانع به سرانجام رســیدن این انتقال جذاب 
در لیگ ایران شد. بنا بر گزارش ها قدوس تا 
این لحظه فقط یک پیشنهاد جدی از مالمو 
ســوئد دارد باید منتظر بمانیــم و ببینیم 

مقصد این بازیکن کجا خواهد بود.

یکی از مدعیان خرید باشگاه پرسپولیس خواسته های 
عجیب خود برای در اختیار گرفتن ای باشگاه را مطرح 
کرده است. بیست و سومین دوره رقابت های لیگ برتر 
فوتبال در حالی ادامه دارد که یکی از دغدغه های اصلی 
تیم ها تأمین منابع مالی بــرای پرداخت قراردادهای 
جاری خود اســت. باشــگاه های لیگ برتری با آگاهی 
از بدهی سال های گذشــته، هزینه کردهایی دارند که 
توان پرداخــت آن را ندارند.از این رو به هر ریســمانی 
برای تأمین هزینه های جاری خــود چنگ می زنند تا 
با دور زدن قوانین جاری مالــی بتوانند منابع درآمدی 

خود را ارتقــا دهند. یکی از مــواردی که در 
سیستم تیم داری فوتبال حرفه ای بخصوص 
پرســپولیس نشــر پیدا کرده است حضور 
هوادار متمول بــه عنوان یکــی از بازوهای 

اقتصادی قدرتمند است.
این هوادار که نزدیک به ۳۵ سال کمک های 
مالی فراوانی به پرســپولیس داشته است در 

فصل جاری لیگ برتر نیز کمک های شــخصی اش را 
از خریدهای تابســتانی پرســپولیس دریغ نکرد. او به 
هر یک بازیکنان جدید پرســپولیس مبلغ سه میلیارد 

تومان واریــز کرد. همچنیــن نقش پررنگ 
خود را در حفظ علیرضــا بیرانوند ایفا کرد تا 
اسمش رفته رفته بر ســر زبان ها بیفتد.دیده 
شدن در رسانه های رســمی و مجازی باعث 
شــد تا یکی دیگر از طرفداران پرســپولیس 
که در کانــادا زندگی می کنــد ادعای خرید 
باشگاه و تأمین هزینه برای خریدهای بزرگ 
خارجی کند. همین موضوع باعث شــد تا رضا درویش 
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس برای رهایی از فشار 
بدهی های مربوط به گذشته دو بار تماس تلفنی با وی 

برقرار کرده و درخواست دریافت پول داشته باشد.این 
فرد به درویش اعلام کرده است مشکلی برای پرداخت 
پول ندارد اما حاضر نیســت برای خرید یک بازیکن یا 
پرداخت پاداش ها کمک کند. او اعلام کرده اســت کل 
باشگاه را با تمام هزینه های گذشته و جاری می خواهد 
اما در جلســه خصوصی سازی و ســازمان بورس هم 
شــرکت نخواهد کرد!طرفدار ایرانــی - کانادایی تیم 
پرســپولیس حاضر به پرداخت پاداش قهرمانی های 
فصل گذشــته نیز نشــده و اعلام کرده است فقط پول 

خود را صرف خرید کل باشگاه می کند.

پرسپولیس

ویش برای حل مشکلات مالی؛پاسخ عجیب یک متمول به درخواست در

 بازیکن سالاری را رواج ندهید

مصطفی هاشمی: برخی اتفاقات در بسکتبال فاجعه است
خریدار  بســته شــدن دو قرارداد توسط 
بازیکنان ملی پوش با باشــگاه های مختلف، 
از بد اخلاقی های چند فصل اخیر بسکتبال 
ایران بوده کــه تکرار آن در نــوع خود قابل 
تامل اســت.در حالی چند روز پیش باشگاه 
شهرداری گرگان از توافق و امضای قرارداد 
با حســن علی اکبــری، ســنتر ملی پوش 
بسکتبال ایران خبر داده بود، اکنون شنیده 
می شود که این بازیکن با یک تیم دیگر هم 

قرارداد بسته است.
طبق خبرهای شــنیده شده، علی اکبری به 
همراه دو بازیکن ملی پوش دیگر یعنی نوید 
رضایی فر و ســالار منجی، قــرارداد داخلی 
خود با باشــگاه شــهرداری گرگان را امضا 
کردند تا در فصل پیش رو زیر نظر مصطفی 
هاشمی و در تیم شــهرداری گرگان بازی 
کنند اما، علی اکبری بــا یک تیم تهرانی هم 

به تازگی قرارداد بسته است.

 فعلا تیم را کامل نبسته ایم
مصطفی هاشمی، در پاسخ به این سوال که 
آیا یارگیری شــهرداری گرگان برای شروع 
فصــل، تا این لحظه طبق خواســته شــما 
پیش رفته اســت یا خیر؟ توضیح داد: هنوز 
یارگیری ما ناقص اســت اما سعی می کنیم 
تیم را کامل کنیم و همه مسئولان مربوطه 
در تلاش هســتند. برای تیمی که سه سال 
برایش زحمت کشــیده و قهرمان شــده، 
باشگاه وقت و انرژی گذاشته و تماشاگرانش 
سرمایه اصلی آن هســتند. برای بستن این 
تیم کار سخت است و همه در تلاش هستیم 
که بهتریــن تصمیم ها گرفته شــود. من و 

خیلی های دیگر با این شرایط آشنا هستیم. 
وظیفه ســخت خود را باید به بهترین شکل 
انجام دهیم. ما امســال در غرب آســیا هم 
هســتیم و باید تیم خوبی ببندیم تا در آنجا 
که نگاه ملی اســت، با کمــک کل مجموعه 
بســکتبال ایران و گــرگان، نتایــج خوبی 

بگیریم.
او افزود: نفراتی هستند که باید جذب کنیم 
تا با یک تیم خوب، خواسته، توقع و مطالبات 
مردم خوب گرگان را برآورده کنیم. من این 
موضوع را قبلا که ســرمربی این تیم نبودم 
هم گفتــه ام، قوی ترین تماشــاگران ایران 
را تیم گــرگان دارد چون درک درســتی از 
بســکتبال دارند. با تیم حمله و با تیم دفاع 
می کنند. ایــن موضوع برای مــن که برای 
اولین بار اینجا مربیگری می کنم بسیار مهم 
است. امیدوارم تیم خوبی ببندیم تا توقعات 
را بــرآورده کنیــم و جواب اعتمــاد اهالی 

گرگان و باشگاه شهرداری را بدهیم.

 اتفاقات قرارداد علی اکبری فاجعه است
هاشــمی درباره حواشــی قرارداد حســن 
علی اکبری با یک تیم تهرانی نیز گفت: بحث 
آقای علی اکبری یک فاجعه برای ورزش ما 
اســت. یک بازیکنی را یک باشگاهی هزینه 
کرده و دعوت می کند، وقت، اعتبار، برنامه 
و ... خود را صرف می کنــد تا جذب کند. هر 
مقدار پولی هم کــه آن بازیکن می خواهد 
به او می دهند و تمرکز روی آن فرد اســت. 
بسیار عجیب اســت که یک بازیکن قرارداد 
امضا می کند و مقابل هفت هشــت نفر آدم 
تعهد ایجاد می کند، اما یکباره می بینید که 

قرارداد رسمی با جای دیگر بسته است.
سرمربی ســابق تیم ملی بســکتبال ایران 
گفت: ضمن اینکه حق شــهرداری گرگان 
باید مطالبه شود، بحث من درباره وضعیت 
بد بســکتبال ایران اســت. در ورزش این 
مملکت چه خبر اســت؟ قــرارداد داخلی 
هیچ ارزشــی ندارد؟ اگر ندارد فدراســیون 
یک آیین نامه مصوب کنــد که همه باید در 
هیات ها و فدراسیون امضا کنند. این اتفاق 
باعث بازیکن سالاری می شود. یک بازیکن 
یکباره قــراردادی کــه بســته را فراموش 
کرده و به جــای دیگر مــی رود و می گوید 
نمی خواهم بازی کنم چون جای دیگر پول 
بیشتری داده است. اینگونه که سنگ روی 

سنگ بند نمی شود.
او گفت: قرارداد داخلی باشــگاه یعنی هیچ 
چیز؟ متاســفانه اتفاق خوبی نیست و باید 
به این مســئله احترام گذاشــت و به نظرم 
باید یک فکــری به حال ایــن اتفاقات کرد. 
آیین نامه مصوب کنند کــه قرارداد داخلی 
مهم نیســت و باید عقد همــه قراردادها در 
فدراســیون باشــد. این اتفاق به بد اخلاقی 
برخی باشــگاه ها هم بر می گردد، حتی یک 
بازیکنی که با جایی قرارداد داخلی داشــت 
امسال پیش من آمد که گفتم نه تو قرارداد 
داری و او را جــذب نکردیم. من و باشــگاه 
شهرداری هم می توانستیم این کار را کنیم 

اما احترام گذاشتیم.
مصطفی هاشــمی با انتقاد از رفتار حســن 
علی اکبری گفــت: آقــای علی اکبری چه 
رفتاری اســت کــه دارد؟ بایــد حرمت ها 
را حفظ کنند و مســئولان جلــوی این بد 

اخلاقی هــا را بگیرند. در غیــر این صورت 
این اتفاق باعث می شــود بازیکن ســالاری 
باب شود و شــرایط لیگ بدتر از چیزی که 
الان هست بشــود. ایشــان نمی تواند برود 
چون قرارداد امضا کــرده و باید به کاری که 
انجــام داده احترام بگذارد. قــراردادی که 
شما بســته اید مهم اســت. باید جلوی این 
کار گرفته شود. شاید این اتفاق غیر قانونی 
نباشــد، چون قانون نداریم، اما باید برخی 
رفتارهای حرفــه ای و اخلاقــی در قانون 

باشگاه داری رعایت شود.

 بهترین خارجی را جذب می کنیم
ســرمربی شــهرداری گرگان در پاسخ به 
این ســوال که آیــا جدایی »پــری پتی« 
گارد آمریکایی این تیــم از جمع قرمزهای 
گرگانی قطعی اســت؟ تصریــح کرد: الان 

هیچ چیز به صورت قطعی معلوم نیســت و 
ما چنــد گزینه را مد نظر داریــم که در بین 
ایــن گزینه ها پتی هــم حضــور دارد، اما 
مطمئن باشــید که من بهتریــن گزینه را 
انتخاب  می کنم تا بتوانم پاســخگو باشــم 
و با آن گزینه کیفیت خوبــی از خودمان در 
آسیا نشان دهیم. من تعهد کامل به گرگان، 
هوادارانش و بسکتبال ایران دارم. البته من 
هم کامل نیستم و انسان جایزالخطا است اما 
آن چیزی که با تجربه در این سال ها کسب 
کرده ام را به کار می گیــرم تا بهترین گزینه 
را انتخاب کنیم . مطمئن باشــید که گزینه 

اصلحی خواهد بود.
سرمربی تیم بسکتبال شــهرداری گرگان 
در پایان گفت: امیدوارم به اعتماد مجموعه 
شهرداری جواب خوبی بدهم و شرمنده این 

هواداران و مجموعه نشوم.

با شکست برابر فرانسه
دست نوجوانان ایران به طلا نرسید

تیم والیبال نوجوانان ایــران که امیدوار بود با کســب عنوان قهرمانی 
جهان چند رکورد را بــه نام خود ثبت کند در رســیدن به این این مهم 

ناکام ماند و با شکست برابر فرانسه در فینال، نایب قهرمان شد.
تیم والیبــال نوجوانان ایران مقابل فرانســه دیدار فینــال رقابت های 
جهانی را برگزار کرد که با شکست ســه بر یک شاگردان محمد وکیلی 

همراه بود.
نوجوانان فرانســه در ســت  اول با امتیاز ۲۵ بر ۲۲ پیروزی رســیدند 
اما ملی پوشــان نوجوان ایران در ســت دوم نتیجه ۲۵ بر ۱۶ را کسب 
کردند. با این حال فرانسوی ها توانستند در ســت های سوم و چهارم با 
امتیازهای ۲۵ بر ۱۸ و ۲۵ بر ۲۱ نتیجــه را برای خود کنند تا خروس ها 

برای اولین بار مدال طلای این رقابت ها را از آن خود کنند.
تیم ملی والیبال نوجوانان ایران در برای چهاردهمین تجربه اش در این 
مسابقات در مرحله مقدماتی موفق به شکست کره جنوبی، پورتوریکو و 
کلمبیا شد و با شکست فنی تیم نیجریه با چهار برد و ۱۲ امتیاز به عنوان 
صدرنشین گروه سوم راهی مرحله حذفی شد.آنها در یک هشتم نهایی 
صربســتان را از پیش رو برداشته و ســپس موفق به شکست بلژیک در 

یک چهارم نهایی شدند تا بار دیگر با کره جنوبی بازی کنند.
دومین تقابل دو تیم در این بازی ها باز هم به ســود ایــران همراه بود تا 
شــاگردان محمد وکیلــی در کمال شایســتگی به فینال برســند اما 

نتوانستند مدال طلا را برای خود کنند.

 توقف مذاکرات استقلال برای خرید 
ستاره لالیگایی

مذاکرات باشــگاه اســتقلال با تورس برای اضافه کردن این بازیکن به 
ترکیب تیم آبی متوقف شد.

باشگاه اســتقلال هفته هاســت تلاش می کند این بازیکن را به ترکیب 
اضافه کند اما اختلاف ۵۰ هزار دلاری مانــع از ثبت قرارداد این بازیکن 

شده است.
در چنین شــرایطی باشگاه اســتقلال برای اضافه کردن این بازیکن به 
ترکیب می بایست قرارداد بازیکنان ثبت شده را کسر تا بازیکن جدید به 
ترکیب اضافه کند. از اردوی استقلال خبر می رسد، حتی با درخواست 
جواد نکونام هم هیچ بازیکنی حاضر نشده اســت، قرارداد خود را کم تا 
بازیکنان جدید به ترکیب تیم اضافه شــوند. به همین خاطر مذاکرات 
باشگاه اســتقلال با تورس برای عقد قرارداد نهایی متوقف شده است و 
به نظر می رســد این بازیکن که فصل گذشته در تیم فولاد شاگرد جواد 

نکونام بود، در تیم دیگری به بازی ادامه خواهد داد.

حذف استقلال از بازی های لیگ قهرمانان آسیا موجب شده تا این تیم 
با بودجه کمتری به نســبت تیم های حاضر درلیگ قهرمانان آسیا وارد 
بازی های این فصل لیگ برتر شــود. به واقع سقف ۳۲۵ برای تیم هایی 
است که در بازی های لیگ قهرمانان آســیا حضور دارند. آبی ها به دلیل 
پرداخت دیر هنگام بدهی اســتراماچونی از بازی هــای لیگ قهرمانان 

آسیا کنار گذاشته شدند.
با این شرایط اســتقلال جز معدود تیم های مدعی است که تنها با یک 
بازیکن خارجــی یعنی کوین یامــگا به مصاف تیم هــای لیگ برتری 

خواهد رفت.

 گره 450 میلیونی
 ممنوعیت ثبت قرارداد برای ۶ تیم لیگ 

برتری بسکتبال
نقل و انتقالات لیــگ برتر بســکتبال در حالی پیگیری می شــود که 
ســازمان لیگ به ۶ تیم مجوز لازم برای ثبت قراردادهای منعقد شــده 

آنها را نداده است.
طبق مصوبه مجمع سازمان لیگ بسکتبال، تیم های شرکت کننده در 
فصل جدید رقابت های لیگ برتر در یک بازه زمانی مشــخص مجاز به 
نقل و انتقال بازیکنان خود هستند. این بازه زمانی از ۱۲ تیر آغاز شد و تا 

۳۱ مرداد ادامه دارد.
قاعدتا طی این مدت ۱۰ تیمی که حضورشــان را در فصل جدید لیگ 
برتر قطعی کرده اند اقدامات زیادی بــرای تکمیل ترکیب نفرات خود 
داشــته اند که بعضا به عقد یا تمدید قرارداد منجر شــده اســت. البته 
رســمیت پیدا کردن قراردادهای منعقد شده برای سازمان لیگ منوط 

به ثبت در سامانه تعریف شده برای ثبت قراردادها است.
این ســامانه اما در اختیار همه تیم ها قرار داده نمی شود طوریکه تا به 
امروز فقط چهار تیم برای وورد آن به مجاز شــده اند. سازمان لیگ این 

سامانه را برای سایر تیم ها به اصطلاح هنوز باز نکرده است.

پرداخت ورودیه مصوب برای حضور در مسابقات، شرط لازم برای اجازه 
ورود به سامانه و طی کردن پروسه ثبت قراردادها به حساب می آید. این 

ورودیه برای فصل جدید لیگ برتر بسکتبال ۴۵۰ میلیون تومان است.
به گفته محســن معزی فر، سرپرست سازمان لیگ بســکتبال، نفت، 
مهرام، طبیعت و کاله چهار تیمی هستند ورودیه لیگ برتر را به صورت 
کامل پرداخت کرده اند و به همین دلیل ســامانه ثبت قراردادها برای 

آنها باز شده است.
معزی فر در گفتگو با خبرنگار مهر با یادآوری اینکه شــهرداری گرگان، 
مس رفســنجان، مس کرمان، ذوب آهن اصفهــان، صنایع هرمزگان 
و نبوغ اراک هنوز ورویــه لیگ را پرداخت نکرده انــد، گفت: به محض 
پرداخت ورودیه مســابقات و ارائه فیش آن به سازمان لیگ، ممنوعیت 
ثبت قرارداد در سامانه برداشته شده و تیم های مجاز به انجام اقدامات 

لازم در این زمینه می شوند.
وی با تاکید بــر لزوم ثبت قــرارداد بازیکنان در ســامانه مــورد نظر، 
خاطرنشــان کرد: در غیر این صورت برای بازیکنــان کارت بازی صادر 

نمی شود و همین مسئله حضورشان در لیگ را مشکل ساز می کند.
سرپرست سازمان لیگ ابراز امیدواری کرد که مسئولان تیم ها نسبت 
به پرداخت ورودیه ۴۵۰ میلیونی لیگ برتر توجه لازم را داشــته باشند 

تا مراحل حضور قانونی بازیکنان شان در لیگ برتر به راحتی طی شود.



ســنندج-فاطمه ملایــی  فرمانده 
انتظامی کردستان از کشف ۱۵۷ میلیارد 
تومان فرار مالیاتی توسط مأموران پلیس 

امنیت اقتصادی در استان خبر داد.
سردار علی آزادی  از کشــف فرار مالیاتی 
خبــر داد و اظهار داشــت: ماموران پلیس 
امنیت اقتصادی استان کردستان با اشراف 
اطلاعاتی از فرار مالیاتی توســط مودیان 
مالیاتی مطلع و موضوع را در دســتور کار 

خود قرار دادند.
وی افزود: پــس از هماهنگی بــا مراجع 
قضائــی و با تحقیقــات جامــع و کامل از 
مودی و استعلام از ســامانه گمرک و اداره 
کل مالیات مشخص شد که با سوءاستفاده 
کارت بازرگانــی ۱۵۷ میلیارد تومان انواع 
لوازم خانگی توســط افراد ناشــناس وارد 

کشــور شــده که این اقدام منجر به فرار 
مالیاتی و تضییع حقــوق بیت المال به این 

میزان شده است.
فرمانده انتظامی اســتان کردستان با بیان 
اینکه در این رابطه ۱9 نفر متهم بازداشت 
و به مراجع قضائی معرفی شــدند، تصریح 
کرد: پلیس با هوشمندی تمام فعالیت های 
اقتصادی افراد را رصد کــرده و با هرگونه 

اخلال در نظام اقتصادی مقابله می کند.
وی یادآور شد: شهروندان هرگونه جرایم 
اقتصادی را از طریق فوریت های پلیســی 

۱۱0 اطلاع دهند.
سردار آزادی در ادامه از کشف 3 تن چوب 
بید قاچاق در شهرســتان قروه خبر داد و 
عنوان کرد: در راستای اجرای طرح امنیت 
اجتماعی نیز ۱0 دســتگاه موتورسیکلت 

ســرقتی به ارزش 20 میلیــارد ریال در 
ســنندج کشــف و متهمان نیــز تحویل 

مراجع قضایی داده شدند.
وی همچنیــن از کشــف 2 تــن و 300 
کیلوگرم روغن جامد قاچاق در شهرستان 
کامیاران خبر داد و اعــلام کرد: همکاران 
پلیس در بیجار نیز یکهــزار کیلوگرم مرغ 

فاقد مجوز کشف و ضبط کرده اند.
فرمانده انتظامی استان کردستان با اشاره 
به کشف 4 هزار قلم لوازم آرایشی قاچاق در 
بانه، برخورد با هرگونه کالای قاچاق را جزو 
برنامه های اولویت دار پلیس عنوان کرد و 
تأکید داشت: شهروندان در صورت آگاهی 
از هر گونه فعالیت مجرمانــه و متخلفانه، 
موارد را به همکاران پلیــس اطلاع داده تا 

بلافاصله ورود کنیم.

کرمانشاه-حسنافخارزاده دکتر رضا داوودی 
»مدیر عامل شــرکت آبفا اســتان کرمانشــاه«، در 
مراسمی که به مناســبت هفته خبرنگار در محوطه 
ساختمان شهید نظری، آب و فاضلاب کرمانشاه پیش 
از ظهر امروز پنجشنبه » ۱9 مرداد ماه ۱402«، برگزار 
شد، در جمع بالغ بر 200 نفر از اصحاب رسانه، اظهار 
داشت: امسال نسبت به سنوات قبل تنش آبی بسیار 
کمتری در شهر کرمانشاه داشــتیم، این موضوع در 
شــرایطی بود که دمای هوا جزو گرمترین سالها بود و 
در اکثر روزها دمای بالاتر از 3۷ درجه را در کرمانشــاه 
داشتیم.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه در این مراســم با اشاره به اینکه برای رفع 
تنش آبی زیر ساختی عمل شده، نه مقطعی،گفت: 
با مجموع پروژه های اجرا شــده، در حــال اجرا و 
استراتژی های تدوین شده، نگرانی بابت تنش آبی 

در شهر کرمانشاه در سنوات آتی  نخواهیم داشت.
دکتر داوودی افزود: خط انتقــال آب 9 کیلومتری 
در شرق کرمانشــاه در حال اجراســت که تکمیل 
آن 200 میلیارد تومان اعتبار نیــاز دارد، با اجرای 
این خط انتقال که تا پایان ســال بــه بهره برداری 
می رســند، مشــکل مناطق میانی و جنوب شهر 
کرمانشاه مرتفع می شود و در مناطق شمالی شهر 
کرمانشــاه هم حفر چند حلقه چــاه و احداث یک 
مخزن را داریــم که با اجرای این پروژه ها مشــکل 
تنش آبی این منطقه هم مرتفع می شود.مدیر عامل 
شرکت آبفا استان تأکید کرد: برای رفع تنش آبی  سعی 
شــده زیرســاختی عمل کنیم، نه مقطعی، و با این 
استراتژی ها و برنامه ها در ســنوالت آتی هم نگرانی 

بابت تنش آبی در شهر کرمانشاه نخواهم داشت.

داودی در ادامــه گفت: در ســال جاری مشــکلات 
کمتری در بحث قطعــی آب داشــتیم تماس های 
مردمی با شرکت آبفا حدود ۸0 درصد کمتر از سنوات 
قبل بوده است و قطعا شرایط در تابستان سال آینده 
از امسال هم بهتر خواهد بود، همچنین در  شهرهای  
جوانرود، صحنه، کرند و... نیز پــروژه هایی به منظور 
رفع تنش آبی در حال اجرا می باشــد.این مسئول در 
خصوص  آبرسانی به روســتاهای استان، گفت: در 
حال حاضر ۸۶0 روســتای اســتان تنش آبی دارند، 
سال گذشته اتفاق خوبی در بحث آبرسانی روستایی 
در سطح کشــور رخ داد و قراردادی بین وزارت نیرو و 
قرارگاه امام حســن مجتبی)ع( جهت آبرســانی به 
30 هزار روستا منعقد شــد که فاز اول آن آبرسانی به 
۱0 هزار روستا را شامل می شود، که از این تعداد سهم 
استان کرمانشــاه در فاز اول این قرارداد  349 روستا 
بود که با پروژه های اجرا شده سال گذشته حدود ۸0 
روستای اســتان تنش زدایی شــدند و امسال هم بنا 
داریم 200 روستا را تنش زدایی کنیم،  در فاز دوم ۵۱۱ 
روستای باقی مانده را در دستور کار قرار داده ایم که در 

مرحله انقاد قرارداد می باشد.

شــهرری - روح اله حســین زاده  شهردار 
باقرشــهر تاکید کرد: اولویت اصلی حوزه مدیریت 
شــهری باقرشــهر تصویب طرح جامع شهری در 

شورای عالی معماری و شهرسازی کشور است.
مرتضی همتی در گفتگو با خبرنــگاران افزود: طرح 
جامع باقرشهر که چندین ســال برای تهیه آن زمان 
گذاشــته شــده بود و ایرادات زیادی توسط اعضای 
اصلی شورای عالی شهرسازی به آن گرفته شده بود، 
سرانجام با پیگیری های صورت گرفته و حمایت های 
استانداری تهران و برگزاری چندین جلسه با مشاور 
طرح و کمک وزیر راه و شهرسازی و دبیر جدید شورای 
عالی به نتایج بســیار خوبی رسیده و انشالله در جلسه 
آتی شورای عالی شهرسازی که در روزهای آتی برگزار 
می شود، طرح جامع باقرشهر مورد بررسی نهایی قرار 

خواهد گرفت.
وی ادامه داد: ســطح گســترده بافت فرسوده در 
باقرشــهر و قرارگیری در کنار صنایع بزرگی مانند 
پالایشگاه تهران و شــهرک انرژی، دو مسأله جدی 
در راه تصویب طرح جامع باقرشهر است که انشالله 
با تمام توان جهت تصویب آن و اخذ رضایت تمامی 

اعضای اصلی این شورا، قدم بر خواهیم داشت.
همتی با بیان ایــن مطلب که« باقرشــهر برخلاف 
بسیاری از شهرهای اســتان تهران، یک شهر کاملا 
فریز شده است« گفت:باقرشهر از غرب توسط منطقه 
۱9 تهران، از شمال و شرق توسط پالایشگاه، از جنوب 
توسط بهشت زهرا کاملا محاصره است  که توسعه این 

شهر را با چالش جدی روبرو کرده است.
شهردار باقرشــهر اظهار داشــت: بودجه درآمدی 
شــهر با توجه به مخارج و هزینه های جاری بسیار 

سنگین شــهرداری، اصلا جوابگو نیست و یکی از 
اولویت های اصلی ما، افزایش درآمدزایی مدیریت 
شهری و رسیدن به مرز ۶00 میلیارد تومان درآمد 
وصولی است. تشکیل کمیته وصول درآمدی و بهره 
گیری از ظرفیت تعــدادی از کارمندان متخصص 
در این حوزه، از برنامه های مدیریت شــهری برای 
رسیدن به این سطح درآمدی در سال ۱402 است. 
سعی داریم در بحث درآمدزایی هیچ باری به دوش 
مردم عزیز نیاوریم و از طریــق حوزه اجرای احکام 
و حقوقی شــهرداری، به دنبال وصــول طلب های 

چندین میلیاردی شهرداری هستیم.
وی همچنین تاکیــد کرد: به تمام دســتگاههای 
نظارتی اعلام کرده ایم که اگر کوچکترین فسادی 
دیدند، بلافاصله برخورد جــدی صورت گیرد و اگر 
اشتباهی دیدند، کمک رســان ما جهت اصلاح آن 
باشند. به تمامی رسانه ها هم اعلام می کنم که هیچ 
مشکلی از بابت افشا گری فساد در مدیریت شهری 
ندارم و اگر در مدیریت شهری باقرشهر، توسط هر 
کسی فسادی رخ داد، حق دارید بلافاصله دست به 

افشاگری آن بزنید.

کرمانشاه ری

نگرانی برای تنش آبی در سالهای آینده
 در کرمانشاه نداریم

ح جامع باقرشهر در شورای عالی  شهردار: تصویب طر
است  اولویت  مهمترین  شهرسازی 

فرمانده انتظامی استان خبرداد؛

کشف فرار مالیاتی ۱۵۷ میلیارد تومانی در کردستان
چ ترافل نقره داغ شد  قاچاقچی قار

گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیــر کل تعزیــرات حکومتی 
گلســتان از محکومیت 23 میلیــارد ریالی قاچاقچی قــارچ ترافل 
خبرداد.تقی حسام گفت: پرونده قاچاق 23۵کیلوگرم قارچ ترافل به 
شعبه اول قاچاق کالا و ارز شهرســتال کردکوی ارسال شد. مدیر کل 
تعزیرات حکومتی گلستان با اشــاره به اینکه حمل چوب و ملزومات 
جنگلی بدون داشــتن پروانــه از منابع طبیعی ممنوع اســت افزود: 
شعبه رســیدگی کننده پس از بررســی و دریافت اظهارات ،اتهام را 
محرزاعلام و علاوه بر ظبط کالا متهم را به پرداخت 23 میلیارد و400 
میلیون جزای نقدی اعلام کرد .حســام گفــت: اداره منابع طبیعی 
شهرستان بندر گز و قارچ ترافل قاچاق را از یک خودرو کشف و پرونده 
آن را به تعزیرات ارســال کرد . وی افزود :از ابتدای ســال تاکنون 4 
پرونده قاچاق قارچ ترافل در تعزیرات حکومتی گلســتان رسیدگی 

شده است .
 

استاندار فارس:
 نقش خبرنگاران در ایجاد امید 

و انگیزه در جامعه بی بدیل است

شــیراز -چراغی  اســتاندار فارس گفــت: نقــش خبرنگاران 
و رســانه ها در ایجاد امید و انگیزه در جامعه و در میان مردم بســیار 

اثرگذار و بی بدیل است.
دکتر محمدهادی ایمانیه در آســتانه روز خبرنــگار در گفت و گو با 
خبرنگاران، ضمن گرامیداشــت یاد شــهید محمود صارمی و دیگر 
شهدای عرصه رســانه افزود: خبرنگاران همواره در کوران حوادث و 
در ســرما و گرما در صحنه حضور دارند و اغلب آنها با نهایت صداقت و 

دلسوزی در جهت منافع کشور تلاش می کنند.
وی ادامه داد: در جریان شــیوع ویروس کرونا نیز شــاهد بودیم که با 
وجود همه محدودیت ها خبرنگاران در صحنه حضور داشــتند و در 
زمینه اطلاع رســانی به مردم و آگاهی بخشــی به جامعه تلاش می 

کردند.
استاندار فارس گفت: خبرنگاران همواره کوشــیده اند که اخبار را به 
گونه ای منتشــر کنند که علاوه بر اینکه باعث تحرک و پویایی هرچه 
بیشتر مدیران و مسئولان می شود، مردم را نیز نسبت به آینده کشور 

امیدوارتر کند.
ایمانیه بیان کرد: با وجود همه تلاش و کوشــش های شــبانه روزی 
که از این قشــر زحمتکش شاهد هســتیم، اما خود آنها نیز در زمینه 
حقوق، مسکن و معیشت دچار مشــکلاتی هستند و ضرورت دارد در 
این زمینه تصمیمات اساسی در ســطح کلان کشور گرفته شود و به 

حمایت از خبرنگاران به شکل جدی تری پرداخته شود.
وی ادامه داد: امســال نیز با توجه به برگزاری 2 انتخابات مهم مجلس 
شورای اســلامی و مجلس خبرگان رهبری در اسفندماه، خبرنگاران 
می توانند در زمینه آگاهی بخشــی به جامعــه در خصوص اهمیت 
شرکت در انتخابات بکوشند و به مردم برای انتخاب افراد اصلح کمک 

کنند.

آغاز عملیات احداث ۲۵۰۰ واحد
 در لرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرعامل ســازمان ملــی زمین و 
مسکن گفت: در لرســتان تاکنون 240 هکتار از اراضی برای ساخت 
مســکن ملی تامین شــده که عملیات احداث 2۵00 واحد شروع و 
بخشی از واحدهای سایت ۷00 واحدی شهرستان خرم آباد در هفته 

دولت آماده افتتاح خواهند شد.
دکتر ارســلان مالکی در جریان بازدید از طرح ۷00 واحدی نهضت 
ملی مســکن در لرســتان در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در کشور 
تاکنــون نزدیک به 34 هــزار هکتــار زمین نهایی شــده و در مدت 
چهار سال ساخت چهار میلیون واحد مســکونی در نظر گرفته شده 
است، اظهار کرد: بخشــی از این واحدها در قالب خودمالک، مسکن 
روستایی، بهسازی و نوســازی بافت فرسوده و مســکن حمایتی در 

اراضی دولتی ساخته خواهد شد.
وی ادامه داد: ســاخت یک میلیون و 200 هزار واحد مسکن به سازمان 

ملی و مسکن تکلیف شده که پیگیر تامین زمین این واحدها هستیم.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن با بیان اینکه به دلیل شرایط 
توپوگرافی و محاق شــدن شهرهای لرســتان در اراضی کشاورزی، 
تامین زمین برای طرح مســکن ملی به ســختی در این استان اتفاق 
افتاده است، افزود: برای حل این مشکل پیگیر توافق با مالکین بخش 
خصوصی، استفاده از زمین مازاد سایر دســتگاه ها هستیم تا بتوانیم 
شــهرک هایی خارج از محدوده شــهر ایجاد و زمیــن نهضت ملی را 

متناسب با متقاضیان تامین کنیم.
مالکی اضافه کرد: در لرســتان تاکنون 240 هکتــار از اراضی برای 
ساخت مســکن ملی تامین شــده که عملیات احداث 2۵00 واحد 
شروع و بخشی از واحدهای سایت ۷00 واحدی شهرستان خرم آباد 

در هفته دولت آماده افتتاح خواهند شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان

در سال تحصیلی گذشته صورت گرفت؛
۴ شهر اصفهان  پیاده سازی سند تحول بنیادین مهم ترین اقدام ناحیه 

اصفهان-مریــم مومنی مدیر آمــوزش و پرورش ناحیه 4 اســتان در 
گردهمایی رؤسای نواحی و مناطق اســتان اصفهان گفت: مهم ترین اقدام 
ناحیه 4 در سال گذشته پیاده سازی ســند تحول بنیادین بوده است و برای 
تحقق این امر، برنامه های مختلفی را برای اجرایی ســازی سند در مدرسه و 
عملیاتی کردن کلاس های تمام ساحتی برای کلیه دانش آموزان و همکاران 

در نظر داشته ایم.
 منصور رضوی نیا مدیر آموزش و پرورش ناحیه 4 شــهر اصفهان در مراسم 
گردهمایی رؤســای نواحی و مناطق آموزش و پرورش اســتان اصفهان که 
با حضور معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری، مدیرکل آموزش و 

پرورش و معاونین اداره کل آموزش و پرورش استان اصفهان، اظهار داشت: 
یکی از مهم تریــن اقداماتی که آموزش و پرورش ناحیه 4 شــهر اصفهان در 
رأس کار قرار داده اســت موضوع تأمین و تجهیز مدارس، از نظر نرم افزاری، 
سخت افزاری و تأمین مدیران مدارسی که بازنشســته شده اند، بوده است و 
در این راستا برگزاری کلاس های آموزشی برای مدیران و نیروهای جدید را 

در دستور کار قرار داده ایم.
وی افزود: مهم ترین اقدام ناحیه 4 در ســال گذشته پیاده سازی سند تحول 
بنیادین بوده اســت و بــرای تحقق این امــر، برنامه های مختلفــی را برای 
اجرایی سازی ســند در مدرســه و عملیاتی کردن کلاس های تمام ساحتی 

برای کلیه دانش آموزان و همکاران در نظر داشته ایم.
رضوی نیا با اشاره به فرمایشــات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( افزود: 
اگر تمام ارکان آموزش و پرورش ســند تحول بنیادین را اساس نظام تعلیم و 
تربیت بدانند و این اتفاق در عمــل بیفتد، آموزش و پرورش می تواند در همه 

مشکلات راه گشا باشد و ارائه نظر بدهد و به حل مشکلات کمک کند.
 مدیر آموزش و پرورش ناحیه 4 شــهر اصفهان با اشــاره به توجه بســزای 
قرارگاه های جهادی استان اصفهان، خاطرنشان کرد: توجه ویژه به مدارس 
دولتی عادی و مناطق کم برخورد مهم ترین دســتاورد تشــکیل و تأسیس 

قرارگاه های جهادی در ناحیه 4 شهر اصفهان بوده است.

ایلام-حســن بیگی  مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان ایلام از 
بهره برداری از دومین داروخانه بزرگ جمعیت هلال احمر ، در اســتان 
ایلام خبر داد. غلامرضا علیمحمدی افزود: این داروخانه با بیش از 300 
متر مربع وســعت فضای کافی جهــت ذخیره داروهای اســتراتژیک را 
داشــته و باعث تحول در تامین داروهای بیماران خاص می شــود وی با 
تاکید بر اینکه ســاخت این داروخانه در یک بازه زمانی کوتاه انجام شده 
است گفت: ســاخت این داروخانه از تاریخ ۱0 اردیبهشت ماه سالجاری 
شروع و در ۱۵ مرداد ماه به پایان رسیده است مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان ایلام اضافه کرد: داروخانه هلال احمر مکانی زیبا و دلنشین 
و در خور شــان بیماران و دارای فضای انتظار مناسب برای تامین داروی 

بیماران ناتوان و خاص اســت علیمحمدی با تاکید براینکه این داروخانه 
بزرگ ترین داروخانه غرب کشــور از نظر فضا، و نیز حجم داروهای مورد 
نیاز از نظر تعداد و ریال می باشــد گفت: مهمتریــن مزیت احداث این 
داروخانه دسترسی مناســب با توجه به موقعیت شهری برای همه اقشار 
مردم می باشــد علیمحمدی افزود: قبلا اغلب بیمــاران دارای بیماری 
خاص مجبور بودند برای تامین داروی مورد نیاز به سایر استانها مسافرت 
کنند که این کار علاوه بر تحمیل هزینه های زیاد، باعث اتلاف وقت این 
عزیزان می شد که با احداث این داروخانه این مشکلات رفع شده است و 
اکنون مرکز هلال احمر به عنوان بزرگترین تامین کننده دارو ، داروهای 

تک نسخه ایی و بیماران خاص را تامین می کند

مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان خبر داد:

ایلام در  کشور  غرب  وخانه  دار بزرگترین  احداث 

ایلام

گلستان

گرگان-مهناز محمدزمانی سرپرست شــرکت آب و فاضلاب گلستان 
از افزایش ظرفیت منابع تامین آب شــرب در روستای تورنگ تپه شهرستان 

گرگان خبر داد.
ابوالفضــل رحیمی گفت: بــا تلاش شــبانه روزی همــکاران امور آب و 
فاضلاب شهرســتان گرگان در پی نقص فنی چاه آب شــرب روســتای 
تورنگ تپه با انجــام عملیات تعویــض پمپ و موتــور و اضافه نمودن دو 
شــاخه لوله آبده و 30 متر کابل در راســتای جبران بخشی از کمبود آب 

شرب، چاه مذکور بازسازی شد.
سرپرست شرکت آب و فاضلاب استان گلســتان افزود: با بازسازی چاه فوق 
4 لیتر بر ثانیه به ظرفیت منابع تامین آب شــرب روستای تورنگ تپه گرگان 

اضافه شد و جمعیتی بالغ بر ۱200 نفر را تحت پوشش قرار داد.
او از همه مشترکین فهیم درخواســت کرد با توجه به افزایش دما و همچنین 
کمبود منابع تامین و افت سفره های زیرزمینی نهایت دقت و صرفه جویی را 

در مصرف آب بعمل آورند.

وستای تورنگ تپه گرگان افزایش ظرفیت منابع تامین آب شرب ر
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کاهش ۹.۹ واحد درصد نرخ رشد 12 ماهه نقدینگی
 خلق پول بانک ها کنترل شد 

 آمارهای مقدماتی ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد که در چهار ماهه اول 
سال جاری، نقدینگی معادل ۵.۶ درصد رشــد یافته است که این رقم 
به میزان قابل توجهی کمتر از رشــد نقدینگی هدف گذاری شده برای 

چهار ماهه اول سال ۱۴۰۲ است.

به گزارش بانک مرکزی و بر اســاس اعلام معاونت اقتصادی؛ این بانک 
برای ســال ۱۴۰۱ برنامه هدف گذاری رشــد نقدینگــی ۳۰ درصدی 
را تنظیم کرد و توانســت با اتخاذ اقدامات عملیاتــی نظیر کنترل خلق 
پول بانکی از طریق تنظیم و اعمال جدی کنترل رشد ترازنامه بانک ها، 
افزایش نسبت ســپرده قانونی در ســطح شــبکه بانکی به میزان نیم 
واحد درصد و هدایت نرخ ســود در بازار بین بانکی حول نرخ سیاستی 
و در محدوده دالان نرخ ســود بازار بین بانکی، ایــن متغیر را بطور قابل 
ملاحظه ای کنترل کند؛ بطوری که رشد نقدینگی در پایان سال ۱۴۰۱ 
معادل ۳۱.۱ درصد بوده اســت که نســبت به دو ســال گذشته )رشد 
نقدینگی در ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ به ترتیب معادل ۴۰.۶ و ۳۹.۰ 
درصد بوده است( کاهش قابل ملاحظه ای را نشان داده است و حکایت 

از تحقق نسبی برنامه پولی تنظیم شده برای سال ۱۴۰۱ دارد.
در تداوم برنامه های دولت سیزدهم برای کنترل رشد نقدینگی و تورم 
و در راستای شعار ســال مبنی بر مهار تورم و رشد تولید، اجرای برنامه 
کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانک ها و موسســات اعتباری در سال 
جاری نیز در دستور کار بانک مرکزی قرار داشته و برنامه پولی با هدف 
دستیابی به نرخ رشــد نقدینگی ۲۵ درصد برای ســال ۱۴۰۲ تنظیم 

شده است.
آمارهای مقدماتی ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد که در چهار ماهه اول 
سال جاری، نقدینگی معادل ۵.۶ درصد رشــد یافته است که این رقم 
به میزان قابل توجهی کمتر از رشــد نقدینگی هدف گذاری شده برای 

چهار ماهه اول سال ۱۴۰۲ است.
همچنین، نرخ رشــد دوازده ماهه نقدینگی در پایــان تیرماه ۱۴۰۲ با 
۹.۹ واحد درصد کاهش نســبت به دوره مشابه سال قبل )معادل ۳۷.۴ 
درصد در تیرماه ۱۴۰۱( به ۲۷.۵ درصد رســید کــه حاکی از اهتمام و 
تمرکز بانک مرکزی بر اجرای سیاســت کنترل مقداری رشد ترازنامه 
بانک ها و کنترل رشــد خلق پول بانک ها و به تبع آن رشد نقدینگی در 

سال جاری بوده است.

ود؟ بازار آتی بیت کوین به کدام سمت می ر
قراردادهای آتی بیت کوین از ۷۰ درصد در طول بازار صعودی تاریخی 

۲۰۲۱ به فقط ۲۳ درصد تا ۱۰ آگوست کاهش یافت.
 به نقل از کریپتوکارنســی، بازار آتی بیت کوین )BTC( طی ســال ها، 
رشد سریعی را نشان داده و آن را به یکی از محبوب ترین ابزار مشتقات 
رمزنگاری در میان سرمایه گذاران نهادی تبدیل کرده است. داده های 
آتی اغلب بــرای پیش بینی حرکات آتی قیمت بیت کوین و به دســت 

آوردن درک بهتری از احساسات بازار استفاده می شود.

ویل کلمنته، تحلیلگر برجســته این حوزه با بررسی توییتر روند نسبتا 
جذابی را در چشــم انداز آتی بیت کوین برجســته کــرد. این محقق 
با اســتفاده از داده های  گلســنود، توجــه را به کاهش مــداوم تعداد 
قراردادهای آتی باز بیت کوین با وثیقه رمزنگاری در دو ســال گذشته 
جلب کرد.درصــد قراردادهای کریپتو حاشــیه ای از ۷۰ درصد در اوج 
بازار صعودی تاریخی ۲۰۲۱ به تنها ۲۳ درصد تا ۱۰ آگوســت کاهش 
یافت. نکته اصلی از این یافته ها یک تغییر قاطــع به نفع قراردادهای با 

حاشیه پایدار استیبل کوین بود.
دانش اولیه این است که قراردادهای آتی به معامله گران اجازه می دهد 
تا بدون نگهــداری دارایی، در مورد حرکات قیمــت بیت کوین حدس 
و گمان بزننــد. معامله گران در بازار آتی به طور کلی دو نوع مشــتق ارز 
دیجیتال یعنی قراردادهای دارای وثیقه رمزنگاری شده و قراردادهای 

دارای وثیقه استیبل کوین در اختیار دارند.
قراردادهای دارای وثیقه رمزنگاری یا حاشیه سکه برای سرمایه گذاران 
بلندمدت ســودمند هســتند زیرا در ارز رمزپایه اصلــی، در این مورد 
بیت کوین، تسویه می شوند به این معنی که آنها می توانند بدون نیاز به 

تبدیل دارایی  های خود به استیبل کوین به هودل ادامه دهند.
از ســوی دیگر، قراردادهای حاشــیه ای اســتیبل کوین در استیبل 
کوین هایی مانند تتر تســویه می شــود. آنها عمدتا توسط معامله گران 
کوتاه مدت مورد استفاده قرار می گیرند زیرا ســپری در برابر نوسانات 
بازار هستند.در نتیجه، فشار برای ایمن سازی اهرم ها با استفاده از وثیقه 
اســتیبل کوین، احتمال کاهش آبشــارهای انحلال را نشان می دهد. 
آبشــارهای انحلال زمانی رخ می دهند که یک رویداد صعودی یا نزولی 
ناگهانی منجر به انحلال اجباری موقعیت ها شود و اثر آبشاری کل بازار 

را غرق کند.
داده های کوین مارکت کپ نشــان می دهد که بیت کوین پس از صعود 
به ۳۰هزار دلار در ۹ آگوست، در زمان انتشــار این مطلب به ۲۹ هزار و 
۴۱۷ دلار بازگشت. این کاهش عمیقا بر استراتژی معامله گران در بازار 

آتی تاثیر گذاشت.
به گفته کوین گلــس، معامله گرانی که به دنبال ســود بــردن از زیان 
قیمت بودند، از معامله گرانی که از حرکت هــای صعودی قیمت تاثیر 
گرفته بودند، پیشــی گرفتند. نســبت معاملات لانگ و شورت به نفع 
معامله گران اهرمی نزولــی متمایل شــد.مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۱۷ تریلیون دلار برآورد می شود که 
این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۰۵ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 
۴۸.۷۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتــال در اختیار بیت کوین بوده که 
در یک روز ۰.۰۲ درصد کاهش داشــته اســت.حجم کل بازار ارزهای 
دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته ۲۲.۴ میلیارد دلار است که ۱۳.۳۷ 
درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۱.۸۹ میلیارد دلار اســت که ۸.۴۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 
بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۲۱.۲ 
میلیارد دلار است که ۹۴.۶۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد
مصرف انرژی برق در تابستان ۶.۵ درصد بیشتر 

از پارسال
ســخنگوی صنعت برق ضمن تاکید بــر اینکه توصیه هــای مدیریت 
مصرف برق جدی گرفته شــود، گفت: مصرف انرژی برق در تابســتان 
امسال ۶.۵ درصد بیشتر از ســال گذشــته بوده که عدد بسیار بالایی 
است. مصطفی رجبی مشــهدی با بیان اینکه در روزهای گرم سال قرار 
گرفته ایم و میزان تقاضای مصرف بالا است، اظهار کرد: میزان تقاضای 
برقی که امروز پیش بینی شــده ۷۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات است که عدد 
بالایی به حســاب می آید.وی با تاکید بر اینکه میزان تقاضای مصرف 
برق از ۲۵ روز گذشــته در قیاس با سال قیبل که عددی معادل ۶۹ هزار 
و ۵۰۰ مگاوات بوده روند افزایشی داشته اســت، گفت: در استان های 
مازنداران، گیلان و آذربایجان که امروز  گرم اســت احتمالا با افزایش 

بالای مصرف برق مواجه خواهیم بود.
ســخنگوی صنعت برق اظهار کرد: از همه مشترکان به  ویژه مشترکان 
این سه استان تقاضا داریم توصیه های مدیریت مصرف را جدی بگیرند 
و نســبت به کاهش مصرف برق جدا اقــدام کنند، از جملــه کارهای 
ساده ای که مشترکان می توانند به آن توجه داشته باشند، تنظیم دمای 
کولرهای گازی روی دمای ۲۵ درجه، استفاده از دور کند کولرهای آبی 

است تا بتوانیم برق مطمئن را در اختیار همه مشترکان قرار دهیم.

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت عنوان کرد
 شدت مصرف انرژی در ایران دو برابر 

متوسط جهان
مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت اظهار کرد: شدت 
مصرف انرژی در ایران نسبت به متوســط جهانی دو برابر بیشتر است 

و ایران جزو کشورهایی است که بالاترین شدت مصرف انرژی را دارد.
حســین آبنیکی در نشســتی خبری با بیان این کــه در تمام بخش ها 
مصرف شــرکت انرژی بالا اســت اظهار کرد: در بخــش حمل و نقل 
خودروها دو برابر و بعضا بیشتر مصرف دارند. در پوسته ساختمان ها نیز 

شرایط همین گونه است.
وی ادامه داد: در بخش برق و گاز نیز با بهره وری پایینی روبه رو هستیم، 
بخاری ها دو برابر اســتاندارد مصرف می کننــد، کولرهای آبی و گازی 

مصرف بالایی دارند.
مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت با تاکید بر اینکه در 
حوزه بهره وری انــرژی در طول یک دهه گذشــته تلاش هایی صورت 
گرفته، گفت: با توجه به شــدت بــالای مصرف انــرژی در ایران بهینه 

سازی اهمیت ویژه ای دارد که باید به طور ویژه به آن توجه شود.
آبنیکی با تاکید بــر این که ارتقاء بهره وری یک موضوع فرادســتگاهی 
اســت و همه نهادها و مردم با آن درگیر هســتند، تصریح کرد: وزارت 
نفت و نیرو تولید و عرضه انرژی را بر عهده دارند و وزارتخانه هایی مانند 
جهاد کشاورزی، علوم و کشور نیز در ســمت مصرف قرار گرفته اند که 
البته وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز ســمت هدایــت و راهبردی را 
برعهده دارد.وی بــا بیان این که علاوه بر نهادهــای دولتی و حاکمیتی 
بخش عمومی و آحاد مردم نیز با این موضوع در ارتباط هستند تصریح 
کرد: با توجه به شرایط موجود نیازمند برگزاری رویدادی برای افزایش 

بهره وری و مذاکره در این حوزه بودیم.

مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت با اشاره به برنامه هفتم 
توســعه که اکنون در مجلس شورای اســلامی در حال بررسی است، 
گفت: فرصت مناســبی اســت تا صاحبنظران و نخبگان دیدگاه های 
خود را ارائه و در اختیار مجلس شورای اســلامی قرار دهند. همچنین 
کنفرانس فرصت مناســبی بــرای تبادل تجربیات موفــق بین المللی 

خواهد بود.
وی با بیان این که یکی از چالش ها این اســت که ســرمایه گذار بخش 
خارجی و خصوصی رغبتی برای ورود به ایــن بخش ندارد، اظهار کرد: 
در یکی از پنل ها از بانک ها و ســرمایه  گذاران مختلف دعوت کردیم تا 
در این خصوص دیدگاه های خود را ارائه کنند. طبق ماده ۱۲ قانون رفع 
موانع تولید باید فعالیت و سرمایه  گذاری هایی که منجر به صرفه جویی 
شده به ســرمایه گذار برگردد، اما تاکنون هیچ اقدام جدی در این باره 
صورت نگرفته است.آبنیکی تصریح کرد: لازم است تا آیین نامه اجرایی 
ماده ۱۲ بازبینی شود که امیدواریم در این هم اندیشی بتوانیم در زمینه 

اصلاح به جمع بندی برسیم.
وی با اشاره به نقش فناوری نوین و پایدارســازی اظهار کرد: استفاده از 
فناوری و هوشمند سازی انرژی در تولید و انتقال و مصرف نقش مهمی 

در بهینه سازی خواهد داشت، لذا به این موضوع نیز توجه خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف سوخت با اشــاره به حضور 
کشورهای خارجی در این نمایشــگاه اظهار کرد: از کشورهای بلژیک، 

ترکیه و ژاپن در این رویداد حضور خواهند داشت.

۱.۲ میلیون نفر تحت پوشش خدمات فاضلاب 
قرار می گیرند

مدیرعامل شــرکت فاضلاب تهران گفــت: با تکمیل ایــن پروژه یک 
میلیــون و ۲۰۰ هزار نفر از جمعیت شــهر تهران تحت پوشــش طرح 

جمع آوری و تصفیه فاضلاب قرار می گیرند.
 به نقــل از وزارت نیرو، عباســعلی مصــرزاده در بازدیــد مدیرعامل 
آبفای اســتان تهران از این پروژه گفت: پروژه احــداث واحدهای ۷ و 
۸ تصفیه خانه جنــوب به دلیل نقش کلیدی در پیشــگیری از آلودگی 
محیط زیست و بازچرخانی آب در شرایط کم آبی پایتخت از پروژه های 
مهم و با اولویت آب و فاضلاب استان تهران بوده و باید عملیات اجرایی 

آن با حداکثر سرعت ادامه یابد.
وی ادامه داد: با توجه به اعلام پیمانــکار مبنی بر کمبود برخی مصالح و 
اقلام مورد نیاز جهت سرعت بخشــی پروژه، با دستور محسن اردکانی، 
مدیرعامل آبفای استان تأمین میلگرد مورد نیاز پروژه به میزان تقریبی 
۱۵۰۰ تن از محل منابع داخلی شــرکت فاضلاب در دســتورکار قرار 
گرفت و تاکید شد عملیات ساختمانی بخش مایع این تصفیه خانه باید 

تا پایان سال جاری به اتمام برسد.
مصرزاده تصریح کــرد: واحدهای ۷ و ۸ تصفیه خانــه فاضلاب جنوب 
تهران با ظرفیت متوســط ۲۳۰ هزار مترمکعب در شبانه روز، جمعیتی 
در حدود یک میلیــون و ۲۰۰ هزار نفر را تحت پوشــش قرار می دهد و 
ســالیانه ۸۰ میلیون مترمکعب پساب تصفیه شــده به چرخه طبیعت 
برمی گردد.طبق اعــلام مدیرعامل شــرکت فاضلاب تهــران، پروژه 
از ابتدای شــروع کار در بهمن ماه ۱۳۹۸ تا بهمن مــاه ۱۴۰۱ فقط ۸ 
درصد پیشرفت داشــته است ولی از بهمن ماه ســال گذشته تاکنون با 
تأمین بخشی از منابع مالی مورد نیاز پروژه از محل مصوبات سفر رئیس 

جمهور، پیشرفت پروژه به ۲۰ درصد رسیده است.
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 سیدعلی: دو صفر هم جلوی ۶ میلیارد دلار بگذارید، مشکلی را حل نمی کند

ریزش دلار موقت است؟

مریم فکری  به دنبال انتشار خبر توافق ایران و 
آمریکا، قیمت دلار بیش از یک هزار تومان پایین 

آمد و به نیمه کانال ۴۸ هزار تومان رسید.
 پنج شنبه شــب هفته گدشــته خبری به بیرون 
درز کرد که ایران و آمریکا بر ســر آزادی ۵ زندانی 
آمریکایی از ایران و آزادســازی ۶ میلیارد دلار از 
امــوال بلوکه شــده ایــران در کره جنوبی توافق 

کرده اند.
این خبر بلافاصله از ســوی وزارت امور خارجه در 
بیانه ای تایید شــد. در بیانه وزارت امور خارجه در 
خصوص توافق اخیر ایران و آمریکا آمده اســت: 
فرآیند آزادسازی چند میلیارد دلار از دارایی های 
جمهوری اسلامی ایران که برای چند سال به طور 
غیرقانونی در کره جنوبی توســط آمریکا توقیف 
شــده بود، آغاز شــد. ایران تضمیــن  لازم برای 
پایبندی آمریکا به تعهدات خود در این خصوص 

را دریافت کرده  است.
وزارت امــور خارجه کره جنوبی هــم در بیانه ای 
تاکید کرد: دولت مــا در حال رایزنــی نزدیک با 
کشورهای درگیر، شــامل ایالات متحده و ایران 
برای حل موضوع وجوه مســدود شده ایران بوده 
و امیدوار است که این موضوع به صورت دوستانه 

حل شود.
در این شــرایط، گزارش هــا از روند بــازار ارز، از 
ریزش بیــش از یک هــزار تومانــی قیمت دلار 
حکایت دارد و هر دلار آمریکا بــه نیمه کانال ۴۸ 
هزار تومان رسیده اســت. این فضا به بازار طلا و 
سکه نیز تسری پیدا کرده و بازار شاهد ورود طلا و 

سکه به کانال های پایین تر بوده است.
کارشناسان بازار ارز اعتقاد دارند که امکان اصلاح 
قیمت دلار تا کانال ۴۷ هزار تومان هم وجود دارد.

در حال حاضر ســوالی که امروز در بازار ارز مطرح 
است، این که آزادســازی پول های بلوکه شده چه 
اثری روی بازار ارز دارد و کاهش قیمت ها را تا کجا 

خواهیم دید. ســید کمال سیدعلی، معاون اسبق 
ارزی بانک مرکــزی در گفت وگو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره تاثیر آزادسازی ۶ میلیارد دلار 
ارز بلوکه شــده کره جنوبی گفت: ما دائما داریم 
با اخبار کشــور را اداره می کنیم. البته به صورت 
جزئی وضعیت ارز به یک ثباتی رسیده است، ولی 
به حدی نیاز ارزی کشــور بالاست که اگر دو صفر 
هم جلوی ۶ میلیارد دلار بگذاریم، برای ۳، ۴ سال 

آینده خیلی نیاز داریم که ارز دریافت کنیم.
وی افزود: در واقع این بار ۶۰ یا ۶۰۰ میلیارد دلار 
طی ۳، ۴ ســال آینده به خاطر این که به توســعه 

برسیم، نیاز داریم. ۶ میلیارد دلار عددی نیست.
معاون اســبق ارزی بانک مرکــزی تصریح کرد: 
تجارت خارجی ما در گذشــته در حوزه صادرات 
و واردات در حدود ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیارد دلار عمل 
کرده است، بنابراین ۶ میلیارد دلار عددی نیست 

که بخواهد تحولی را در کشور ایجاد کند.
سیدعلی متذکر شــد: ۶ میلیارد دلار یک کمک 
جزئی به دولت اســت که بتواند مدیریت بازار ارز 
را داشــته باشــد و کار خود را انجام دهد؛ یعنی 

افزایش نرخ ارز آن چنانی نداشته باشیم.
وی بیان کرد: با این حال، ما باید به اعداد بزرگ تر 
فکر کنیم؛ آن هم به خاطر اعتلای کشور و این که 
بتوانیم در چارچوب پروژه های نیمه تمام نیازهای 

ارزی را تامین کنیم.
معاون اســبق ارزی بانک مرکزی در ادامه یادآور 
شد: ما برای مثال وقتی خروج سرمایه ۱۰ میلیارد 
دلاری داریم، اگر بتوانیم این موضوع را مدیریت 
کنیم، دیگر چشــم مان بــه این ۶ میلیــارد دلار 
نخواهد بود که ۶، ۷ ســال است داریم راجع به آن 

صحبت می کنیم.
ســیدعلی عنوان کرد: البته باید گفت این، امکان 
مثبتی برای اقتصاد کشــور خواهد بــود، ولی در 
حد ۵ تا ۱۰ درصد درآمدهای ارزی ســابق کشور 

اســت.وی تاکید کرد: ما باید بتوانیم حق و حقوق 
خودمان را بگیریم، ولی انتظار تحول با این اعداد 

را نباید داشته باشیم.
معاون اســبق ارزی تاکیــد کرد: ما بایــد به این 
فکر کنیم که کســری بودجه و افزایش پایه پولی 

نداشته باشیم و تورم را کنترل کنیم.
ســیدعلی متذکر شــد: ما توجه مان باید به این 
باشــد که ما نیازهای ارزی مان خیلی بیشــتر از 
این حرف هاســت و باید فکر اساســی در رابطه با 
تنش های بین المللی و مســائل منطقه ای کنیم. 
اگر برجام امضا شده بود، نرخ دلار از ۲۳، ۲۴ هزار 

تومان به ۵۰ هزار تومان نمی رسید.
وی تاکید کرد: این آسیب ها را می بینیم و متوجه 
آن هم هســتیم، ولی زودتر باید فکر آن باشیم که 
کار اساســی تر انجام دهیم؛ دنبــال اف ای تی اف 

برویم و این که توافق کلی تر صورت گیرد.

توافق چه اثری روی بازار ارز دارد؟
در این میان، محمدصادق الحسینی، کارشناس 
اقتصادی در یادداشــتی در فضای مجازی درباره 
اثر توافق ۶ میلیارد دلاری نوشت: این ارزها صرفا 
برای دارو و غذا قابل اســتفاده اســت، ولی ایران 
امسال باید حدود ۲۰ میلیارد دلار هزینه واردات 

دارو بدهد.
وی افزود: تخمین واردات امســال حدود ۶۰، ۶۵ 
میلیارد دلار است که این یعنی حدود ۱۰ درصد 

به منابع ارزی اضافه می شود.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: آزادسازی 
۶ میلیارد دلار پول بلوکه شــده بر قیمت دلار اثر 
خواهد داشــت، اما اثر آن خیلی بزرگ نیســت؛ 
اگرچه این اتفاق اگر شروع توافقات بعدی بود، اثر 
آن خیلی خیلی بزرگ تر بــود، ولی چون این طور 
نیست یا فعلا این طور نیست، اثر آن هم کوچک و 

در حد ۱۰، ۱۵ درصد خواهد بود.

خریدار  یک کارشــناس بازار مسکن گفت: 
به دلیل ســنگین شــدن بار قیمتی واحدهای 
مســکونی که این را می شــود به هــر منطقه 
تســری داد، قیمت ها به قدری برای کسانی که 
در آن منطقه زندگی می کنند، ســنگین شده 
که بعضا انگیزه ورود به بازار مســکن را از دســت 

داده اند.
داود بیگی نژاد در پاســخ به این پرسش که آماری 
دارید که میــزان قراردادها چــه تغییری کرده 
است؟ با توجه به ریزش شدید قدرت خرید مردم، 
کاهش قراردادهای خرید مسکن را شاهد بودیم 
یا خیر؟ افــزود: ما از ابتدای ســال دچار رکود در 
حــوزه خرید و فروش شــده ایم و ایــن به وضوح 

ملموس است.
وی تصریح کرد: ما شــاهد هســتیم که به دلیل 
سنگین شــدن بار قیمتی واحدهای مسکونی که 
این را می شــود به هر منطقه تسری داد، قیمت ها 
به قدری برای کســانی که در آن منطقه زندگی 
می کنند، سنگین شــده که بعضا انگیزه ورود به 

بازار را از دست داده اند و حتی اگر نیاز و یا تمایلی 
برای جابه جایی و اضافه کردن متراژ و یا خرید یک 
خانه داشته باشند، نمی توانند، بنابراین این تمایل 
و انگیزه از دست رفته اســت. خود همین موضوع 
می تواند به عمیق تر شدن رکود بازار مسکن دامن 

بزند.

وی در پاســخ به این پرســش که میزان ریزش 
معامــلات و قراردادها چقدر بوده اســت؟ عنوان 
کرد: نمی توانیم این گونه آمــار بدهیم، چون هر 
کدام از ماه های سال یک شــرایط ویژه ای نسبت 
به تنظیم قــرارداد، تمایل افراد نســبت به انعقاد 

قرارداد و انجام امور ملکی دارد.

حراج

 بر اســاس اعلام بانــک مرکزی، 
در دومیــن حــراج اوراق مالی و 
اســلامی دولتی امسال پنج هزار 
میلیارد تومان اوراق فروخته شد.

 بانک مرکــزی نتیجــه دومین 
حراج اوراق مالی اسلامی دولتی 

در سال ۱۴۰۲ را منتشر کرد.
در ایــن حــراج چهــار بانک و 
غیربانکی  اعتبــاری  موسســه 
شرکت کردند. در این حراج نرخ 
بازده تــا سررســید اوراق »آراد 
۱۳۰« برابــر ۲۴.۷۸ درصــد و 

 »۱۳۱ »آراد  اوراق 
برابــر ۲۵.۱ درصــد، 
 »۱۳۲ »آراد  اوراق 
برابــر ۲۵.۴ درصــد و 
 »۱۳۳ »آراد  اوراق 
برابر ۲۵.۷ درصد است.

ســفارش های  ارزش 
ارسال شــده توســط بانک ها و 
موسســات اعتبــاری غیربانکی 
چهار هزار و ۷۱۷ میلیارد تومان 
و ارزش ســفارش های پذیرفته 
شده توسط وزارت اقتصاد چهار 

هــزار میلیــارد تومان 
است.

ارزش کل فروش اوراق 
مالی اسلامی در حراج 
نخســت پنج هــزار و 
۳۳۷ میلیــارد تومان 
است که به ترتیب یک 
هــزار و ۸۰۸ میلیارد تومان برای 
آراد ۱۳۰، ۲ هزار و ۹۵۶ میلیارد 
تومــان بــرای آراد ۱۳۱، ۵۱۱ 
میلیارد تومان بــرای اراد ۱۳۲ و 
۶۲ میلیارد تومان برای اراد ۱۳۳ 

است.حراج بعدی سه شنبه )۲۴ 
مــرداد( برگزار می شــود. اوراق 
عرضه شده در حراج دوم مرابحه 
عام، کوپن دار و بــا تواتر پرداخت 

سود ۶ ماهه است.
ســفارش بانک ها و موسســات 
اعتباری غیربانکی در حراج سوم 
از طریق ســامانه بازار بین بانکی 
ارسال خواهد شد. مهلت ارسال 
ســفارش ها نیز از هشت صبح تا 
ســاعت ۱۲ امروز یکشنبه )۲۲ 

مرداد( خواهد بود.

وش ۵ هزار میلیارد تومان اوراق در دومین حراج ۱۴۰۲ فر

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

 قیمت و فروش مسکن سکته کرد؟

خریداران از بازار مسکن فرار کردند


